
رئیسی در تماس تلفنی رئیس جمهور عراق:
تهران از ارتقای جایگاه منطقه ای و بین المللی 

عراق حمایت می کند

روســای جمهور ایران و عراق بر ضــرورت همکاری هــای موثر و فعال 
دو کشــور برا ی اســتقرار ثبات و امنیت در منطقه و تلاش برای توسعه 
روزافزون روابــط اقتصادی و تجاری در راســتای منافــع دو ملت تاکید 

کردند.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی در پاســخ به تماس تلفنی برهم صالح رئیس 
جمهور عراق با تبریک فرارســیدن مــاه مبارک رمضــان و آرزوی نزول 
برکات الهی برای ملت عراق و تمامی مســمانان جهان بــا تاکید بر اینکه 
جمهوری اســلامی ایران از وحدت، اســتقلال، امنیت و ارتقای جایگاه 
منطقه ای و بین المللی عراق حمایت می کند،  اظهارداشــت: کوچکترین 
ناامنی در عراق را به زیان همه منطقه می دانیــم لذا از تحقق منافع مردم 

عراق و استقرار دولت قوی در این کشور استقبال می کنیم.
رئیسی با تاکید بر اینکه تهران و بغداد صرفا رابطه همسایگی ندارند بلکه 
دو ملت از رابطه برادرانه و خویشاوندی برخوردار هستند، گفت: گام های 
خوبی در توســعه و تعمیق روابط دو کشور برداشــته شده است و مصمم 
هستیم ســطح روابط و همکاری های دو کشــور در همه زمینه ها با تمام 
ظرفیت ارتقاء یابد و توســعه روابط دوجانبه و منطقه ای تهران و بغداد به 

روابط نزدیک در سطح بین المللی بینجامد.
رئیس جمهور در ادامه تلاش برای اســتقرار امنیت و آرامش در منطقه را 
بدون دخالت بیگانگان مورد تاکید قرار داد و اظهارداشــت: گذشت زمان 
حقانیت بیانات رهبر معظم انقلاب که آمریکا به هیچ عنوان دلســوز ملت 
های مســلمان منطقه بویژه عراق نیســت را ثابت کرده اســت و امروز بر 
همگان آشکار شــده که بیگانگان صرفا بدنبال منافع و سلطه گری خود 

هستند.
رئیسی خاطرنشــان کرد: هر کشــوری در منطقه که نســبت به اهداف 
سلطه گرانه آمریکا و رژیم صهیونیســتی غفلت کند هم منفافع ملت خود 

را پایمال کرده و هم مورد غضب ملت های مسلمان قرار خواهد گرفت.
برهم صالح رئیس جمهور عراق نیز در تماس تلفنی خود با تبریک حلول 
ماه رمضان، بر لزوم همکاری مشــترک دو کشور برای غلبه بر چالش های 
منطقه ای تاکید کرد و گفت: اســتقرار ثبات و امنیت در منطقه از اهمیت 
زیادی برخوردار اســت و در این زمینه به نقش فعال جمهوری اســلامی 

ایران امیدوار هستیم.
رئیس جمهور عراق خاطرنشــان کرد: تهران و بغداد در سطح منطقه ای 
و بین الملی از اشــتراک نظر و اهداف فراوانی برخوردار هستند و با تقویت 
ســطح همکاری و هماهنگی ها می توانیم گام هــای مفید و موثری برای 

تامین منافع ملت های خود و ملت های منطقه برداریم.
برهم صالح افزود: راه حل بحران های منطقه صرفاً اراده خود کشــورها و 

راه حل درون منطقه ای بدون دخالت اجانب است.
رئیس جمهور عراق با تاکید بر اهمیت توسعه روابط تجاری و اقتصادی دو 
کشور گفت: ظرفیت های اقتصادی دو کشــور می تواند در خدمت منافع 

دو ملت قرار بگیرد.

رئیس جمهوری زوال یارانه ها

این ۷۰۰۰ تومان ۵۰۰ هزار میلیارد هزینه داشت!
خریــدار  اعــلام ارزش ۷۰۰۰ تومانی 
یارانــه نقدی زمانــی قابل تامل اســت که 
همین رقم کم ارزش، امســال حداقل ۴۲ 
هزار میلیارد تومان برای دولت هزینه دارد 
و طی سال های گذشــته حدود ۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان خرج آن شــده است. مبلغی 
که بخش عمــده ای از دریافت کنندگان آن 
افراد پردرآمدی هســتند که از آن انصراف 

نمی دهند.
 گذشــت بیش از ۱۰ ســال از اجرای قانون 
نوســان های  در  یارانه هــا  هدفمنــدی 
اقتصادی و تغییرات تورمی موجب شــده تا 
رقم ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومــان پرداختی بابت 
یارانه نقدی به هر نفر، ارزش خود را از دست 

بدهد.
چند ســال پیش مســعود نیلی- مشــاور 
اقتصادی دولــت روحانی- اعــلام کرد که 
ارزش یارانــه نقدی دیگر در حــد ۲۰ هزار 
تومان هم  نیســت و اکنون با گــذر زمان، 
رئیس دولت سیزدهم اعلام کرده که ارزش 
یارانه های نقــدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی به 
۷۰۰۰ تومان رسیده اســت. اما این ریزش 
ارزش یارانه نقدی و رســیدن آن به ۷۰۰۰ 
تومان تمام ماجرای آن نیســت بلکه مهمتر 
از آن،  هزینه سرســام آور و تبعات پرداخت 

همین رقم کم ارزش در این سال ها است.
از هنگامی کــه در ســال ۱۳۸۹، محمود 
احمدی نــژاد در دولــت دهــم، پرداخت 
یارانه های نقدی را با رقــم ۴۵ هزار و ۵۰۰ 
تومان و بدون غربالگری آغــاز کرد تاکنون 
حــدود ۹۵ درصــد ایرانی ها همــواره در 

لیســت دریافت قرار دارند و بــا وجود تمام 
نقدهایی که از دولتی هــا گرفته تا مجلس 
و کارشناســان به این رویه نادرست و البته 
خلاف قانون هدفمندی یارانه ها داشته اند، 

 منابع هنگفتی خرج آن شده است.
طبق قانــون هدفمندی یارانه هــا، دولت 
مجاز اســت فقط ۵۰ درصد منابع ناشی از 
اصلاح قیمت ســوخت را  به صورت نقدی 
و غیرنقدی صرف جبران آســیب ناشــی از 
آن جهت رفاه خانوارها  کند و مابقی ســهم 

تولید و سایر بخش ها است.

 با این حــال در چند ســال ابتدایی اجرای 
قانون بــا توجه به اینکــه منابع هدفمندی 
کفاف هزینه های پرداخت نقدی را نمی داد 
اغلب، تمام درآمد، صرف یارانه نقدی برای 
حداقل ۷۰ میلیون ایرانی می شــد و هیچ 
سهمی به ســایر بخش ها به ویژه تولید که 
از جریان اجرای قانون هدفمندی آســیب 
دیده بود، نمی رســید. کار تــا جایی پیش 
رفت که بــه دلیل کســری منابــع برای 
پرداخت نقــدی، دولت از بانــک مرکزی 

استقراض کرد.

۵۰۰ هزار میلیارد خرج این یارانه
 کم ارزش شد

در این ســال ها هزینه پرداخت یارانه نقدی 
ماهانــه حــدود ۳۵۰۰ میلیارد و ســالانه 
تا ۴۲ هزار میلیارد تومان بوده اســت. یک 
حساب ساده نشان می هد در حدود ۱۱ سال 
گذشــته حدود ۵۰۰ هزار میلیــارد تومان 
بابت یارانه های نقدی یعنــی همین پولی 
که اکنون ۷۰۰۰ هــزار تومان هم نمی ارزد، 
هزینه شده است و هنوز  گزارشی از واکاوی 
نتیجه و آثار پرداخــت این مبلغ هنگفت که 

در برخی سال ها تا ۱۰ برابر بودجه عمرانی 
و یا معــادل بودجــه عمومی ایــران بوده، 

منتشر نشده است.
حذف پرآمدها و تعیین لیســت غربالگری 
شده جهت پرداخت یارانه نقدی مهمترین 
چالش دوران اجــرای قانــون هدفمندی 
یارانه ها بوده و با وجود تکلیف هر ساله قانون 
بودجه به دولت برای حذف دهک های بالا، 
اقدام جــدی در این رابطه صــورت نگرفته 
اســت. به هر حال دولت ها به هر دلیلی که 
گاهی آن را نبود بانــک اطلاعاتی دقیق و یا 
تبعات اجتماعــی حذف اعلام کــرده اند، 
نخواسته اند  ریسک پایان دادن به این روال 

را بپذیرند.

دولت نشان داده که امکان حذف دارد
دولت ســیزدهم که بارها بر اصــلاح روند 
پرداخت یارانه تاکید داشــته نیز  فعلا منابع 
۴۲ هزار میلیاردی بابــت یارانه نقدی ۴۵ 
هزار و ۵۰۰ تومانــی در بودجه قرار داده که 
نشان از پیش بینی پرداخت برای همین  ۷۸ 
میلیون نفر را دارد ولی ایــن را مطرح کرده 
که درصورت حذف پردرآمدها منابع ایجاد 
شــده را به یارانه دهک هــای پایین اضافه 

خواهد کرد. 
این در حالی اســت که اقدام دولت در نیمه 
دوم پارســال برای دوبار واریز یارانه مازاد بر 
یارانه های معمول بــرای چهار دهک پایین 
نشــان داد که امکان حــذف پردرآمدها و 
غربالگری یارانه بگیران و پایان دادن به این 

چرخه معیوب را دارد.

رهبر معظم انقلاب:

اسلام، دینی ابدی است پس 
قرآن هم باید ابدی باشد

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی اعلام کرد

وژه ها با منابع  اجرای مگاپر
صندوق توسعه ملی

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی مطرح  کرد
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و حذف فرآیندهای فسادزا

آمادگی برای تولید خودروهای جدید

و کاهش خواهد یافت حباب قیمتی خودر
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خانه  هنر   میرا

مدیرعامل شرکت ملی نفت خبر داد

افزایش ۴۰ درصدی صادرات نفت 
ایران با تکیه بر توان داخلی

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید با 
اجرای دوباره برجام می توان انتظار داشت که صادرات 
کشور افزایش پیدا کند اما در عین حال در حوزه قیمت 

ارز نیز نگرانی هایی وجود دارد.
مهرداد عباد اظهار کرد: خوشبختانه آمارهای تجاری 
ایران در سالی که گذشــت رشد قابل توجهی را به ثبت 
رســاند و این موضوع امیدواری هایی را بــرای بهبود 
نسبی شرایط در سال جاری به وجود آورده است. البته 
برای نگاه مثبت قطعی به این آمارها باید چند موضوع 

را نیز در نظر گرفت.
وی با اشاره به کاهش نسبی محدودیت های کرونایی، 
بیان کرد: قطعا بهبود نسبی شــرایط کرونایی در آمار 

نهایی تجارت ما تاثیر مثبت داشــته اســت. 
در کنار آن در ماه های پایانی ســال، قیمت 
ارز نیز افزایشی نســبی را تجربه کرد که این 
موضوع نیز می تواند برای صادرات ما در حوزه 
افزایــش رقابت پذیری تاثیر مثبت داشــته 

باشد.
 در نهایت باید این را نیز در نظر داشــت که ما 

در ایران آمارهای متفاوتی را از سوی نهادهای مختلف 
منتشر می کنیم که بعضا با هم تناقض دارند یا مشخص 
نیســت کدام ارز را برای آمار نهایی تجــارت مبنا قرار 
داده اند و از این رو باید قبل از خوشبینی به آمارها چند 

عامل را نیز دخیل کنیم.

عضو اتــاق بازرگانی تهران با بیــان اینکه در 
صورت احیــای توافق هســته ای، می توان 
انتظار داشــت که صادرات ایــران افزایش 
قابل قبولی را تجربه کنــد، توضیح داد: البته 
باید این موضوع را نیز در نظر داشــته باشیم 
که اگر بــا احیای برجام، بنا باشــد نرخ ارز به 
شکل ناگهانی کاهش پیدا کند، این موضوع 
بر صادرات ما تاثیر منفی خواهد داشت و رقابت پذیری 
کالاهای ایرانی را کاهــش می دهد. از این رو انتظار این 
اســت که در صورت لغو تحریم ها، دولت برای مدیریت 

بازار ارز یک برنامه دقیق داشته باشد.
عباد افــزود: در کنــار آن، موضــوع اف ای تــی اف و 

برنامه ریزی برای نحوه اســتفاده از فرصت های جدید 
نیز مســائلی اســت که باید تکلیف آنها در سال جاری 
مشــخص شــود و پس از آن انتظار داشــت که بهبود 

آمارهای صادراتی به ثبت برسد.
وی دربــاره منفی بودن تــراز تجاری ایــران با وجود 
ممنوعیت واردات تعــداد زیادی از کالاها به کشــور، 
گفت: در شــرایط فعلی با توجه به محدودیت هایی که 
در عرصه بین المللی وجود دارد، می توان انتظار داشت 
که واردات کالاهایی که مشابه داخلی با کیفیت دارند، 
محدود شــود اما در نهایت در این تردیدی نیست که 
نمی توان به شــکل بلندمدت بر تجــارت محدودیت 

اعمال کرد.

صادرات

عضو اتاق بازرگانی تهران تحلیل کرد؛ یک خطر دلاری برای صادرات ایران



خریــدار   حضــرت آیــت الله خامنه ای 
فرمودند: دین پیامبر اسلام)ص( ابدی است 
و معجزه اش هم باید ابدی باشد، یعنی شما 
هر وقتــی از دوران طولانــی تاریخ، معارف 
مورد نیاز خود را برای زندگی بتوانید در آن 

پیدا کنید.
 حضرت آیــت الله خامنــه ای رهبر معظم 
انقلاب اســلامی، عصر دیروز در مراســم 
انس با قــرآن کــه به مناســبت روز اول 
ماه مبــارک رمضــان در حســینیه امام 
خمینی)ره( برگزار شــد، پــس از قرائت 
تعدادی از قاریان کشــورمان ســخنانی 

ایراد کردند.
اهم محورهای ســخنان حضــرت آیت الله 

خامنه ای به شرح ذیل است:
* درباره ماه مبارک رمضان فرمود »هو شهر 
دعیتم الی ضیافت الله«، خیلی خوب. شما 
دعوت شــدید. انســان گاهی جایی دعوت 
می شــود و اجابت می کند و می رود در آن 
مهمانی و پذیرایی می شــود. یک وقت هم 
نه، دعوت کردنــد ما را، همــت نمی کنیم 
که حرکــت کنیم و بــه آن مهمانی برویم و 
پذیرایــی بشــویم.  پس این دســت من و 

شماست.
* ماه رمضان، ماه ضیافت است. ماه گستره 
بی نهایت رحمت الهی اســت. آن کسی که 
برود سر این ســفره بنشــیند آن کیست؟  
پذیرایی بشــود آن کیســت؟ بحث سر این 
اســت. همت بایــد بکنیم که مــا وارد این 
تالار عظیم پذیرایی بشــویم و سر این سفره 

بنشینیم.
 این ضیافت چیست؟ خدای متعال، حالا اگر 
شما ان شــاء الله همه تان به بهترین وجهی 
وارد ایــن تالار ضیافت شــدید و به ضیافت 
الهی مشرف شــدید، به شــما چه خواهند 

داد؟ 
پذیرایی الهــی عبارتســت از فراهم کردن 
فرصت تقرب به خدا؛ یعنــی از این چیزی 
دیگر بالاتر نیســت. خدای متعــال در این 

ماه فرصت تقرب به خــودش را فراهم کرده 
است.

* با قــرآن، هر وقت اراده کنیــم می توانیم 
پای صحبت خدا بنشینیم، با این چشم باید 

به تلاوت قرآن نگاه کنیم.
* تلاوت باید تکرار شود ، باید قرآن را خواند 

از اول تا آخر و دوباره شروع کرد.
* قرآن معجزه پیامبر اســلام)ص( اســت. 
دین پیامبر ابدی است و معجزه اش هم باید 
ابدی باشــد، یعنی شــما هر وقتی از دوران 
طولانی تاریــخ، معارف مورد نیــاز خود را 
برای زندگی بتوانید در آن پیدا کنید، برای 
زندگی متعارف، حکومت، خانواده تا اتصال 
به خدای متعال. گســتره عظیــم زندگی 
انســان اینهاســت و قرآن باید بتواند و می 
تواند درباره همه این محدده عظیم پاســخ 

گوید.
* اســتفاده از اعماق قرآن جز با تعلم و تفقه 

یعنی آموزش عمیق به دست نمی  آید.

* خداونــد را بابت تلاوت هــای خوب قراء 
ایرانی شــکرگزارم. قاریان ما از بســیاری 
قاریانی که از کشورهای دیگر به ایران آمدند 
و اینجا قرائت کردند، بهتر قــرآن را قرائت 

می کنند.
* بعضــی قاریانی کــه ســال ها پیش به 
ایران آمدند و بــرای جمعیت قرائت قرآن 
کردند و مردم هم برای آنان الله الله گفتند، 
در کشــور خودشــان قرائت های بهتری 
داشــتند، اما در ایران به آن کیفیت قرائت 

نکردند.
* قاریان مراقب باشــند که خودنمایی در 

قرائت قرآن بر بعد تذکر قرآن غلبه نکند.
* یکی از نام های مبارک قرآن ذکر اســت؛ 
در خود قرآن چند جا تعبیــر ذکر بکار برده 
شــده و مراد قرآن اســت؛ مثلا »و هذا ذکرٌ 
مبارکٌ انزلناه«، یادآورنده است. ذکر وسیله 
ارتباط است. ذکر یعنی یاد. شما اگر یادتان 
بود ارتباط برقرار می کنید با هرکسی، با هر 

چیزی، اگر او یادتان رفت قهراً دیگر ارتباط 
برقرار نمی کنید. 

* اگر می خواهیــم با خدا ارتباط داشــته 
باشــیم، با بهشت ارتباط داشــته باشیم، با 
باطن عالی رتبه خودمــان که خدای متعال 
برای ما قرار داده و ما میتوانیم به آن برسیم 
و فعلیت بدهیم به آن، اگر میخواهیم ارتباط 
برقرار کنیم، باید به یادش باشــیم. اگر یاد 
رفت، غفلت حاصل خواهد شد. قرآن مکرر 
نسبت به این غفلت پرهیز، زنهار داده شده، 
بر حذر داشته شــدیم از این. غفلت خیلی 

بلای بزرگی است. 
غفلت نقطه ی مقابل ذکر اســت، قرآن هم 
ذکر است. هرچه که شما با قرآن بیشتر انس 
پیدا کنید، ذکر بیشــتر خواهد شد و البته 
ذکر با مراقبه تقریبا همســان یا به یک معنا 
متحدند و مراقبه که این همــه اهل معنا و 
اهل ســلوک روی مراقبه تاکید می کنند و 
میگویند پلکان عروج انســان مراقبه است؛ 

مراقب خود بودن.
* قرائت قرآن فقط هنر نیســت بلکه وسیله 
دعوت به سوی خداســت. وقتی قرآن قرائت 
می کنید باید ایمان مســتمع شما افزایش 

یابد.
* باید تلاوت قرآن را از قبل مهندسی کرد، 
یعنی انتخاب لحن مناسب برای هر بخش. 
همه لحن هــا برای محتوای قصه مناســب 
نیســت،  یا همه لحن ها برای آیــات انذار از 

عذاب مناسب نیست. 
در این زمینه، بعضی قاریــان مصری حقا و 
انصافا عالی هســتند. وعده بهشت، عذاب، 

قصه و . . . باید لحن آن ها مهندسی شود.
* مهندســی بعــدی، کوتــاه و بلند کردن 
صداست. بعضی قاریان صدا را بی مورد بالا 

می برند.
* کیفیت القا هم خیلی مهم است. در تلاوت 
ســوره مبارکه فاطر، عبد الفتاح شعشاعی 
در آیه »یــا ایها الناس انتم الفقــرا الی الله . . 
.« با اینکــه با نفس کوتاه تــلاوت می کند و 
مستعمان عرب معمولا نفس بلند را تشویق 
می کنند، امــا او به گونه ای ایــن آیه را می 
خواند که مجلس زیر و رور می شــود. به نظر 

من این تلاوت را بشنوید.
* تلاوت قاری قرآن باید منشــا اثر باشد، به 
گونه ای که تأثر در مســتمع شما به وجود 

بیایید. باید اتبّاع به وجود بیاید.
* بعضی قاریــان مصری کــه در طول این 
چند ســال به ایران آمدند، انواع قرائت ها را 
داشــتند، احتمال می دهم که مقید بودند 
که قرائات شاذ را هم انجام دهند. به نظر من 
این کار هیچ وجهی ندارد، زیرا ذکر و تنبّه را 

تأمین نمی کند.
* در کشــور در زمینه فعالیت های قرآنی 
کارهای خوبی شده است، اما کافی نیست. 
یکی از کارهای خوبی که می شود انجام داد، 
این است که مســاجد پایگاه قرآنی باشند و 
به مهمانــی یکدیگر بروند و با هم مســابقه 

برگزار کنند.

امیرعبداللهیان: به توافق در وین نزدیکیم

وپا به آمریکا منتقل کرده ایم پیشنهادات مان را از طریق ار

رهبر معظم انقلاب:

اسلام، دینی ابدی است پس قرآن هم باید ابدی باشد
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قاشق بزرگ و بشقاب خالی
حسین ســاح ورزی   در مورد بازار کار، مانند تقریبا اکثر به اتفاق 
ســایر بازارها، می توان از این گزاره با اطمینان دفــاع کرد که »دخالت 

بهینه، دخالت کمینه است«.
 وقتی ســخن از دخالت دولتها در بازار کار به میان می آید یکی از اولین 
مصداقهایــی که به ذهن متبادر می شــود؛ تعیین حداقل مزد اســت. 
ابزار »تعیین حداقل مزد« به صورت ســنتی در اقتصادهایی با ســطح 
مشــارکت اقتصادی بالا و در مرحله عبور از اقتصاد ســنتی کشاورزی 
به اقتصــاد صنعتی، همزمان بــرای تحقق دو هــدف کنترل تحولات 
اجتماعی ناشی از فرآیند صنعتی سازی و همچنین مهار رشد بی رویه 
ســازماندهی صنعتی فاقد بهره وری نیروی کار مورد استفاده قرار می 
گرفت. در سالهای بعد در کشورهای توسعه یافته و ثروتمند، این الگوی 
سیاستی، علاوه بر فشارهای سیاســی سوسیالیستها و کمونیستها )ی 
بازنشســته و مخفی و خجالتی(، با ملاحظه جلوگیری از ایجاد چرخه 
فقر و بهره کشی در طبقات فرودست جامعه و پرهیز از توسعه و تقویت 

گسلهای طبقاتی مورد استفاده قرار گرفت.
در ایران امروز امــا هیچکدام از این ملاحظات محلــی از اعراب ندارند. 
در کشور ما که تجربه ســه بحران رکود تورمی در یک دهه رمقی برای 
اقتصاد باقی نگذاشته و با صرف نظر از کردن اقلیت نورچشمی متصل به 
منبع لایزال رانت، همه ما، از مدیران ارشد کسب و کارها و کارآفرینان 
معتبر تا کارگران ســاده، همه و همه، به نوعی »فقیر شــدن« را تجربه 
کرده ایم و مــی کنیم؛ تعیین حداقــل مزد، آن هم بــا ارقامی که هیچ 
تناسبی با شرایط رشــد اقتصادی و توان بنگاه ها ندارد، تبدیل به یک 
مانور سیاسی توخالی برای دولتها شده اســت تا نشان دهند نسبت به 

معیشت طبقات فرودست حساس اند.
این نمایش هــای توخالی البته، هر چنــد فاقد هرگونه اثــر مثبت بر 
معیشــت جامعه کارگری هســتند؛ اما به هیچ عنوان بــرای اقتصاد و 
جامعه ایران مجانی تمام نمی شــوند و قاطبه ملت بهای این تصمیمات 

غیرکارشناسی را با تورم، بیکاری و افت نرخ مشارکت می پردازند.
در کشــوری که ســبد مصرفی طبقات فرودســت در اثر فقر مزمن به 
کالاهای پایه و اساسی زندگی محدود شده است؛ افزایش حداقل مزد، 
در فقدان رشــد و رونق اقتصادی که موجب افزایش تولید این کالاهای 
پایه در کشور شــده یا ظرفیت اقتصاد ایران برای واردات آنها را افزایش 
دهد، بخش قابل ملاحظــه ای از تورم را به همان ســبد کالاهای پایه و 
ضروری منتقل می کند که طبیعتا حداقل الاستیسیته تقاضا را نیز در 
برابر تغییرات قیمتی دارند و به این ترتیب فشــار تورم را برای طبقات 

فرودست بیش از پیش کُشنده می سازد.
از ســوی دیگر، از آنجا که دولت در ایران بزرگتریــن کارفرمای جامعه 
کارگری است؛ این افزایش مزد که در واقع به معنای افزایش هزینه های 
دولت است در اقتصادی ناتراز و بر زمینه یک نظام مالیه عمومی آشفته 
و بی در و پیکر، در نهایت به افزایش ناترازی دولت تبدیل می شود و این 
ناترازی از طریق پولی شدن کسر بودجه دولت در نهایت بواسطه تورم، 

باز هم از جیب فقیرترین و ضعیف ترین اقشار جامعه برداشت می شود.
علاوه بر این دو مورد، ســیگنال گمراه کننــده افزایش های فضایی در 
نرخ حداقل مزد، تنش های ویرانگری را به مناســبات کار و فعالیتهای 
تولیدی دارای اتکای زیاد بــه نیروی کار وارد می ســازد که نتیجه آن 
تمرکز بیشــتر بازیگران بازار بر اســتراتژی های »نبرد قیمتی« است. 
الگویی که یکی از مهمترین محرکهای رفتاری رشــد بــی رویه تورم 

محسوب می شود.
زیانهای تعیین نرخ مــزد به صورت شعری-شــعاری )و بدون توجه به 
وضعیت رشــد اقتصادی و ظرفیت بنگاه ها( به فشــار تورمی محدود 
نمی شود و معیشــت خانوار و ساختار اقتصاد کلان کشــور بهای این 
تصمیمات غیرکارشناســی را با افزایش نرخ بیــکاری و کاهش ضریب 

مشارکت اقتصادی نیز پرداخت می کنند.
افزایش حداقــل مزد بدون در نظــر گرفتن توان پرداخــت بدنه نظام 
کارفرمایی کشور، در واقع به معنای اخراج کارفرمایان مسئولیت پذیر 
و قانونگرا از بازار کار و توســعه بازار کار غیررســمی ناکارآمد است. این 
موضوع به خصوص در شــهرها و اســتانهای کمتر برخوردار، موجب 
تشدید خطرناک معضل بیکاری شده و در شهرهای بزرگ و دارای بازار 
کار پویا نیز، با دســتکاری ناصحیح انتظارات و کاهش کارایی بازار، در 
میانمدت اثر بسیار نامطلوبی بر نرخ مشــارکت اقتصادی و انگیزه های 
درازمدت کارفرما و کارگر برای شکل دادن یک همکاری ارزش آفرین 

در مسیر مدیریت کارراهه شغلی نیروی کار می شود.
حکایت غمبار تعیین نمایشی و نســنجیده حداقل مزد، همان داستان 
تکراری خلق نقدینگی به نــام حمایت از صنعت و بــه کام رانتجویان 
است. وقتی بشــقاب خالی است؛ مهم نیست قاشــقی که با آن غذا را از 
بشــقاب بر می دارید چه اندازه بزرگ اســت. این اقتصاد و این ملت، در 
سطح بنگاه و خانوار گرفتار فقر است و چاره این فقر در وهله دور کردن 
اقتصاد ایران از تنش ها و ریسکهای سیاسی، و در گام دوم ارتقای ثبات 
و کیفیت حکمرانی و خدمات عمومی در اکوسیســتم تولید و تجارت 
است. همانگونه که توزیع وام سوبسیددار منجر به رونق صنعت نشده و 
نخواهد شد؛ افزایش رقم حداقل مزد نیز، بدون وجود فرصتهای واقعی 
رشــد و خلق ارزش در نظام اقتصادی تاثیری بر رفــاه خانوار نخواهد 
داشت و از قضا ســنگین ترین بها برای این تصمیمات اشتباه را ضعیف 
ترین طبقات مردم در محروم ترین شــهرها و اســتانهای کشور با تورم 

سبد کالاهای حیاتی و افزایش بیکاری خواهند پرداخت.
سه جانبه گرایی در تعیین حداقل مزد قرار بوده تعادلی میان ملاحظات 
کوتاه مدت رفاه خانــوار و ملاحظات میانمدت رشــد اقتصادی برقرار 
کند؛ اما وقتی که تصمیمات سیاستی بدون کمترین توجه به واقعیات 
اقتصادی و صرفا در چارچوب مانورهای سیاسی اتخاذ می شوند؛ نتیجه 
ای مانند شرایط امروز حاصل می شود که همزمان بر رفاه خانوار و توان 

تولیدی کشور اثری منفی دارد.

فرمانده نیروی زمینی ارتش:
امن ترین کشور منطقه هستیم

فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: جمهوری اســلامی ایران امن ترین 
کشــور منطقه اســت و هر متجاوزی که قصد حمله به کشور را داشته 

باشد، سزای حماقت خود را خواهد دید.
 به نقل از روابط عمومی ارتش، امیر ســرتیپ کیومرث حیدری فرمانده 
نیروی زمینی ارتش با اشــاره بــه اینکه این نیرو، تغییــرات زیادی در 
ماهیت و هویت یگان های خود به وجود آورده اســت، گفت: امروز این 

شایستگی وجود دارد تا داوطلبانه، مأموریت های بسیاری را بپذیریم.
وی با بیــان اینکــه یگان های نیــروی زمینــی ارتــش در مرزهای 
شــمال غرب، غرب، جنوب شــرق، جنوب غرب و شمال شرق مستقر 
شــده اند، اظهار داشــت: حضور نیروهای ارتش در مرز بــه این معنی 
نیســت که خطری کشــور را تهدید می کند، بلکه این مهــم به دلیل 

آمادگی بیش تر و اشراف اطلاعاتی در مرزها انجام می شود.
فرمانده نیروی زمینــی ارتش تصریح کرد: جمهوری اســلامی ایران، 
امن ترین کشور در منطقه اســت و با رهبری الهی فرماندهی معظم کل 
قوا و نیروهای مســلح ولایت مدار در صدد حفــظ امنیت منطقه تلاش 

می کند.
امیر حیدری با بیان اینکه نباید به بیگانگان اطمینان و اتکا کرد، افزود: 
باید با هم افزایی و اتحاد در منطقه، مقابل توطئه های دشمنان بایستیم. 
امروز جمهوری اسلامی ایران، از امنیت بی نظیری برخوردار است و هر 
متجاوزی که قصد حمله به کشور را داشــته باشد، سزای حماقت خود 

را خواهد دید.

یادداشت

تریبون

رئیس کمیســیون تلفیق بودجه ســال ۱۴۰۱ گفت: 
کمیســیون تلفیق با مجوز هیئت رئیســه مجلس و به 
منظور رفع ایراد هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص، 

مصوبه واردات خودرو سواری را حذف کرد.
حمیدرضا حاجی بابایی با اشــاره به اینکه هیئت عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، مصوبه واردات 
خودروی ســواری را مغایر با سیاســت های کلی نظام 
دانســت، گفت: شــورای نگهبان بدون تایید مجمع، 
امکان تایید بودجه را نداشت  و لذا کمیسیون تلفیق با 

مجوز هیئت رئیسه مجلس، نظر مجمع را اعمال کرد.
وی تصریح کــرد: در تصویــب بودجــه، مجلس باید 

اشــکالات و ابهامــات شــورای نگهبــان و 
همچنین موارد مغایر با سیاســت های کلی 
نظــام را رفع کند کــه با توجه بــه تعطیلی 
جلســات علنی مجلس در روزهــای پایانی 
ســال و احتمال تایید نشــدن لایحه بودجه 
در شــورای نگهبان، کمیسیون تلفیق مجوز 
داشــت در هماهنگــی با شــورای نگهبان، 

مجمع تشخیص مصلحت نظام و هیئت رئیسه مجلس 
ایرادات باقی مانده را برطرف و بودجه را نهایی کند.

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه اظهار داشت: 
چندین ایراد شــورای نگهبان و هیئت عالی نظارت 

مجمع تشــخیص مصلحــت در خصوص 
تبصره هــای مختلــف، از جملــه مصوبه 
واردات خودروی ســواری باقی مانده بود، 
لذا بنــده و تعدادی از اعضای کمیســیون 
تلفیق بــرای هماهنگی جهــت رفع این 
ایرادات یــک روز از صبح تــا اذان ظهر در 
شورای نگهبان و از ساعت ۱۳ و ۳۰ دقیقه 
تا اذان مغــرب در مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

جلسه داشتیم.
حاجی بابایی متذکر شــد: در جلســه با اعضای هیئت 
عالی نظــارت مجمع تشــخیص مصلحــت نظام، در 

خصــوص مصوبه مجلــس دربــاره واردات خودروی 
سواری رأی گیری شد که مخالفت با این مصوبه شدید 

و تقریباً اجماعی بود.
وی گفت: کمیســیون تلفیق نمی توانــد از طرف خود 
مصوبه ای را تغییــر دهد مگر آنکه شــورای نگهبان یا 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام، آن را مغایر با شرع، 
قانون اساسی یا سیاســت های کلی بداند. حتی اگر ما 
مجوزی برای حذف این مصوبه نداشــتیم، با توجه به 
مخالفت شــدید هیئت عالی نظارت با واردات خودرو 
ســواری، ارســال این مصوبه به مجمــع راه به جایی 

نمی برد.

رئیس سازمان بازرســی کل کشور گفت: طبق قانون و 
با پیگیری سازمان بازرســی کل کشور، دستگاه هایی 
که به وظیفه خود عمل نکرده اند به قوه قضائیه معرفی 
خواهند شــد زیرا در آن طرح ضمانت اجرایی کیفری 

برای عدم اجرای تکالیف محوله پیش بینی شده است.
رئیس سازمان بازرسی: دســتگاه هایی که ترک فعل 

کنند به قوه قضائیه معرفی می شوند
 ذبیح الله خدائیان رئیس ســازمان بازرسی کل کشور، 
سورنا ســتاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور، 
ســخنگوی قوه قضاییــه و جمعی دیگر از مســؤولان 
با حضور در پــارک فنــاوری پردیس، از نمایشــگاه 
محصولات فناورانه این پارک و شــرکت دانش اندیشه 
رانان که در حوزه تجهیزات پزشکی فعال است، بازدید 

کرده و سپس در جلســه ای با حضور مدیران شرکت 
های عضو پارک فناوری که در ســالن ســراج برگزار 
شــد حاضر و مدیران این شــرکت ها مشکلات خود را 
در حوزه سازمان بازرسی کل کشور را اعلام کردند که 
بیشتر به  مناقصه ها، مشکلات شــرکت های دولتی با 
خصوصی، ورود دولت به عرصــه واردات و غیره مربوط 
می شــد.ذبیح الله خدائیان رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور ضمن تبریک فرارســیدن ماه مبارک رمضان، 
اظهار کرد: سازمان بازرســی کل کشور تلاش می کند 
در چهارچوب قوانین حمایت لازم را از شــرکت های 

دانش بنیان داشته باشد.
رئیس سازمان بازرســی کل کشور گفت: طی یک دهه 
گذشــته مقام معظم رهبری در نامگذاری سالها تاکید 

ویژه ای بر مســائل اقتصادی دارند و این حکایت از این 
دارد که فراغ از نگاه کلان مســائل اقتصادی در اولویت 
کشــور قرار دارد.وی افزود: بخش دولتی و خصوصی 
باید این سیاســت را در راس امور خود قرار بدهند زیرا 
مقام معظم رهبری به نوعی فرهنگســازی می کنند تا 
دســتگاه های اجرایی این موضوع را سرلوحه کار خود 
قرار داده و افکار عمومی نیز متوجه و پیگیری های لازم 

را در این حوزه انجام دهند.
خدائیان با اشاره به ســخنان رئیس جمهور، بیان کرد: 
نامگداری سال  ها، شــعار نیســت بلکه فرمانی است 
که مســوولان ملزم به اجرایی کردن آن هســتند و در 
این خصوص نیــز رئیس قوه قصایــی تاکید کردند که 
مجموعه قوه و ســازمان های وابسته در اجرایی کردن 

شعار سال پیشقدم بوده و از دولت حمایت کنند.
رئیس سازمان بازرســی کل کشــور افزود: طبق این 
قانون باید در رابطه با صــادرات همکاری لازم صورت 
بگیرد و در حوزه واردات نیز این مورد اولویت داشــته 
باشد که نمونه محصولات و تولیدات داخلی وارد نشده 
و محدودیت هایــی بــرای ورود این تولیدات داشــته 

باشیم.
وی ادامه داد: ســازمان بازرســی، این کارگروه و دفتر 
حمایت از تولید در ســازمان بازرســی این موضوعات 
را پیگیری و چنانچه دســتگاه های اجرایی به وظیفه 
خود عمل نکرده و ترک فعل کننــد این موضوع صرفا 
فقط جنبه ارشادی ندارد و پیگیری های لازم انجام و به 

مراجع ذی صلاح منعکس می شود .

بودجه

بازرسی

خریــدار  آنتونیــو گوتــرش، دبیرکل 
ســازمان ملل متحــد در تمــاس تلفنی با 
امیرعبداللهیان در مورد آتش بس در یمن 
و مذاکرات وین گفت وگو کرد.در ابتدای این 
گفت وگو دبیرکل ســازمان ملــل برقراری 
آتش بس در یمن را تبریــک گفت و اظهار 
داشت، این یک موفقیت و پیروزی مشترک 
است که در نتیجه تلاش های همه طرف  ها 

به دست آمده است.
وزیر امور خارجه کشــورمان نیز ضمن ابراز 
خرســندی از برقراری آتش بــس در یمن 
و تشــکر از نقش دبیرکل در این خصوص، 
تأکید کرد، اکنون زمان آن اســت که قدم 
های  اساســی در راســتای برقراری صلح 
و ثبات در یمن و به ویژه لغــو کامل تحریم 

های انسان دوستانه برداشته شود.
امیرعبداللهیان ضمن اعلام تداوم حمایت 

جمهوری اســلامی ایران برای حل و فصل 
بحران یمــن و پایان جنگ در این کشــور 
تأکید کرد، امیدواریــم همزمان با برقراری 
آتش بــس، محاصره کامل مــردم یمن نیز 
متوقف شــود تا این فرصت مهم از دســت 
نرود.وزیر امور خارجه کشورمان بر اهمیت 
ارســال کمک های بشردوســتانه به مردم 

یمن تاکید کرد.
 امیر عبداللهیان همچنین ضمن اســتقبال 
از سفر گروندبرگ، فرســتاده ویژه دبیرکل 
سازمان ملل در امور یمن به منطقه و با اشاره 
به دستور کار شورای امنیت برای صدور دو 
بیانیه مختلف در مورد یمن اظهار داشــت: 
ما از صدور بیانیه شورای امنیت در حمایت 
از آتش بس اســتقبال می کنیم، اما بیانیه 
دیگری که بــه صورت یک جانبــه و بدون 
در نظر گرفتن حملات عربســتان به یمن 

و در محکومیــت دولت نجــات ملی مطرح 
می باشد، غیرسازنده است.

وزیر امور خارجه کشــورمان همچنین در 
مورد آخرین تحولات مربــوط به مذاکرات 
رفع تحریم های ایران در وین اظهار داشت: 
ما در مذاکــرات به توافق نزدیک هســتیم 
و پیشــنهادات مان را در مــورد موضوعات 
باقی مانــده از طریق مذاکره کننده ارشــد 
اتحادیه اروپــا به طــرف آمریکایی منتقل 

کرده ایم و اکنون توپ در زمین آمریکاست.
آنتونیو گوتــرش، دبیر کل ســازمان ملل 
مذاکرات مهــم انجام شــده در وین را حائز 
اهمیت خوانــد و ابراز امیــدواری کرد که 

طرفین هر چه زودتر به توافق برسند.
وی در پایــان با تبریک حلــول ماه مبارک 
رمضان، اظهار داشت، تلاش داریم تا برنامه 
ای را تحــت عنــوان »ابتکار همبســتگی 

رمضان« با هدف برقــراری صلح و اقدامات 
بشر دوستانه در دستور کار خود قرار دهیم.

لازم به ذکر اســت دو طــرف در خصوص 

موضوعــات دیگر بیــن المللــی از جمله 
افغانســتان و اوکرایــن نیز به تبــادل نظر 

پرداختند.

و از بودجه ح کرد؛تشریح چگونگی حذف مصوبه واردات خودر رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۱ مطر

دستگاه هایی که ترک فعل کنند به قوه قضائیه معرفی می شوند
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مدیر نظارت بر بورس ها سازمان بورس خبر داد
تغییر دامنه نوسان در انتظار تصویب هیات 

مدیره سازمان بورس
 مدیر نظارت بر بورس ها ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به تغییر 
فصلی و متقارن دامنه نوسان تا سقف ۱۰ درصد اشاره کرد و گفت: طرح 
پیشنهادی نیازمند مصوبه هیات مدیره سازمان بورس است و بعد از آن 

پیاده سازی خواهد شد.
تغییر دامنه نوســان بورس از جمله مســایلی بود که در سال ۱۴۰۰ به 
عنوان راه حلی برای جلوگیری از ایجاد نوســانات شدید مورد پیگیری 
فعالان این بازار قرار گرفت و در این زمینه تصمیمات جدیدی از ســوی 

مسوولان حاضر در سازمان بورس اتخاذ شد.
در ادامه تصمیمات اتخاذ شــده »محســن خدابخــش«، نایب رییس 
هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار در گفت وگو با خبرنگار ایرنا از 
تغییر دامنه نوسان بورس تا ســقف ۱۰ درصد خبر داد و گفت: براساس 
برنامه ریزی های انجام شده قرار اســت دامنه نوسان در سال ۱۴۰۱ به 

صورت فصلی و به صورت یک درصدی اضافه شود.
همچنین »مجید عشــقی«، رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار در 
اواسط اسفند ماه و در حاشــیه آیین رونمایی و افتتاح بزرگترین مرکز 
داده ســنتر در جمع خبرنگاران به تغییر دامنه نوســان اشــاره کرد و 
گفت:  قرار است که دامنه به تدریج باز شود و از ۱۵ فروردین ماه ۱۴۰۱ 

جزییات تغییر دامنه نوسان اطلاع رسانی می شود.
اکنون با توجه بــه پایان تعطیلات نوروزی و نزدیک شــدن به تاریخ 
۱۵ فروردیــن ماه،آخرین اقدامات انجام شــده بــرای تغییر دامنه 
نوســان در هاله ای از ابهام قرار گرفته است که در این زمینه »مهدی 
پارچینی«، مدیر نظارت بر بورس ها سازمان بورس و اوراق بهادار به 
ارائه جزییاتی دقیق از این اقدام پرداخت و اظهار داشــت: برنامه ای 
که برای تغییر دامنه نوسان بررسی و به هیات مدیره سازمان بورس 
پیشنهاد شــد، این بود تا در هر فصل یک درصد و به صورت متقارن 
به دامنه نوســان اضافه شود که این تغییر تا ســقف ۱۰ درصد ادامه 

خواهد داشت.
وی اظهار داشــت: لازمه اجرای این تغییر، طــرح آن در هیات مدیره 

سازمان است که پس از تصویب به مرحله اجرا خواهد رسید.
پارچینی به زمان اجرای این تغییرات اشــاره کرد و گفت: اکنون هیچ 
زمان دقیقی برای تغییر دامنه نوسان تعیین نشــده  و از الان نمی توان 
زمان مشــخصی را برای اجرایی شــدن تغییرات اعمال شده در دامنه 

نوسان اعلام کرد.
مدیر نظارت بر بورس ها ســازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: طرح 
پیشنهادی در زمینه تغییر دامنه نوســان نیازمند مصوبه هیات مدیره 

سازمان بورس است و بعد از آن پیاده سازی خواهد شد.
وی تاکید کرد: ممکن اســت طرح پیشــنهادی در جلسه هیات مدیره 
سازمان بورس به صورت کامل مصوب یا تغییراتی در آن اعمال و اعلام 
شود که به طور مثال دامنه نوسان تا ســقف هفت یا هشت درصد تغییر 

کند.
پارچینی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه تغییر دامنه نوسان شامل 
همه سهام حاضر در بازار سهام می شود یا خیر، گفت: براساس پیشنهاد 
ارائه شده ســهام حاضر در بازار پایه از این تغییر مســتثنی هستند اما 
بازارهای اصلی بورس تهران و نیز فرابــورس نیز تابع این تغییر خواهند 

شد.

معاون وزیر اقتصاد:
مالیات »علی الرأس« تنها با وجود اطلاعات 

شفاف حذف می شود

رئیس ســازمان امور مالیاتــی گفت: بــرای اجرای مــاده ۹۷ قانون 
مالیات های مستقیم و حذف شیوه علی الرأس از نظام مالیاتی، نیازمند 

اطلاعات دقیق و شفاف هستیم.
 به نقل از ســازمان امور مالیاتی، ســید احســان خاندوزی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی، از مجموعه طرح جامع مالیاتی سازمان امور مالیاتی 
کشور و دســتاوردهای آن بازدید کرد. وی در این بازدید ضمن گفتگو 
با کارکنان معاونــت فناوری های مالیاتی، بر ضــرورت توجه به مقوله 
فناوری اطلاعــات در مجموعه برنامه های تحــول آفرین دولت تاکید 

کرد.
وزیر اقتصاد فناوری اطلاعات را عامل پویایــی، گردش روان اطلاعات 
و به صورت خاص در دســتگاه مالیاتی، عامل تشخیص واقعی و عادلانه 
مالیات بیان کرد که با تکیه بــر آن، امکان فرار مالیاتی از یکســو و نیز 

امکان اجحاف در حق مؤدیان به کمترین میزان کاهش می یابد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در ابتدای این بازدید، گزارشی از 
پیشرفت طرح جامع مالیاتی و دســتاوردهای حاصله ارائه کرد و افزود: 
هوشمندســازی نظام مالیاتــی، از مهمترین برنامه های ســازمان در 

سال جاری محسوب می شود.
منظور خاطرنشــان کــرد: ســازمان امــور مالیاتی کشــور برای 
اجرای مــاده ۹۷ قانون مالیات های مســتقیم و حذف شــیوه علی 
الرأس از نظــام مالیاتی، نیازمند اطلاعات دقیق و شــفاف اســت و 
ارائه اظهارنامه برآوردی از ســوی سازمان نیز بر اســاس فعالیت و 
اطلاعات اقتصادی کسب شــده مؤدیان از طرح جامع مالیاتی انجام 

می گیرد.
گفتنی اســت در این بازدید، اهم اقدامــات و برنامه های حوزه های 
مختلف معاونــت فناوری هــای مالیاتی اعم از حوزه زیرســاخت و 
امنیت، حوزه فناوری اطلاعــات و حوزه علوم داده هــای مالیاتی و 
ســاختار تشــکیلات مرتبط با هر یک برای وزیر اقتصاد و حاضرین 

تشریح شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی پس از اســتماع گزارش حوزه های مختلف 
معاونت فناوری های مالیاتی، عنوان کرد: نظام مالیات ستانی هوشمند 
تنها معبر موجود به سمت اقتصاد شفاف و دانش بنیان است و با توجه به 
اینکه در چهار یا پنج سال اخیر نیز بستر فوق العاده ای به لحاظ قوانین 
برای عملکرد سازمان امور مالیاتی کشــور فراهم شده، انتظار می رود، 
شاهد تلاش ویژه و خروجی چشمگیرتری از این سازمان باشیم و از این 
به بعد قدرت پردازش و هوشمند شــدن نوع نگاه سازمان امور مالیاتی 

کشور است که تعیین کننده خواهد بود.
در بخــش پایانی ایــن بازدیــد، بخش های مختلف طــرح جامع 
مالیاتی به ویژه ســامانه های پردازش و بهره برداری از اطلاعات 
مرتبــط با پایگاه اطلاعات مؤدیان، شــامل ســامانه جســتجوی 
اطلاعــات مالیاتــی، ســامانه پالایــش و الحــاق اطلاعــات به 
پرونده های مالیاتی، ســامانه بررســی و پیگیری تشــکیل پرونده 
مؤدیان شناســایی شده، ســامانه بررســی تراکنش های مشکوک 
بانکی و سامانه برآورد ریســک مؤدیان و اظهارنامه برآوردی، مورد 

بررسی قرار گرفت.

بازار

خریدار  رئیــس هیات عامــل صندوق 
توســعه ملی گفت: صیانت و توسعه منابع 
از اهداف تشــکیل صندوق است و صندوق 
کمک بودجه دولت و دســتگاه ها نیست و 
باید منابع آن به قــدری افزایش یابد که اگر 
نفت و گاز نفروختیم بتواند بودجه کشور را 

پاسخگو باشد.
»مهدی غضنفری« درباره حذف حســاب 
ذخیره ارزی و تاسیس صندوق توسعه ملی 
اظهارداشت: کشورهای نفت خیز همواره با 
نوســانات قیمت نفت مواجه هستند و این 
موضوع درآمد کشــورها را تحت تاثیر قرار 
می دهد و گاهی بیــش از منابع پیش بینی 
شده درآمد دارند و برخی مواقع کمتر از آن 
بنابراین کشورهای نفت خیر به فکر ذخیره 
منابع مازاد خود افتادنــد. به این صورت که 
مازاد درآمد را ذخیره کننــد تا هر زمان که 
با کاستی مواجه شدند از این منابع استفاده 

کنند.

ایجاد صندوق توسعه ملی براساس 
موفقیت ها و شکست های حساب 

ذخیره ارزی
وی افزود: حتــی در کشــورهایی که مازاد 
درآمد کالایی غیر از نفت دارند نیز با نوسان 
قیمت کالا به فکر ذخیره منابع خود افتادند. 
برای نمونه کشــورهایی همچــون چین، 
هنگ کنــگ و تایــوان مازاد تــراز تجاری 
دارند و علاقه مند به ذخیــره این مازاد خود 

هستند.
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
گفت: در کشــور ما نیز در اولین حرکت در 
ذخیره ســازی مازاد درآمد نفتی به حساب 
ذخیره ارزی تبدیل شــد کــه زیرمجموعه 
بانــک مرکزی بود و ســاز و کار ســازمانی 
جدایی نداشــت و دولت و بخش خصوصی 

می توانست از این مازاد استفاده کند.
وی تصریح کرد: مجموع اتفاقات موجب شد 
حساب ذخیره ارزی آن طور که باید و شاید 
موفق نباشد. از جمله اتفاقات این بود که هر 
زمان که نــرخ ارز افزایــش می یافت اعلام 
می کردند نمی توانند تسهیلات دریافتی را 
با این قیمت بپردازند و کمیسیون اقتصادی 
دولت موظف بود به این مســائل رسیدگی 

کند.
غضنفــری گفــت: امــا چون تســهیلات 
گیرنــدگان می کردنــد بــا قیمت هــای 
پایین تــری نســب بــه بهــای روز ارز، 
بازپرداخت تســهیلات داشــته باشند به 
تدریج حجــم دارایی حســاب ذخیره ملی 
کاهش یافت و نتوانســت به توان نخســت 
خود دســت یابــد و حتــی در مــواردی 
مبالغی که دولت ها دریافــت کرده بودند را 
بازنگرداندند و حدود ۳۶ میلیارد دلار منابع 
که در حســاب ذخیره ارزی وجود داشت به 

تدریج کاهش یافت.
وی ادامه داد: این تجربه ناموفق در حساب 
ذخیره ارزی با تدابیــر رهبر معظم انقلاب و 
احکام برنامه پنجم توســعه مقرر شد ساز و 
کار گذشته تغییر کند و ســاز کار جدید که 

صندوق توسعه ملی جایگزین شود.
این مقام مســوول تصریح کرد: اساسنامه 
صندوق توســعه ملی براساس موفقیت ها و 
شکست های حساب ذخیره ارزی به گونه ای 
تنظیم شــد تا دسترســی دولت ها به این 
صندوق را کم کند و منابع صندوق از طریق 
تسهیلات به بخش خصوصی و ۲۰ درصد به 

نهادهای عمومی دولتی پرداخت شود.
وی ادامه داد: با تنظیم اساسنامه صندوق و 
تصویب آن در مجمع تشــخیص مصلحت و 
صحبت های رهبر معظم انقلاب امیدواری 
ایجاد شــد و این نوید به مردم داده شد که 
با وجود صندوق توســعه ملــی هم بخش 
خصوصــی می تواند از تســهیلات مربوطه 
استفاده کند و هم توسعه کشور محقق می 

شود.
غضنفری بیان کرد: با گذشــت ۱۰ سال از 
عمر صندوق به اعتقاد من زمان آن رســیده 
که صندوق اســتراتژی جدیدی را انتخاب 
کند و می توان روش هــای جدیدی را برای 

موفقیت صندوق اتخاذ کرد.

ضرورت تغییر نگرش و اصاح قوانین 
صندوق توسعه ملی

وی تاکید کرد: تجربــه حکمرانی در مورد 
صندوق توســعه و حســاب ذخیــره ارزی 
نشــان می دهد که باید اصلاحات بیشتری 
در اساســنامه و افکار خود در برداشــت از 

صندوق توسعه ملی داشته باشیم.
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
اظهارداشت: هم اکنون مجلس، هیات امنا، 
سران سه قوه، شــورای عالی امنیت ملی و 
ســتاد اقتصادی دولت و دولت آئین نامه و 
مصوبه می دهد که بــه لحاظ حکمرانی باید 
این موضوع اصلاح شــود تا تعداد نهادهایی 
که برای صندوق مصوبــه می دهند محدود 

شود.
وی با بیان اینکه اینکه چند نهاد به صندوق 
دستور بدهند، تجربه حکمرانی است، اضافه 

کرد: گاهی ایــن مصوبه هایی که توســط 
نهادهــای مختلــف درباره صنــدوق ارائه 
می شود هم راستا نیســتند که باید اصلاح 

شود و این موضوع حکمرانی است.
غضنفری بــا تاکید بــر اینکــه در کنار 
اصــلاح قوانین باید نگرش هــا نیز تغییر 
کند، افزود: نگــرش در مورد صندوق این 
اســت که صندوق باید کمک حال سایر 
نهادها در انجام ماموریت خود باشــد ولو 
اینکه در دنیا چنین نقــش مکملی برای 
صندوق قائل نیســتند و نقش مستقلی 
برای صندوق قائل هستند که باید نوعی 
ســرمایه گذاری انجام دهد که درآمدها و 
منابع زیاد شــود و بتواند به نیاز ذینفعان 

خود پاسخ دهد.
به گفته وی چنانچه هویت مســتقلی برای 
صندوق قائل نباشیم هر کدام از دستگاه ها 
در انجــام ماموریت خــود چنانچه کمبود 
منابع داشته باشــند این منابع را از صندوق 
تامین می کنند و با امتنــاع صندوق از این 
درخواســت ها محکوم به عــدم همکاری 

است.
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
گفت: صندوق توســعه ملی بــه عنوان یک 
نهاد مســتقل، ماموریت ها و چشــم انداز 
و اهداف خاص خود را دارد و دســتگاه ها با 
تاکید و فشــار بــرای تحقق اهــداف خود 
صندوق را از اهداف درنظر گرفته شــده دور 

می کند.

صندوق باید از منابع خود صیانت کند
وی درباره اهداف تشــکیل صندوق توسعه 
ملی گفــت: دف اول صندوق توســعه ملی 
این است که منابع آن نســبت به سال های 
گذشته افزایش یابد و اگر این منابع کاهش 
می یابد یعنی اینکه در مســیر اشتباهی در 

حرکت است.
غضنفری ادامه داد: هدف دوم این است که 
در پروژه هایی شرکت و سرمایه گذاری کند 
که موجب توسعه شود و چنانچه اشتباه کند 
و موجب درآمــد زایی برای گــروه دیگری 

باشد از هدف نخست خود دور مانده است.
وی تاکید کرد: باید مرتب با خود تکرار کنیم 
که به جهت شــیوه حکمرانی و ساختار نیاز 
به اصلاحات داریم و دیگــر اینکه به لحاظ 
نگرش ها نیاز به بهبــود و اصلاح داریم. این 
که صندوق نهاد تامیــن مالی برای دیگران 
باشــد هدف دوم صندوق است و هدف اول 
این اســت که منابع خود را صیانت شــود و 

منابع آسیب نبیند.
به گفته این مقام مســوول صندوق توسعه 
ملی به شــرطی می تواند در مســیر توسعه 
قرار گیرد که منبابع آن آسیب نبیند و نباید 
فراموش کنیم که نام اصلی صندوق توسعه 
ملی، صندوق ثروت ملی اســت و صندوق 
ثروت ملی در دنیــا به این توجــه دارد که 
منابع خود را از دست ندهد و این صندوق ها 
در هیچ کجای دنیا تســهیلات نمی دهند و 
ممکن است اوراق قرضه منتشر کند، سهام 
از داخل وخارج کشــور بخرنــد و در کل از 
منابع خود صیانت و حمایت می کنند تا در 
هدف دوم این منابع را در خدمت توســعه 

قرار دهند.

صندوق کمک بودجه دولت
 و دستگاه ها نیست

وی بــا بیــان اینکه هــدف صنــدوق در 
کوتاه مدت اصلاح نظام نامه اســت و شعار 
بنــده ۲۰، ۳۰ و ۵۰ اســت. یعنی صندوق 
باید حداکثر ۲۰ درصــد از منابع خود را به 
اذن رهبــر معظم انقــلاب در اختیار دولت 
قرار دهد در حالیکــه هم اکنون این رقم ۶۰ 

درصد است.
غضنفری افزود: ۳۰ درصد از منابع صندوق 
باید در اختیار بخــش خصوصی و نهادهای 
عمومــی غیردولتی به صورت تســهیلات 
پرداخت شــود و حتی اگر امکان آن فراهم 
بود ۲۰ درصد ســهم دولت را نیز به صورت 
تســهیلات در اختیار بخش خصوصی قرار 

دهیم البته باید توجه داشت که بازپرداخت 
باید به صورت ارزی باشد.

وی ادامــه داد: ۵۰ درصد منابع صندوق نیز 
صرف ســرمایه گذاری در فرصت هایی که 
نرخ سود بالا و ریسک پایین دارد و زود بازده 
هستند شــود و این امر نیازمند تغییر نظام 

نامه است.
این مقام مســوول در صندوق توســعه می 
گفت: البته اساسنامه صندوق نیز باید تغییر 
کند و پیشنهادات مختلفی برای این منظور 
داریم تا نهادهای مختلف که برای صندوق 

تصمیم گیری می کنند، همراستا شوند .
وی توضیح داد: در صندوق ســه شیوه برای 
تامین منابع داریم )نفتی، کالایی و تجاری(  
و می توانیم انفال را بــه عنوان منابع کالایی 
وارد صندوق کنیــم و در خصوص مصارف 
صندوق نیــز همانطــور که گفتــم باید از 
قانون ۲۰، ۳۰ و ۵۰ پیروی کنیم که من نام 
تثبیتی )تثبیت بودجه(، توسعه ای )توسعه 
بخش خصوصی( و صیانتــی )حفظ منابع 
از طریق ســرمایه گذاری برای نســل های 

بعدی( انتخاب کردم.
غضنفری تاکید کرد: فلسفه ایجاد صندوق 
این اســت که دولت ها در بودجه عمرانی و 
جاری وظایفی دارند که بایــد انجام دهند 
و تامین بودجــه عمران و جــاری برعهده 
صندوق نیســت این رفتــار در دولت های 

گذشته بارها انجام شده است.
وی ادامه داد: صنــدوق کمک بودجه دولت 
و دســتگاه ها نیســت و باید برای آن هویت 
مســتقل تشــکیل شــود و باید منابع آن 
به قدری افزایــش یابد که اگــر نفت و گاز 
نفروختیم بتواند بودجه کشــور را پاسخگو 

باشد.

بازپرداخت تسهیات به صورت ارزی
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی با 
بیان اینکه در صندوق بــا فرهنگ کی داده 
کی گرفته مواجه هســتیم گفــت: گاهی 
شــاهد بودیم که تســهیلات گیرندگان در 
بازپرداخــت خود به شــرکت های خارجی 
بــه موقع عمــل می کننــد اما نســبت به 
بازپرداخت صندوق توســعه ملی کوتاهی 

می کنند.
وی اضافه کرد: امســال با توجه به سخنان 
رهبر معظم انقلاب که اجازه ندادند ســهم 
صندوق توســعه ملی از درآمدهای نفتی به 
۲۰ درصد برســد و همــکاری هیات امنای 
صندوق توســعه ملی در تصویب مصوبات 
۲۶ دی مــاه، این پیــام به همــه ذینفعان 
و تســهیلات گیرنــدگان منتقل شــد که 
صندوق قصد دارد به صورت جدی وام های 

خود را پس بگیرد.
غضنفــری ادامــه داد: پــس از آن جریان 
بازپرداخــت شــروع شــد و بســیاری با 
مراجعه بــه صندوق اعلام کردنــد که پیام 
صندوق درمورد بازپرداخت تســهیلات که 
بازپرداخــت وام های ارزی بایــد به صورت 
ارزی باشــد را دریافت کردند و براین اساس 
هم اکنون جریان بازپرداخت شــروع شده 

است.
وی توضیح داد: صندوق توســعه ملی در 
بحث بازپرداخت تســهیلات سخت گیری 
نمی کنــد و برنامه ای آماده کــرده تا این 
بازپرداخت به صورت پلکانی باشــد و در 
ماه هــا نخســت مقادیر کمــی پرداخت 
کنند و در ســال های بعد مبالغ بیشتری 

بپردازند .
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی 
گفت: برخی مشــتریان همچون شرکت 
ملــی نفت ایــران و برخی شــرکت های 
عمومی اگرچه پــروژه آنها به بهره برداری 
رســیده و درآمدهای ارزی دارنــد اما به 
دلیل سایر نیازها هنوز بازپرداخت وام ها را 
شروع نکردند که براساس آخرین مصوبه 
مبنی بر مجوز تملک داریی دستگاه هایی 
که در بازپرداخت خود مقاومت می کنند 
به صندوق اجازه داده شده بسیاری اقدام 

به بازپرداخت وام خود کرده اند.

معوقات صندوق را به صفر می رسانیم
وی با اشــاره به اقدامات انجام شده و طبق 
مصوبه صندوق کــه اجازه تملــک دارایی 
می دهد، همچنین واگذاری سهام ارزشمند  
در ازای بازپرداخــت تســهیلات می توان 
امیدوار بود که معوقات صنــدوق را به صفر 
برســانیم زیرا اجازه تملک دارایی، ســهام 
و ارز دریافــت کنیــم و صندوق در مســیر 

صیانت از منابع گام بردارد.
غضنفری تاکید کــرد: رفتار مــا در دوران 
جدید، براساس حکمرانی صحیح صندوق 
حرکــت می کنیــم و نگرانــی مخاطب و 
مسوولان را به این شــکل بهبود می دهیم 
که در ابتدا حفظ صنــدوق و دوم کمک به 
توسعه صندوق را مدنظر داریم و این تدبیر 
موجب می شود که بازپرداخت اولویت اول 

ما باشد.
وی با بیان اینکه باید تســهیلات به صندوق 
بازگردد تا در موارد دیگر نیز سرمایه گذاری 
شود افزود: رسوب پول در پروژه های خاص 
منجر به سود نمی شود و توسعه کشور را به 
ارمغان نمی آورد تنها سبب ثروتمند شدن 
صاحبان پروژه خواهد شــد. اینکه عده ای 
نقش صندوق را به بقای خود محدود کردند 
خطــای بزرگی اســت و این مشــکل حل 

می شود.

روش تسهیات دهی تغییر 
خواهد کرد

رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
با اشــاره به امضــای تفاهم نامه بــا وزارت 
گردشــگری و معاونــت فناوری ریاســت 
جمهــوری و مناطــق آزاد، گفــت: ایــن 
تفاهم نامه هــا در چارچوب سیاســت های 
جاری صنــدوق در امر تســهیلات دهی و 

کمک به نهادهای اقتصادی است.
وی اضافــه کــرد: سیاســت های جدید از 
سال ۱۴۰۱ شروع می شــود و در واقع ورود 
به دنیای ســرمایه گذاری، خرید ســهام و 
مشــارکت در پروژه هاســت و با این تغییر 
شــیوه حکمرانی ســعی داریم به شیوه کار 
صندوق های ثروت ملی دنیا نزدیک شویم 
زیرا صندوق های ثروت ملــی در دنیا علاوه 
بر اینکه پرتفوی و ســبد متنوعی دارند در 
داخل و خارج کشــور نیز ســرمایه گذاری 

متنوعی دارند.
به گفته غضنفری صندوق های ثروت ملی 
در دنیا صیانت از منابــع و افزایش دارایی را 
جزو اولویت نخست خود قرار دادند و توجه 
زیادی دارنــد پرتفوی و ســبد دارایی کم 
ریسک و پربازده داشته باشــند برخی نیز 
که به دولت کمک مالی می کنند بخشــی 
از ســود خود را به دولت می دهند نه اصل 

سرمایه را.
وی بیــان کرد: در کشــور مــا دولت های 
گذشــته از اصل دارایی صندوق برداشــت 
کرده است اما در کشــورها دولت ها از سود 
صندوق ها برداشت می کنند و اصل سرمایه 
صندوق کاهــش نمی یابد کــه امیدواریم 
رســانه ها کمک کننــد تا سیاســت های 
صندوق اصلاح شــود و قدم نخست اصلاح 

نگرش است.
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
درخصــوص ضــرورت تغییر نگــرش در 
صندوق با ذکــر مثالی گفت: در گذشــته 
قانونی در مجلس تصویب شــد که بخشی 
از منابع صندوق ۱۰ درصد برای کشاورزی 
و ۱۰ درصد بــرای صنعت به ریــال تبدیل 
شــود و تســهیلات ریالی پرداخت شود. با 
محاسبه ای که انجام شــد ۹ میلیارد دلار از 
طریق این مصوبه به ریال تبدیل شد. ارزش 
دلاری آن مبلغ هم اکنــون دو میلیارد دلار 
اســت یعنی صندوق هفت میلیــارد دلار با 
مصوبه مجلس ضرر کــرد. در حالی که این 
هفت میلیــارد دلار ســرمایه و منابع اولیه 

صندوق بوده است.
وی افزود: چنانچه مصوباتی از این دست در 
مجلس تصویب شــود که به صندوق آسیب 
می زنــد ورویه و نگرش غلطی اســت چون 

صندوق هــا در دنیا اجازه کاهــش منابع را 
نمی دهند، بنابراین هــر تصمیمی که اصل 
منابع صندوق را هزینه می کنــد یا آن را به 
مخاطره می انــدازد و به بخشــش و کمک 
و کارهای امدادی تبدیــل می کند وظیفه 

صندوق نیست.

انجام کارهای بزرگ صندوق توسعه 
ملی در دولت سیزدهم

غضنفــری در خصــوص عملکــرد دولت 
سیزدهم گفت: رفتار رییس جمهور و هیات 
امنا نسبت به صندوق توســعه ملی  خیلی 
خوب بوده اســت و بســیاری که در دولت 
گذشته حضور داشتند براین موضوع اذعان 
داشتند جلسات در دولت سیزدهم متفاوت 

بود.
وی افــزود: در مورد ســایر سیاســت های 
دولــت، معتقدم تمام تلاش خــود را به کار 
بسته تا تورم و کســری بودجه را مهار کند 
و در جلســات ســتاد هماهنگی اقتصادی 
شــاهد تــلاش همــه دولتمــردان برای 
مدیریــت قیمت ها، کاهش فقــر، افزایش 
سرمایه گذاری هستیم و امیدوارم صندوق 
بتواند در دســتیابی به رشــد هشت درصد 

نقش مهمی ایفا کند.
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
گفت: صندوق می توانــد در دولت جدید در 
مگاپروژه ها نقش داشــته باشــد و کارهای 
بزرگتری انجام دهد و باید اجــازه دهیم تا 
منابع صندوق تجمیع شود. البته کار عقب 
مانده بســیار اســت و نیازمند هماهنگی 

بیشتر هستیم.

صندوق می تواند تامین کننده بودجه 
کشور از محل سود باشد

وی تاکید کرد: باید صنــدوق به جایگاهی 
برســد که محــل تزریق بودجه کشــور به 
مجلس باشــد امــا سیاســت هایی که بر 
اســتفاده منابع صندوق دارد موجب رشد 

توسعه نمی شود.
غضنفری گفت: اگر صندوق در مسیر رشد 
خود حرکــت می کرد باید ســهم صندوق 
از منابع نفتــی ۴۰ درصد بــود در حالیکه 
رهبر معظم انقلاب عقیده دارند این ســهم 
باید همواره افزایش یابــد و به ۱۰۰ درصد 
برسد و به جایی برسیم که هیچ یک از منابع 
درآمدی نفتی وارد بودجه نشــود بلکه وارد 

صندوق توسعه ملی شود.
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
گفت: دولت باید از منابع غیرنفتی و مالیات 
بودجه مورد نیــاز خود را تامیــن کند و ما 
این آمادگی را داریم کــه اگر منابع صندوق 
افزایش یابــد و ســرمایه گذاری لازم انجام 
شــود یکی از تامین کنندگان بودجه کشور 

از محل سود خود باشیم.
وی گفت: صندوق این آمادگی را دارد که در 
خارج و داخل از کشــور سرمایه گذاری کند 
و ســود حاصل را به بودجه پرداخت کند و 
امیدواریم به صندوق اجــازه دهند تا نقش 
جدید خود که استفاده از ســرمایه است را 

انجام دهد.

صندوق عجله ای برای سرمایه گذاری 
در خارج از کشور ندارد

غضنفــری درخصــوص ســرمایه گذاری 
صنــدوق در خارج از کشــور گفــت: قصد 
ندارم ماموریت هــای صندوق را با مذاکرات 
وین گــره بزنــم چون قــرار اســت رفتار 
اقتصادی صندوق را شــرطی نکنیم اما در 
ســرمایه گذاری باید مطمئن باشــیم که 

ریسکی متوجه منابع صندوق نیست.
وی افزود: هرگاه اطمینان حاصل شــود که 
ریســکی منابع صندوق را تهدید نمی کند 
می توانیم در خارج از کشور سرمایه گذاری 
کنیم. اما در حال حاضر صندوق در لیســت 
تحریم هــا قــرار دارد و حاضر نیســتیم با 
ســرمایه گذاری در خارج از کشــور آسیب 
ببینیم و عجله  و شتابی برای این کار نداریم.

رئیــس هیات عامــل صندوق توســعه 
بــا اشــاره بــه ســخنان وزیــر نفــت 
درخصوص فرصــت ۱۶۰ میلیارد دلاری 
سرمایه گذاری در کشور گفت: در داخل 
کشور فرصت سرمایه گذاری بالایی دارد 
و با توجه به اینکه در ســال های گذشته 
نرخ سرمایه گذاری از استهلاک سرمایه 
هم پایین تــر بوده اســت و مــا موظف 
هستیم در داخل کشــور سرمایه گذاری 

کنیم.
وی تصریح کرد: با فرصت ســرمایه گذاری 
داخلی کــه به صنــدوق محول می شــود 
می توانیم بسیاری از ســرمایه گذاری ها در 
پالایشــگاه ها، نیروگاه ها و پتروشــیمی ها 
انجام دهیم و ســود آن را در بودجه هزینه 

کنیم.
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
تاکید کرد: صندوق توســعه ملی می تواند 
موتور محرک اقتصاد باشــد به شرطی که 

نگرش ها اصلاح شود.



آمادگی برای تولید خودروهای جدید

و کاهش خواهد یافت  حباب قیمتی خودر

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی مطرح  کرد

ونق تولید با تامین مالی زنجیره ای و حذف فرآیندهای فسادزا ر

صنعت
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توجه به جایگاه زنجیره ارزش و شبکه سازی، رمز 
موفقیت و اثربخشی مجموعه های دانش بنیان

مدیرعامل گروه تعاونی پیشــگامان گفت: اعتقــاد و توجه مقام معظم 
رهبری به رشــد تولید و دانش بنیانی، محوری ترین راهکار برای حل 
مشکل اقتصادی کشور اســت و در کنار این مهم توجه به رشد تولید و 
تجاری ســازی مفهوم دانش بنیان، تأثیرات پایه ای را در حل مشکلات 
اقتصادی کشــور در بر خواهد داشت چراکه اکثر شــرکت های دانش 
بنیان، در دســتیابی به عملکرد مطلوب تجاری سازی، بازار و عملیاتی 
کردن ایده های فناور خود با مشکل اساســی مواجه هستند که با قرار 
گرفتن در جایگاه مناســب زنجیــره ارزش مرتبط بــا موضوع فعالیت 

شرکت های دانش بنیان، می توان این مشکل را مرتفع کرد.
به گزارش روابط عمومی گروه تعاونی پیشــگامان، محمدرضا رضایی 
نژاد مدیرعامل گروه تعاونی پیشــگامان با بیان این مطلب ابراز داشت: 
یکی از اساسی ترین دغدغه های هر شــرکتی و البته به صورت خاص، 
شــرکتهای دانش بنیان در ایران، بهبود فرآیند تجاری سازی است. در 
تجارب مختلف شاهد هســتیم که در مبحث تجاری سازی، بر اهمیت 
شــبکه های کســب و کار و اتحادهای راهبردی تاکید شده است ولی 
به نقش توانمندی شــبکه ســازی برای شــکل گیری و مدیریت موثر 
ارتباطات شــبکه ای در جهت بهبود عملکرد تجاری ســازی بایستی 
بیشــتر توجه شــود.وی ادامه داد: وجود مجموعه های مکمل در کنار 
کسب و کار ها بویژه کسب و کارهای دانش بنیان می تواند در موفقیت و 
پیشرفت اهداف تجاری بسیار موثر باشد. شرکت ها برای دست یابی به 
مزیت رقابتی باید قادر به ارزش سازی بیشتر در پوشش کالا و خدمات 
خود برای مشــتریان باشــند و اگر قادر به افزایش ارزش ها بیشــتر از 
رقبای خود باشــند توان دســت یابی به مزیت رقابتی و منحصر به فرد 

بودن را خواهند داشت.
مدیرعامل گروه تعاونی پیشگامان افزود: مدیریت بهینه زنجیره ارزش، 
سرعت و دقت انجام عملیات را به طور مســتقیم بهبود و هزینه ها را به 
شکل غیر مستقیم کاهش می دهد و باعث کشف حقایقی پنهان درباره 

نقاط ضعف و قوت شده و راهکارهای بهبود را نیز پیشنهاد می دهد.
رضایی نژاد تصریح کرد: زنجیره ارزش موثر در دو بخش توسعه فعالیت 
های اصلی سازمان )شامل لجستیک داخلی، عملیات تولید، لجستیک 
خارجی، بازاریابی و فروش و خدمات پس از فروش و …( و فعالیت های 
پشتیبانی )تحلیل، مدیریت منابع انسانی، استراتژی های کسب و کار، 
روابط عمومی و …( کمک شایانی به کسب و کار های حاضر در زنجیره 
بویژه به مجموعه های دانش بنیانخواهد کرد. این اثر بخشــی و کمک، 
متقابل خواهد بود و شــرکت دانش بنیان نیز به ســایر اجزای زنجیره 

چابکی و قدرت توسعه خواهد داد.
این فعال اقتصادی در حوزه دانش بنیــان ادامه داد: دانش بنیانی مانند 
تغییر لوکوموتیو قطار اســت ولی باید اجزا قطار نیز استهلاک و خرابی 
نداشته باشــند و گرنه قطار تولید و اشتغال و توســعه سریع تر حرکت 
نخواهد کرد. دانش بنیانی شرط کافی جهت توســعه پایدار است ولی 
شــرط لازم آن نیز وجود زنجیره خدمات مکمل شــبکه ای اســت که 

دانش بنیان باعث چابکی آن می شود.
وی خاطرنشــان کرد: در ده ســال اخیر نامگذاری ســالها با محوریت 
اقتصادی صورت گرفته است. البته در تکمیل این نامگذاری ها درسال 
جدید نقش تجاری سازی اقتصادی با مسئله اشتغال و تولید نیز همراه 
اســت. اعتقاد و توجه مقام معظم رهبری به رشد تولید و دانش بنیانی، 
محوری ترین راهکار برای حل مشــکل اقتصادی کشور است. و لذا در 
کنار این مهم توجه به رشــد تولید و تجاری سازی، مفهوم دانش بنیان 
تأثیرات پایه ای را در حل مشکلات اقتصادی کشور در بر خواهد داشت.

رضایی نژاد گفت: خدمات و محصولات شرکتهای دانش بنیان، بایستی 
در جایگاه مناســب تجاری ســازی قرار گیرد. همانطور که اشاره شد، 
تکمیل زنجیره ارزش به عنوان یکــی از اولویت  ها برای پیوند اید ه های 
فناورانه به صنایع، راهبردی مهم در این حوزه به شــمار می رود. تاثیر و 
نقش مجموعه های فنــاور و دانش بنیان با حضور در جایگاه مناســب 
زنجیره ارزش توانمند، پر رنگ تر خواهد بود. در غیر این صورت چالش 

های تجاری سازی شانس موفقیت شان را کمتر خواهد کرد.
به گفتــه وی؛ زنجیره ارزش یک مدل یا الگوی تجاری اســت که طیف 
کاملی از فعالیت های مورد نیــاز برای ایجاد یک زنجیــره محصول یا 

خدمت فناورانه را در جهت نیاز های بازار در برمی گیرد.
وی ابراز امیدواری کرد: با توجه به شعار سال جاری که به حق پتانسیل 
های زیادی را به همــراه خواهد داشــت؛ بتوان با راهبــری صحیح و 
هدفمند از مجموعه های دانش بنیــان و فناور در جهت تکمیل زنجیره 

ارزش و تبدیل به زنجیره ارزش پایدار بهره مند شد.
گفتنی اســت، گروه تعاونی پیشــگامان کویر یزد با توجه به حضور در 
عرصه های زیر ســاختی )از جمله فناوری اطلاعات، کشــاورزی، آب 
و لجســتیک( توانســته، از ظرفیت مجموعه های دانش بنیان و فناور 
حمایت شده در تعاونی شــتاب دهنده پیشــگامان در جهت تکمیل 
زنجیره ارزش موضوعات خود بهره مند شده و ارزش آفرینی پایداری را 

برای ذینفعان خود تحقق بخشد.

در ۲ ماهه ابتدایی سال ۲0۲۲
ایران بالاترین رشد تولید را بین بزرگان فولاد 

کسب کرد
 ایران در ۲ ماه ابتدایی سال ۲۰۲۲ بیشترین میزان رشد در تولید فولاد 
را بین ۱۰ تولیدکننده برتر جهان کســب کرد. طبــق گزارش انجمن 
جهانی فولاد در این مدت تولید فولاد ایران رشد ۱۱.۸درصدی را تجربه 
کرد.به گزارش سازمان توســعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو(، در ماه های ژانویه و فوریه ســال جاری میلادی )۱۱ دی ماه 
تا ۹ اسفندماه ۱۴۰۰( مجموع تولید فولاد خام ایران به ۵.۳ میلیون تن 
رســید. همچنین طبق تخمین این انجمن، تولید فولاد کشورمان در 
ماه فوریه نیز به ۲.۵ میلیون تن رســید که ۳.۷درصد بیش از عملکرد 

مدت مشابه سال گذشته میلادی بوده است.
از ســوی دیگر مجموع تولید ۶۴ عضو انجمن جهانــی فولاد به ۲۹۹.۴ 
میلیون تن رســید که ۵.۵درصد کمتر از عملکرد مدت مشــابه سال 
۲۰۲۱ بوده است. در مدت مورد اشــاره چین با منفی ۱۰درصد، برزیل 
با منفی ۵.۸درصد، ترکیه بــا منفی ۵.۷درصد، کــره جنوبی با منفی 

۲.۶درصد و ژاپن با منفی ۲.۴درصد در تولید فولاد مواجه شدند.
از سوی دیگر هند پس از ایران با افزایش ۶.۶درصدی بیشترین رشد را 
کسب کرد و آلمان با ۱.۱درصد، روســیه با یک درصد و آمریکا با ۶دهم 

درصد در جایگاه های بعدی قرار گرفتند.
میزان تولید چین به عنوان بزرگتریــن تولیدکننده فولاد در جهان در 
۲ ماه نخست ۲۰۲۲ به ۱۵۸ میلیون تن رســید. تولید فولاد آمریکا به 
۱۳.۴ میلیون، ژاپن به ۱۵.۱ میلیون، هند به ۲۰.۹ میلیون، کره جنوبی 
به ۱۱.۲ میلیون، آلمان به ۶.۵ میلیون، ترکیه ۶.۱ میلیون، برزیل به ۵.۶ 

میلیون و روسیه به ۱۲.۴ میلیون تن رسید.

تولید

وزیر صمت گفت: عملیات جمــع آوری باتری و کمک 
فنر قاچاق و تقلبــی از روز ۱۵ فروردین مــاه در چند 
استان آغاز می شــود و به تدریج در تمامی استان ها به 

مرحله اجرا خواهد رسید.
ســید رضا فاطمی امین در دومین جلســه سلســله 
نشســت های ســتاد »مبارزه بــا کالاهــای قاچاق و 
تقلبی« این وزارتخانه که با حضور وزیر دادگســتری و 
رئیس ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز برگزار 
شد، اظهار کرد: در راســتای مبارزه با قاچاق، کالاهای 
تقلبی، بی کیفیت و غیراســتاندارد، کار جدیدی را در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با همکاری ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز شروع کرده ایم و لوازم یدکی خودرو، 
لوازم خانگی، آرایشی و بهداشتی، پوشاک و دخانیات ۵ 

اولویت نخست در اجرای این طرح خواهند بود.

وزیر صمت اضافه کرد: ایجــاد فرصت های 
شــغلی جدید در بخش تولید و دسترســی 
مصرف کننــدگان به کالای اصــل از جمله 
نتایــج مثبــت اقتصــادی طرح مبــارزه با 
کالاهای قاچــاق و تقلبــی خواهــد بود و 
اجرای تمامی اقدامات در نظر گرفته شــده 
به صورت مســتمر و هفتگی رصــد و پایش 

شــده و به صورت مرحله به مرحله با متناسب ســازی 
اقتضایــی طرح، پیــش خواهیم رفــت.وی ادامه داد: 
همه دســتگاه ها از جمله وزارت دادگستری، سازمان 
تعزیرات حکومتی، نیروی انتظامی، وزارت اطلاعات در 
کنار اصناف، تولیدکنندگان و عرضه کنندگان در این 

طرح، مشارکت و همکاری دارند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که نخســتین 

مرحله در حوزه لوازم یدکی خودرو اســت، 
ادامه داد: ســه اقدام را به صــورت هم زمان 
در این حوزه آغاز می کنیم؛ مرحله نخســت 
در مورد باتــری و کمک فنر اســت. از قبل 
اعلام شــده بود این کالاها باید کد رهگیری 
داشــته باشــند و کالاهای قاچاق و یا تقلبی 
جمع آوری می شــوند. بر همین اساس از ۱۵ 
فروردین ماه، عملیات جمع آوری در چند اســتان آغاز 
می شود و به تدریج در تمامی اســتان ها انجام خواهد 
شــد.وی افزایش شــفافیت جریان کالا را اقدام دوم 
دانســت و اضافه کرد: تعداد زیادی از تولید کنندگان، 
عرضه کننــدگان و توزیع کننــدگان قطعــات یدکی 
خودرو در ســامانه جامع تجارت ثبت نــام کرده اند و 
صورت حســاب های خود را ثبت می کنند و تأکید ما بر 

تسریع در انجام این کار است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در این باره یادآوری کرد: 
در پروژه شفافیت جریان کالا اگر کالایی کد رهگیری 
نگرفته و صورت حســاب آن در ســامانه جامع تجارت 

ثبت نشود، کالای تقلبی و قاچاق محسوب می شود.
فاطمی امین، نظام بخشی، ساماندهی و حرفه ای شدن 
نظام توزیــع قطعات یدکی را ســومین محور اقدامات 
دانســت و ادامه داد: اکنون پراکندگی بسیار زیادی در 
این حوزه داریــم که این موضوع کنترل ها را مشــکل 
می کند.در تکمیل شــفافیت جریــان کالا و مقابله با 
کالای قاچاق در ســطح عرضه و ردیابــی گلوگاه های 
اصلی، سومین اقدام این است که شــبکه توزیع لوازم 
یدکــی را شناســنامه دار و مســئولیت پذیر کنیم تا 

نمایندگی ها قطعات سالم و با اصالت را عرضه کنند.

وزیر

خریدار   قائم مقام وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت در امور بازرگانی گفت: تامین مالی 
زنجیــره ای و حذف فرآیندهای فســادزا و 
امضاهای طلایــی، دو رویکرد اصلی وزارت 
صمت بود کــه از ابتــدای روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم به منظور رونــق تولید در 

دستور کار قرار گرفت.
»محمدصــادق مفتح«  افزود: بــا روی کار 
آمدن دولت ســیزدهم، یک تغییر رویکرد 
مبتنی بر دو نکته اساســی در وزارت صمت 
شکل گرفت. نخستین نکته کلیدی این بود 
که ما به عنوان دولت مکلف هســتیم مواد 
اولیه کل تولیدکننــدگان را تامین کنیم تا 
هیچ واحــد تولیدی به دلیــل کمبود مواد 

اولیه نخواهد تولیدش را کاهش دهد.
قائم مقام وزیر صنعــت، معدن و تجارت در 
امور بازرگانی یادآور شــد: امــروز صنایع 
و واحدهــای تولیدی که بــه دلیل کمبود 
نهاده هایی که صنایع بالادســتی باید تولید 
می کرده و در اختیارشــان قــرار می دادند 
و به ناچار بــا درصدی از ظرفیت شــان کار 

می کنند، کم نیستند.

حذف فرآیندهای فسادزا 
و امضاهای طایی

وی تصریح کــرد: نکتــه دوم در این تغییر 
رویکرد آن بود که باید فرآیندهای فسادزا و 
امضاهای طلایی را برمی داشتیم.  تلفیق این 
دو مهم در راســتای آن بود که یک حساب 
مجزا برای بازار کالاهای پایه و مواد اساسی 
باز کنیم تا ۱۰۰ درصــد نیازهای واحدها به 
مواد اولیه تامین شــده و علاوه بر آن، کشف 
قیمــت در مکانیســم بــورس کالا انجام و 
معاملات اجرایی شــود. وقتی ســهمیه ها 
برداشــته شــد، همه امضاهــای طلایی و 

فرآیندهای فسادزا از بین رفت.
این مقام مســوول اضافه کرد: بیش از چهار 
ماه است که کارگروهی با حکم وزیر صنعت، 
معدن و تجارت شــکل گرفته که کار خود را 
با محصول سیمان آغاز کرد و با  فولاد ادامه 
یافت، به طوری که اکنــون کل محصولات 

زنجیره فــولاد در این فرآیند قــرار گرفته 
است.

کالاها به سه بخش تقسیم شدند
وی اظهار داشــت: در همین راســتا کالاها 
به سه دســته کالاهای دارای مازاد عرضه، 
دارای کمبــود تولید و کالاهایــی که تولید 
و مصرف شــان برابر است و شــاید به طور 
مقطعی مثلا با اعمــال قطعی های برق، گاز 
و غیره کمبودهایی برایشــان اتفاق بیفتد، 
تقســیم بندی و حالت های مختلفی در هر 

مورد ترسیم شد.
مفتح گفــت: اکنون ۱۰۰ درصــد زنجیره 
و چرخه فــولاد مبتنی بر ایــن فرآیند قرار 
گرفته است و در بخش هایی مثل ورق گرم 
که بــا کمبود مواجه بودیــم، مکلف کردیم 
که تولیدکننده محصول را بر اســاس نظام 

تنظیم گری به صورت تلفیقی عرضه کند.
وی تاکیــد کــرد:  در زنجیره فــولاد همه 
ســهمیه ها برداشته شــده و هر کس به هر 
میزان که تقاضــا دارد، می تواند به خرید در 

زنجیره بپردازد.قائم مقــام وزیر صنمت در 
امور بازرگانــی خاطرنشــان کرد: ام. دی. 
اف، محصول بعدی بود کــه در این زنجیره 
قرار گرفت، ایــن فرآیند برای شیشــه نیز 
آغاز شــده و با همــکاری وزارت نفت، برای 
محصولات پتروشــیمی نیز در دستور کار 

قرار گرفته است.
وی تاکید کرد: همــه تولیدکنندگان باید 
مطمئن باشند که مواد اولیه مورد نیازشان 
تامین است تا بتوانند با ۱۰۰ درصد ظرفت 

خود کار کنند.

رفع کمبود نقدینگی با زنجیره تامین
مفتح در ادامه، تامیــن نقدینگی را یکی از 
گلوگاه های مهم تولید برشمرد و گفت: چند 
سالی هست نظام تولیدی کشور از وضعیت 
نقدینگــی گلایه مند اســت؛ در این زمینه 
راهکار وزارت صمت تشکیل »شرکت های 

زنجیره تامین« بود.
بــه گفته این مقــام مســوول، تامین مالی 
زنجیره ای، شــیوه نوینی اســت که در یک 

دهه اخیر در کشورهای پیشرفته به منظور 
پرداخت تســهیلات به واحدهای تولیدی 
مورد اســتفاده قرار می گیرد و هم اکنون در 
ایران به همت وزارت صمت و بانک مرکزی 

این طرح کلید خورده است.
وی خاطرنشــان کرد: ایــن زنجیره کمک 
می کند تا بهره وری ســرمایه ها به شــدت 
افزایــش یابــد و تله هایی که پــول در آنها 

گرفتار می شود از پیش رو برداشته شود.
قائم مقام وزیر صنعــت، معدن و تجارت در 
امور بازرگانی اظهار داشــت: از آنجایی که 
محصول هر حلقــه، ماده اولیــه حلقه بعد 
است، تشکیل زنجیره تامین کمک می کند 
کل این زنجیره با یک حجم نقدینگی اداره 
شود.وی گفت: به طور مثال اگر چهار حلقه 
مختلف در زنجیره تامین داشــته باشــیم، 
ضریب اســتفاده از پول و نیــاز به نقدینگی 
تقریبــا پنج برابر می شــود، اما با تشــکیل 
زنجیره تامیــن نیاز به نقدینگی به شــدت 

کاهش می یابد.
مفتح افــزود: با ایــن روش تأمیــن مالی، 

نیاز بــه نقدینگی بنگاه ها نســبت به وضع 
موجــود کمتر می شــود و در واقــع نیاز به 
نقدینگی خواهی مشتریان از بانک ها کاهش 
پیــدا می کند و ایــن مهم، موجــب بهبود 
ترازنامــه بانکی )افزایش قــدرت وام دهی 

بانک ها( خواهد شد.
وی تاکید کــرد:  در این ســازوکار به جای 
اینکه منابــع بانکی به ســمت بخش های 
غیرمولد و سفته بازانه برود، اعتبار به سمت 
بخش تولید هدایت می شــود. همچنین  از 
این طریق، نظارت بر مصرف تســهیلات به 
خوبی انجام و ایــن روش، یک فاکتور کاملًا 

واقعی برای نظارت محسوب می شود.
این مقام مسوول وزارت صمت تصریح کرد: 
تأمین مالی زنجیره ای، قابل نظارت، شفاف 
و تأثیرپذیــر اســت و نتیجه اجــرای این 
روش، مصرف اعتبــارات و هدایت و نظارت 

اعتبارات است.
وی ادامه داد: بخش های فلزات، ساختمان، 
خودرو، لــوازم خانگــی، ماشــین آلات و 
تجهیزات در مرحله نخســت در این روش 
تأمین مالی زنجیره ای حضور دارند، اما این 
روش قابل تعمیم به ســایر بخش ها است و 
به تازگی وزارت صمت مذاکراتی را با وزارت 
جهاد کشــاورزی برای تأمیــن مالی از این 

طریق را آغاز کرده است.
یازدهم دی ماه ســال ۱۴۰۰ مراسم امضای 
تفاهم نامــه تأمین مالی زنجیــره ای میان 
وزارت صمت و هفت بانــک عامل با حضور 
وزرای صمــت و اقتصاد، رئیــس کل بانک 
مرکزی و مدیران عامــل بانک ها به میزبانی 

بانک مرکزی برگزار شد.
هفــت بانــک صــادرات، ملــت، تجارت، 
مســکن، پارســیان، ملی و صنعت و معدن 
این تفاهم نامه را امضا کردنــد که در ادامه 
پنج بانک کشــاورزی، توسعه تعاون، آینده، 
ایران زمین و خاورمیانه نیــز به این بانک ها 
اضافه شــدند و تفاهم نامه هــای مربوطه را 
امضا کردند. در مجمــوع تاکنون ۱۲ بانک 
در طرح تأمین مالی زنجیره ای مشــارکت 

دارند.

خریــدار  رییس انجمــن صنایع همگن 
نیرو محرکه و قطعه ســازی خودرو گفت: با 
سیاست جدید دولت در تولید خودروهای 
کامل و جلوگیــری از تولیــد خودروهای 
ناقص و وارد شــدن آنها به کــف پارکینگ 
خودروسازان، حباب قیمتی در بازار کاهش 

خواهد یافت.
۱۳ فروردین ماه ۱۴۰۱  وزیــر صمت برای 
دومین بــار پــس از صدور فرمان هشــت 
ماده ای رئیس جمهــوری در حوزه خودرو، 
با حضور در گروه های صنعتی ایران خودرو 
و ســایپا، ضمن بازدیــد از پارکینگ، واحد 
مونتــاژ و مرکز تحقیق، طراحی و توســعه؛ 
روند حمــل و تحویل خودروهــای این دو 
مجموعه و فرآینــد کاهش خودروهای کف 
پارکینگ ها را بررســی و اجرای دستورات 
هشــت ماده ای رئیس جمهوری را پیگیری 

کرد.
به نظر می رســد یک ماه پس از دســتورات 
رئیس جمهوری به خودروســازان به منظور 
افزایش کیفیت و مشتری مداری، با اقدامات 
انجام شــده توســط ایران خودرو و سایپا با 
هدایت وزارت صمت انجام داده اند مردم در 
سال ۱۴۰۱ خدمات بهتری از خودروسازان 

خواهند دید.
در این زمینه، رییس انجمن صنایع همگن 
نیرو محرکه و قطعه ســازی خــودرو امروز 
)یکشنبه(  در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا افزود:  اینکه در یک ماه اخیر دو بار وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در خودروسازی ها 
حضور یافتــه، نشــان دهنده پیگیری امور 
برای دســت یافتن به اهداف تعیین شده و 

رفع مشکلات موجود است.
»محمدرضا نجفی منش« با اشاره به تغییر 
سیاســت ها در این حوزه، خاطرنشان کرد: 
قبلا سیاســت این بوده که تولید هرچند به 
صورت ناقص انجام شود، هرچند آمار تولید 
در این شــرایط بالا بود اما خودروها تجاری 
نمی شد و به دست مصرف کننده نمی رسید 
و حتی شاهد افزایش خودروهای ناقص در 

کف به ۱۷۰ هزار دستگاه هم بودیم.
این مقام صنفی ادامه داد: امروز سیاست بر 
این شــده که خودروها کامل تولید شوند و 
به کف پارکینگ ها وارد نشوند که سیاست 
قابل قبولی اســت، هرچند به قطعه سازان 

فشار وارد می شود.
وی تصریح کــرد: در این صــورت و تولید 
خودروهای کامل، مشتریان به خودروهای 
خود خواهند رسید و حباب قیمت ها در بازار 
کاهش خواهد یافت؛ بنابراین رضایت نسبی 

بیشتری حاصل خواهد شد.
نجفی منش بیان داشــت: توان تولید برای 
تحقق این سیاست وجود دارد، اما در تامین 
برخی چیپست های وارداتی که تولید داخل 
نیز ندارند، مشکل وجود دارد. با این حال با 
تلاش ها و برنامه ریزی انجام شده، هر تعداد 
چیپســت که موجود اســت وارد خطوط 

تولید خواهد شد.
رییس انجمن صنایع همگــن نیرو محرکه 
و قطعــه ســازی خــودرو یادآوری کــرد: 
چیپست ها امروز به مشکل اساسی فراروی 
خودروســازان بزرگ تبدیل شــده و حتی 
کاهش ۲۰ درصدی تولیــدات جهانی را به 

دنبال داشته است.

زمینــه  ایــن  در  اضافه کــرد:  وی 
ســرمایه گذاری های جدیدی در ســطح 
جهان انجام شــده اســت، اما رســیدن به 
وضعیت نرمال در این زمینه دســت کم یک 

سال زمان خواهد برد.
نجفی منش بــا اشــاره به هشــت فرمان 
رییس جمهوری به خودروســازان، معتقد 
اســت: اگر فقط همان مورد هشــتم یعنی 
واگذاری مدیریت خودروســازان به بخش 
خصوصی اجرایی شود، ســایر هفت مورد 

دیگر نیز قابلیت اجرا خواهد داشت.
این مقــام صنفــی با اشــاره بــه افزایش 
هزینه های کارگری در ســال جاری، ابراز 
امیــدواری کرد اثــر این افزایــش هر چه 
زودتر در قراردادهای بین خودروســازان و 
قطعه سازان دیده شده و قراردادهای به روز 

رسانی شود.

آمادگی برای تولید خودروهای جدید
رییس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و 
قطعه سازی درخصوص خروج خودروهای 
تیبا، پژو ۴۰۵ و ســمند از خط تولید سایپا 
و ایران خودرو در ســال جــاری، از آمادگی 
کامل قطعه ســازان برای تامیــن قطعات 

خودروهای جدید خبر داد.  
وی همچنیــن بــا اشــاره بــه تــلاش 
خودروســازان بــرای پرداخت بخشــی از 
مطالبات قطعه ســازان در ایام پایانی سال 
۱۴۰۰، گفــت: در ایــن زمینــه فقط چند 
شــکایت به انجمــن واصل و به همــه آنها 

رسیدگی شد.
 »ســیدرضا فاطمی امین« وزیر صمت در 

بازدید از گروه صنعتــی ایران خودرو ضمن 
مناســب خواندن اقدامات این مجموعه در 
اجرای فرامیــن رئیس جمهــوری، گفت: 
کاهش خودروهــای پارکینگ ایران خودرو 
به ۲۵ هزار دســتگاه در پایان فروردین ماه، 
فراتر از فرمان صادرشــده و بسیار مناسب 

است.
وی با تاکید بر نظــارت بر فرآیندهای کیفی 
محصولات، افــزود: با کاهــش مدت زمان 
پرداخت به قطعه ســازان، امــکان مطالبه 
کیفیت توســط خودروســاز بــه راحتی 
امکان پذیر خواهد بــود. در این زمینه لازم 
است رده بندی سازندگان و ردیابی قطعات 

نیز با دقت دنبال شود.
فاطمی امین بــر لزوم اســتفاده از ظرفیت 
ناوگان حمل ریلی تاکید کرد و بیان داشت: 
ایران خــودرو می توانــد با طــرح موضوع 
و پیگیــری از طریــق معاونــت مربوط در 
وزارتخانــه، از ظرفیت حمــل ریلی برای 
انتقال محصــولات خود اســتفاده کند که 
این موضــوع ســبب کاهــش هزینه های 

حمل ونقل و لجستیک خواهد شد.
وزیــر صمــت افزایــش مــدت گارانتی 

محصولات ایران خودرو به ســه سال یا ۶۰ 
هزار کیلومتر پیمایش را نیز از دیگر اقدامات 
این شــرکت در راســتای اجــرای فرامین 

رئیس جمهوری دانست.

تاکیــدات  بــا  ســیزدهم  دولــت  در 
برنامه های کارشناســی  رئیس جمهوری، 
برای بهبــود صنعت خودرو ارائه شــده که 
مهم ترین آن ها در دستورات آیت الله رئیسی 

قابل مشاهده است.

دستورات رئیس جمهوری به صنعت 
خودرو

 ۱۴۰۰ اســفند   ۱۱ چهارشــنبه 
رئیس جمهــوری به صــورت از پیش اعلام 
نشــده از پارکینگ ها و خط تولید شــرکت 
ایران خودرو بازدیــد کــرد و از نزدیک در 
جریان مشــکلات و مســائل این شــرکت 

تولیدی قرار گرفت.
آیت الله رئیسی پس از حضور در بزرگترین 
خودروساز کشور دســتوراتی برای ارتقای 
صنعت خودرو و بهبود خدمات رســانی به 

مشتریان آن صادر کرد.

وز وزیر صمت اعلام کرد؛آغاز عملیات جمع آوری باتری و کمک فنر قاچاق و تقلبی از  امر
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معاون شرکت برق حرارتی:
وگاه های کشور انتهای اردیبهشت ماه  تعمیر نیر

به پایان می رسد
 معاون راهبری تولید شــرکت برق حرارتی گفت: همــه فعالیت های 
مربوط به تعمیر نیروگاه های حرارتی کشــور تا پایان اردیبهشت ماه به 
اتمام رسیده و این واحدها با توان کامل آماده تولید برق پایدار در پیک 
تابستان امسال خواهند بود.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، 
»ناصر اســکندری« افزود: قبل از فرا رسیدن پیک مصرف برق تابستان 
امســال بیش از ۱۰۰ هزار مگاوات برنامه تعمیر در نیروگاه های سراسر 
کشور اجرا می شــود.وی گفت: تاکنون بیش از ۶۵ درصد از برنامه یاد 

شده برای افزایش آمادگی این واحدها آغاز شده است.
اسکندری ادامه داد: براساس آخرین ارزیابی صورت گرفته حدود پنج 
هزار و ۶۶۶ مگاوات از برنامه های تعمیراتی آغاز شــده مربوط به تعمیر 
اساســی واحدهای بخاری، هشــت هزار و ۹۱۲ مگاوات تعمیر اساسی 
واحدهای گازی، یک هزار و ۲۵۸ مگاوات بازدید مســیر داغ، ۱۹ هزار 
و ۴۴۴ مــگاوات تعمیــر دوره ای واحدهای بخــاری و ۲۹ هزار و ۶۰۰ 
مگاوات مربوط به بازدید اتاق احتراق بوده اســت.معاون راهبری تولید 
شرکت مادرتخصصی برق حرارتی افزود:  برای آمادگی نیروگاه ها طی 
دوره اوج مصرف تابستان امســال حدود ۷۰۰ پروژه تعمیرات اساسی 
واحدهای بخاری و گازی، مســیر داغ و اتاق احتراق و تعمیرات دوره ای 

در نیروگاه های خصوصی و دولتی اجرا خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: برنامه تعمیر نیروگاه های حرارتی سراسر کشور 
از ابتدای مهرماه سال گذشــته همزمان با گذر از دوره اوج مصرف برق 
تابســتان آغاز شــده و طبق برنامه ریزی صورت گرفته تعمیرات این 
واحدها اواخر اردیبهشــت ماه به پایان خواهد رســید تــا نیروگاه های 
حرارتی برای تامین برق پایدار فصول گرم ســال آمادگی کاملی داشته 

باشند.

سقوط قیمت نفت در معاملات هفته گذشته
 قیمت نفــت در جریان معامــلات هفته گذشــته تحــت تاثیر خبر 
آزادسازی ۱۸۰ میلیون بشکه نفت از ذخایر استراتژیک آمریکا، بیش از 

۱۲ درصد از ارزش خود را از دست داد.
 هفته گذشته برای قیمت نفت هفته خوبی نبود. قیمت نفت برنت بیش 
از ۱۲ درصد از ارزش خود و نفت شاخص آمریکا نیز بیش از ۱۴ درصد از 
ارزشش را از دســت داد. ابتدای هفته با خبر بازگشت قرنطینه به برخی 
شهرهای چین به دلیل شــیوع کرونا همراه شد. این موضوع بر تقاضای 

نفت اثرگذار بود و باعث شد تا قیمت ها با کاهش همراه شوند. 
با این حال مهمترین شوک برای ســقوط قیمت ها در اواخر هفته و در 
آستانه بیســت و هفتمین نشســت اوپک پلاس بر بدنه بازار نفت وارد 
آمد تا قیمت نفت یکی از بزرگتریــن کاهش قیمت های هفتگی خود را 
تجربه کند. روز پنجشــنبه رویترز اعلام کرد که آمریکا در حال بررسی 
آزادسازی ۱۸۰ میلیون بشکه از ذخایر استراتژیک خود برای بازگشت 
تعادل به بازار است. بر این اســاس اگر این تصمیم نهایی شود، آمریکا 
روزانه یک میلیون بشــکه از ذخایر نفتی خود را به مدت شش ماه راهی 
بازار نفت می کند تا قیمت ها را به ثبات برساند. این موضوع باعث شد تا 
قیمت نفت با کاهش همراه شود و نفت شاخص آمریکا به زیر ۱۰۰ دلار 
در هر بشکه برســد. از ســوی دیگر اما اوپک پلاس با وجود در خواست 
های مکرر آمریکا برای افزایش تولید بر اجرای توافق کاهش تولید نفت 
خود بر همان شکل سابق پافشــاری کرد که این موضوع تا حدی قیمت 

نفت را افزایش داد و بخشی از سقوط قیمت ها را جبران کرد. 
نفت شــاخص آمریکا نیز ۱۴.۷ درصد از ارزش خود را از دست داد و از 

۱۱۳ دلار و ۹۰ سنت تا ۹۹ دلار و ۲۷ سنت پایین آمد.

و نیر

میانگین مصرف بنزین کشور با رقم ۱۱۲ میلیون لیتر 
در ایام تعطیلات نوروز از تمام پیش بینی ها فراتر رفت؛ 
رقمی که در صورت تداوم می توانست کشور را به وارد 

کننده بنزین تبدیل کند.
یکــی از دغدغه هایی که بــرای ایام تعطیــلات نوروز 
۱۴۰۰ وجود داشت تأمین سوخت کشــور بود. اوایل 
اسفند شــرکت ملی پخش در گزارشی پیش بینی کرد 
با ایمنی ایجاد شده در کشــور ناشی از واکسیناسیون، 
مصرف بنزین مجدداً افزایش پیدا خواهد کرد و تا یک 
ماه دیگر به ۱۲۰ میلیون لیتر خواهد رسید. پیش بینی 

که زودتر و پیش از آغاز تعطیلات نوروز محقق شد.
جلیل ســالاری، مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و 

پخش فراورده هــای نفتی نیز ماه گذشــته 
گفت: پیش بینی ما مصــرف میانگین روزانه 
۱۰۵ میلیون لیتر بنزین در کشــور است که 
ذخیره ســازی لازم به این منظور انجام شده 
اســت.البته ســالاری تأکید کرد برنامه ای 
برای واردات بنزین کشــور وجــود ندارد و با 
برنامه های جایگزینی CNG به جای بنزین 

و نوسازی ناوگان می توان با اســتفاده از ذخایر داخلی 
بنزین را تأمیــن کرد.با این وجود طبــق آمار میانگین 
مصرف بنزین از این پیش بینی هــم فراتر رفت در بازه 
۱۷ روزه تعطیــلات به طــور میانگیــن ۱۱۲ میلیون 
لیتر بنزین در کشــور توزیع شــد. در حالــی که در دو 

ماه گذشــته میانگین مصــرف بنزین تنها 
۹۰ میلیون لیتــر بوده اســت.این در حالی 
اســت که طبق اعــلام شــرکت ملی پخش 
در ماه های گذشــته، ظرفیــت تولید بنزین 
پالایشــگاه های کشــور بیــن ۱۰۳ تا ۱۰۵ 
میلیــون لیتر اســت و روند فعلــی مصرف 
بنزین نــه تنها کشــور را از درآمــد ارزی ۳ 
میلیارد دلاری محروم می کند، بلکه به زودی کشــور 
را بــه وارد کننده بنزیــن تبدیــل می کندوکما اینکه 
طبق آمار یــازده ماهه گمرک، صــادرات بنزین ایران 
در ســال ۱۴۰۰، حدود ۱.۹ میلیون تــن، معادل ۷۱۵ 
میلیون دلار بوده اســت. یعنی صادرات بنزین نسبت 

به مدت مشابه سال گذشــته ۷۴ درصد کاهش داشته 
است.این در حالی اســت که در پی افزایش قیمت نفت 
و حامل های انرژی در دنیــا، بهترین فرصت برای ورود 
به بازارهای بین المللی برای کشــور فراهم است.البته 
وزارت نفت نیز به منظور افزایش تولید بنزین طرح های 
مختلفی از جمله پتروپالایشــگاه های بخش خصوصی 
به مجموع ظرفیت یک میلیون و دویســت هزار بشکه، 
پالایشگاه های میعانات گازی سیراف، پالایشگاه ۳۰۰ 
هزار بشکه ای شهید قاسم سلیمانی توسط وزارت نفت و 
طرح توسعه و تثبیت پالایشگاه آبادان را در برنامه دارد 
و باید دید آیا این طرح هــا می تواند در آینده ای نزدیک 
نیاز مصرف داخل و صادرات کشور را تأمین کند یا خیر.

بنزین

خریــدار   مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایران با بیــان اینکه صــادرات را ۴۰ درصد 
افزایش دادیم گفــت: ظرفیت تولید نفت به 
مقدار پیش از تحریم ها رسیده و این مهم در 
شرایط تحریمی و فشــارهای اقتصادی رخ 

داده است.
 »محسن خجسته مهر« گفت: از  نظر حجم 
مجموع ذخایر نفت خــام و گاز طبیعی در 
رتبه نخســت جهان قرار داریم و این اقتدار 
اقتصادی و جزو مؤلفه های قدرت کشــور 

است.
 وی گفت: ذخایر قابل برداشــت نفت خام 
ایران بر مبنای ضریب بازیافت، حدود ۱۵۷ 
میلیارد بشــکه و ذخایر گاز مــا حدود ۳۳ 
تریلیون مترمکعب، اما از نظر مجموع نفت 
و گاز حدود ۳۳۰ تریلیون معادل مترمکعب 

است.
 مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران ادامه 
داد: از نظــر حجم ذخایر نفــت و گاز درجا، 
در مجموع بیش از ۱۲۰۰ میلیارد بشــکه 
معادل نفت ذخایر مایعات گازی و میعانات 

گازی درجا زیر زمین داریم.
 خجســته مهر افزود: نفت و گاز، انفال است 
و دولت و بــه تبــع آن، وزارت نفت از طرف 
دولت نماینده اســت و باید به شکلی از این 
دارایی های زیرزمینی استفاده و امانتداری 
و صیانت کند کــه بتوانــد آن را به حداکثر 

دارایی روزمینی تبدیل کند.
 وی گفــت: با شــرایطی که داریــم و با این 
شــیوه ای که در حال تولید هستیم حداقل 
یک قرن دیگر می توانیم نفــت و گاز تولید 

کنیم.

 ظرفیت تولید نفت به پیش از تحریم ها 
رسید

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان 
اینکه ظرفیت تولید نفت بــه مقدار پیش از 
تحریم ها رســید، گفت: این مهم در شرایط 
تحریمی و فشــارهای اقتصــادی رخ داده 

است.
 خجســته مهر در ادامــه گفــت: پیش از 
تحریم های جدید، یعنی در شــهریور سال 
۱۳۹۷، ظرفیت تولید نفت خــام حدود ۳ 
میلیون و ۸۳۸ هزار بشــکه بــود، اما با آغاز 
تحریم های ظالمانــه و به علل متعدد بخش 
قابل توجهی از ظرفیت تولید نفت کشــور را 

از دست دادیم.
 وی ادامه داد: بعضــی از عوامل این کاهش 
تولید عبارت است از اینکه تعمیرات اساسی 
در مدت چند سال در شرایط گذشته انجام 
نشد و تعمیر چاه های نفتی با نارسایی هایی 
روبه رو بود و تاسیســات ســرچاهی دچار 

مشکلاتی شدند.
معاون وزیر نفت افزود: اقدام های مربوط به 
خطوط لوله جریانی و خطــوط انتقال نفت 
خام به مبــادی مصارف داخلــی و مبادی 
صادراتی و تلمبه هــای درون چاهی که باید 

طبق برنامــه در آن چاه ها نصب می شــد و 
پمپ های درون چاهی، انجام نشــد و بخش 
قابل توجهی از ظرفیت تولید نفت کشــور را 

از دست دادیم.
خجســته مهر گفت: بــا آغاز بــه کار دولت 
ســیزدهم از جمله اولویت هایــی که وزیر 
نفت به شــرکت ملی نفت ایران تکلیف کرد 
این بود که طی ۶ ماه، در ۱۵ اسفند ظرفیت 
کاهش داده شده و ازدست رفته را به پیش از 

تحریم ها بازگردانیم.
 وی گفت: بیش از ۱۸۰۰ اقدام عملیاتی در 
چاه های نفتی از ســوی متخصصان شرکت 
ملی نفت ایــران انجام شــد و بیش از ۲۵۰ 
کار مربوط بــه تعمیرات اساســی از جمله 
تاسیســات ســرچاهی و تعمیرات اساسی 
مربوط به تاسیســات روســطحی انجام و 
حدود ۵۰۰ میلیــون دلار در ایــن زمینه 

هزینه شد.
 مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران افزود: 
بخش قابل توجهی از ایــن هزینه ها صرف 

نگهداشت توان تولید شد.
خجســته مهر گفت: در ایــن دوره افزایش 
ظرفیت جدید نیز داشــتیم، از جمله تولید 
از میدان مشــترک آزادگان جنوبی و موفق 
شــدیم در مدت این ۶ ماه حدود ۱۳ حلقه 

چاه جدید را به مرحله تولید برسانیم.

مسیر دانش بنیان ها برای ورود 
به صنعت نفت هموار شد

وی با اشــاره به اینکه همه نیازهای صنعت 
نفت فناورانه اســت، افزود: اگر می خواهیم 
تولید پایدار و مســتمر داشــته باشــیم و 
بهره وری را بالا ببریــم و هزینه ها را کاهش 
دهیم چاره ای نداریم جز اینکه اقتصاد نفت 

و گاز را دانش بنیان کنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان 
اینکه ۸۵ درصــد کالا و تجهیــزات و مواد 

مورد نیاز صنعت نفت کشــور داخلی است 
و به واردات نیازی نداریــم، ادامه داد: برای 
۱۵ درصــد دیگر کــه بیشــتر آن فناور و 
دانش بنیان اســت باید برنامه های مدون، 

سنگین و هدفمندی را تعریف کنیم.
خجســته مهر افزود: برای نگهداشت توان 
تولیــد و بازگرداندن ظرفیــت تولید نفت 
به پیش از تحریم ها هیــچ نیازی به خارج از 
کشور نداشــتیم و به طور کامل از ظرفیت 
داخل صنعت نفــت چه در زمینــه نیروی 
انسانی و چه کالا، مواد و تجهیزات استفاده 

کردیم.
وی اضافه کــرد: صنعت نفــت و نیازهای 
فناورانه آن به اندازه ای بزرگ اســت که بنا 
به فرمایش مقام معظم رهبــری نیاز داریم 
که ظرفیت شــرکت های فناور را به دو برابر 

افزایش دهیم.
 مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان 
اینکه وزارت نفــت در نیمه دوم پارســال 
چند اقــدام مهــم در زمینــه به کارگیری 
شــرکت های فناور و استفاده از محصولات، 
کالا و مواد و تجهیــزات فناورانه انجام داد، 
افزود: حــدود ۲۷۰ میلیــون دلار قرارداد 
فناورانه با جهاد دانشــگاهی امضا کردیم، 
حدود ۷۵۰ حلقه چاه کم بــازده یا متوقف 
داریم که به علت مشــکلات فنی و عملیاتی 

امکان تولید از آنها را نداریم.
در  نفــت  وزارت  گفــت:  خجســته مهر 
اقدامی جهادی بــرای احیای ایــن تعداد 
چاه که ارزش ســرمایه گذاری حدود ۷۰۰ 
میلیون دلاری دارد، فراخــوان داد و از همه 
شرکت های دانش بنیان و فناور دعوت کرد 
تا ایده های فناورانه خود را برای احیای این 

چاه های نفتی ارائه کنند.
 وی افزود: بیش از ۵۰ شــرکت فناور در این 
فراخوان حضور یافتنــد و اکنون در مرحله 
ممیــزی و ارزیابــی هســتیم و امیدواریم 

به زودی ایــن ظرفیت فناورانــه در اختیار 
شرکت ها قرار گیرد.

تولید گاز هلیوم در دستور کار قرار گرفت
معاون وزیر نفت با اشــاره بــه اینکه یکی از 
مهم تریــن منابــع تولیــدی گاز هلیوم در 
میدان گازی پــارس جنوبی اســت، ادامه 
داد: برای نخســتین بار تولید گاز هلیوم را از 
مســیر انجام فراخوان از سوی شرکت های 
فناور انجام دادیم که بــه زودی این موضوع 

تعیین تکلیف می شود.
خجســته مهر اضافه کرد: ســتاد تحول و 
پیشــرفت فناوری هــای دانش بنیــان در 
شــرکت ملی نفت ایران تشــکیل شــده 
است و می خواهیم در این ســتاد نقشه راه 
دانش بنیان کردن صنعت نفت را ترســیم 
کنیم و اقدام هــای متعــددی را در برنامه 

داریم.
وی درباره پیامدهای سیاســی و اقتصادی 
بازگشــت ظرفیت تولید به میزان پیش از 
تحریم ها گفت: صنعت نفــت به علت نقش 
بزرگی کــه در اقتصــاد دارد، از این صنعت 
به عنوان پیشران اقتصاد کشور یاد می کنیم 
و با بالا بردن ظرفیت تولید نفت، چند اتفاق 

خواهد افتاد.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران تصریح 
کرد: بالا بردن ظرفیت تولید نفت همســو با 
دانش بنیان کردن این صنعت و ایجاد ارزش 
افزوده و کاهش خام فروشی و رشد اقتصادی 

است.
ظرفیــت  اگــر  گفــت:  خجســته مهر 
واحدهــای  ظرفیــت  و  پالایشــگاهی 
پتروشــیمی افزایــش یابــد، می توانیم از 
ظرفیــت تولید نفت خــام یــا گاز همراه یا 
میعانــات و مایعات گازی بــرای تخصیص 
به عنوان خوراک واحدهای پالایشــگاهی و 
پتروشیمی استفاده کنیم و این یعنی رشد 

اقتصادی کشور.
وی افزود: افزایش ظرفیت تولید نفت کشور 
یعنی اکنون قادریم صادرات کشور را به دو 
برابر افزایش دهیــم و این به معنای درآمد و 
تولید ثروت برای کشور اســت و این از نظر 
امنیت انرژی یعنی اینکه جمهوری اسلامی 
قادر اســت پایــداری و ثبــات را در عرصه 

بین المللی به ارمغان بیاورد.
 مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران گفت: 
جمهوری اســلامی از نظر ژئوپلیتیکی و از 
نظر منطقه ای کشــور باثباتی است و جهان 
اعتماد ویژه ای بــه آن دارد زیــرا می تواند 
ثبات را در بازار انرژی حفظ کند و ارتقا دهد.

آمریکا نقشی در افزایش تولید 
نداشته است

خجسته مهر در پاســخ به این پرسش که آیا 
افزایش ظرفیت تولید نفت به علت تخفیف 
تحریمی آمریــکا بوده اســت؟ گفت: این 
افتخار در اوج سخت گیری های مفرط اتفاق 

افتاده است.
وی افزود: ملت ایران همیشــه بزرگ ترین 
موفقیت هــا را در ســخت ترین شــرایط 
به دست آورده اســت و این نخستین تجربه 
ملت ایران نیســت، بلکه وقتی اراده و ایمان 
باشــد و جهادی عمل کنیم هــر ناممکنی 

ممکن می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران ادامه 
داد: در حالی صادرات را ۴۰ درصد افزایش 
دادیم و ارزش صــادرات را بیش از تعهدمان 
در بودجــه ســنواتی محقــق کردیم که 
نه تنها تحریم ها کم نشــد، بلکــه به مراتب 
ســخت گیری های متعــددی داشــتیم و 
در خریدارها و واســطه ها و سیســتم های 
ناوبری کشــتیرانی حامل نفــت، اختلال 
ایجاد می کردند. دســتیابی به این موفقیت 
نتیجه چند عامل مهم اســت که یکی از آنها 
اعتقاد راســخ کلیه همکاران ما در مجموعه 
وزارت نفت، شــرکت ملی نفت و همچنین 
برادران عزیز مان در شــرکت ملی نفتکش 
ایران است.وی افزود: صادرات نفت زنجیره 
بلندی از اکتشاف، توســعه، تولید، انتقال و 
حمل ونقل اســت که بــرادران عزیز ما در 
شرکت ملی نفتکش ایران سهم بسزایی در 

خلق این حماسه دارند.
خجســته مهر گفــت: بازارهــای جدید و 
مقاصد جدید شناســایی شــد و میعانات 
گازی را در مقایســه با مرداد ۱۴۰۰ حدود 
سه برابر افزایش دادیم و این نشان می دهد 

مشتری جدیدی را پیدا کردیم.
وی افزود: از شــیوه های مدرن در قراردادها 
و از سیستم لجســتیک و حمل ونقل جدید 

استفاده کردیم.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: 
از عوامل دیگر این است که کل شبکه مالی، 
پولی و بانکی کشور پشــتیبان احراز وصول 

درآمدهای نفتی بود.

میانگین مصرف بنزین از پیش بینی ها فراتر رفت

مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور:

کسری مخازن زیرزمینی آب کشور سالانه بیش از چهار میلیارد مترمکعب است
خریــدار   مدیــرکل دفتــر اطلاعات و 
داده هــای آب کشــور گفت: رونــد نزولی 
آبخوان ها باعث وقوع کسری مخزن شدید 
شده که بر اساس متوســط ۲۰ سال اخیر، 
مقدار کســری مخزن ســالانه حدود ۴.۴ 
میلیارد مترمکعب اســت.به گزارش پایگاه 
اطلاع رســانی وزارت نیرو، »فیروز قاســم 
زاده« افزود: بر اســاس آخرین آمار موجود، 
تعــداد محدوده های مطالعاتــی ممنوعه و 
ممنوعه بحرانی کشــور بــه ۴۲۱ محدوده 
رسیده  اســت.وی ادامه داد: کشــور ایران 
دارای اقلیم خشــک و نیمه خشــک بوده و  
متوســط بارش آن ۲۵۰  میلی متر است که 
این میزان بارش حدود یک ســوم متوسط 

جهانی است.
مدیرکل دفتــر اطلاعــات و داده های آب 
کشــور گفت: از نظر توزیــع مکانی و زمانی 
بارش کشــور، شــرایط مطلوبی در جهت 

تقویت منابع آبی و دسترســی مناســب به 
منابع آبی در ســطح کشــور فراهم نبوده، 
بطوریکه میزان بــارش در مناطق کویری 
حــدود ۴۶ میلی متر بوده که ایــن رقم در 
استان های شمالی کشــور به بیش از ۱ هزار 
و۴۰۰ میلی متــر افزایش می یابــد و از نظر 
زمانی نیز، ۵ درصد بارش کشور در تابستان 
اتفاق می افتد که چنــدان کمکی در تأمین 

آب کشت های تابستانه و دائمی نمی کند.
 قاســم زاده ادامــه داد: از طرفی متوســط 
بارش کشــور در گذر زمــان رو به کاهش 
بوده به طوری که میانگین بارش ۵۳ ســاله 
کشور حدود ۲۵۰ میلی متر بوده در حالیکه 
میانگین ۱۳ ســاله اخیر به ۲۳۲ میلی متر 

کاهش یافته است.
وی افــزود: در کنــار روند کاهشــی بارش 
کشــور، روند افزایشــی دما باعث افزایش 
تبخیــر و کاهش ســهم بارش هــای مؤثر 

شــده و شــرایط مذکور در کنار تغییرات 
عوامل اجتماعی و اقتصادی در طول ســال 
هــای گذشــته و همچنین اتخاذ نشــدن 
تصمیم نهای متناسب و ســازگار با شرایط 
کم آبی، باعث تغذیه نشــدن  مناسب و افت 
تراز آب زیرزمینی شــده و همین امر باعث 

محدودیت منابع آب در دسترس می شود.

مدیرکل دفتــر اطلاعــات و داده های آب 
کشور خاطرنشــان کرد: با توجه به آنچه در 
بخش مصارف آب کشــور شاهد هستیم، به 
طور ســالانه حدود ۹۸ میلیارد مترمکعب 
آب در ســطح کشــور مصرف می شود که 
بخش عمده آن حــدود ۹۰ درصد در بخش 
کشــاورزی اســت که بدلیــل بهره گیری 
نکــردن از ظرفیت هــای قانونــی و نبود 
پایبندی دستگاه های متولی به اصول اسناد 
بالادستی کشور در بخش مدیریت مصرف 
بهینه آب کشاورزی و افزایش بهره وری آب 
کشاورزی )به ویژه اصول مدیریت مشارکتی 
و تحویــل حجمــی آب(، آب بــا بهره وری 
بســیار پایین در این بخش مصرف می شود 
به نوعی که ســرانه مصرف آب در ســطح 
کشــور بالا رفته و مقایسه میزان مصارف در 
سطح کشور با حجم آب تجدیدپذیر کشور، 
حاکی از آن اســت که بر اســاس استاندارد 

شاخص کمیسیون توســعه پایدار سازمان 
ملل، ایران در شــرایط بحران شدید از نظر 
منابع آبی قــرار دارد.قاســم زاده گفت: از 
طرفی پیش بینی های بلندمــدت اقلیمی 
حاکی از این اســت که ایران از نظر تغییرات 
اقلیمی به ســمت تشــدید تنش های آبی 
بلندمدت حرکت می کند و در این شــرایط 
نه تنها تنــش آبی بخش هایــی از جامعه را 
بطــور گســترده درگیر خواهد کــرد بلکه 
منابع آبی نیز به مرور رو بــه کاهش رفته و 
تجدیدپذیری صورت نمی پذیرد.وی افزود: 
بنابراین برای  جلوگیری از تشدید بحران و 
صیانت از منابع آب تجدیدپذیر، اقدام های 
گسترده ای لازم اســت که بایستی در قالب 
یک برنامــه آمایش آب محور دنبال شــود 
و  بــه طورقطع رمز موفقیــت در این زمینه 
مشارکت مردم و پرهیز از رفتارهای اسراف 

گرایانه در بخش آب است.
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تملک آپارتمان و آیین نامه اجرایی که اسکلت بنا ازنوع فلزی، سقف ها از تیرچه و بلوک، پنجره ها از نوع یو پی 
وی سی با شیشه های دو جداره،نمای  بیرونی ساختمان با ترکیب آجرنما و سیمانکاری،نمای داخلی از رنگ، 
کف واحد گچ، فضای داخلی شامل یک اتاق خواب، آشپزخانه مجهز به ام دی اف، هال  و پذیرایی بوده و ملک 

دارای انشعابات آب، برق و گاز  با کاربری مسکونی مورد بهره برداری قرار گرفته است.
واحد موصوف از ساعت 9 الی 12 روز شنبه به تاریخ 01/20/ 1401  در اداره اجرای اسناد رسمی اردبیل 
واقع در اردبیل ما بین فلکه ججین و میدان قدس از طریق مزایده به فروش می رسد.مزایده از مبلغ سه 
میلیارد و دویست میلیون ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته می شود.لازم به ذکراست 
پرداخت بدهی مربوط به آب،برق،گاز اعم از حق انشعابات و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد 
مزایده دارای آنها باشد ونیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم 
قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد،وجوه پرداختی 
بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقدا وصول 
می گردد.شرکت در مزایده منوط به پرداخت 10%از مبلغ پایه کارشناسی نزد بانک ملی به حساب تمرکز 
واریز  با شناسه  اسناد  ثبت  نام سازمان  به  به شماره 140100004075013207880183  وجوه سپرده 

961013275108575001831111111111
و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده می باشد.واریز ده درصد برای همه شرکت کنندگان الزامی 
می باشد.برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب 
صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتیکه ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده واریز نکند مبلغ 
مذبور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد و عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده 

تجدید خواهد شد .
مهری کشفی مقدم - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی



پس از ۲سال شرایط کرونایی
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رئیس سازمان داوطلبان هلال احمر مطرح کرد
ویی و درمانی  ارائه دهمین بسته کمک های دار

بلاعوض به بیماران
وحید ســلیمی با اشــاره به این کــه حمایــت از بیمــاران نیازمند از 
اولویت های جمعیت هلال احمر است از ارائه دهمین بسته کمک های 

دارویی و درمانی بلاعوض به بیماران نیازمند خبر داد.
به نقل از پایگاه اطلاع رســانی جمعیت هلال احمر؛ وحید ســلیمی، 
رئیس سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر در خصوص فعالیت های 
حمایتی از بیمــاران نیازمند گفت: در ادامه طــرح کمک های دارویی 
و درمانی به بیماران نیازمند از ســوی جمعیت هــلال احمر، دهمین 
مرحله از این طــرح در قالب کمک های بلاعوض بــه مبلغ ۵۲ میلیارد 
ریال در اســتان های سراسر کشــور به مرحله اجرا درآمد تا در مجموع 
در سال گذشــته مبلغ یک هزار و ۶۹۰ میلیارد ریال در این خصوص به 

استان ها اختصاص داده شود.
وی افزود: این کمک های بلاعوض به همت خیرین و از طریق ســازمان 
داوطلبان جمعیت هلال احمر صورت گرفت و اولویت اصلی ســازمان 
داوطلبان این اســت تا خدمات حمایتی به بیمــاران نیازمند همچنان 
ادامه داشته باشد و تلاش می شود تا پایان سال کمک های بیشتری در 

اختیار بیماران نیازمند قرار گیرد.
این مقام مســئول در جمعیت هلال احمر خاطرنشــان کرد: بیماران 
نیازمند می توانند پس از ارائه اســناد درمانی و دارویــی و پس از انجام 
امور مددکاری، هزینه درمان و داروی خود را دریافت کنند. مســئولان 
جمعیت هلال احمر برای آرامش و خدمت رســانی به مردم در آمادگی 
کامل هســتند و جمعیت هلال احمر برای درمان شــهروندان مبتلا 
به بیماری های خاص که در بیمارســتان ها و مراکز درمانی با مشــکل 

مواجه اند، تمام تلاش خود را خواهد کرد.

زاکانی:
۹۳ درصد بودجه شهرداری تهران محقق شد

 شهردار تهران گفت: براســاس آخرین گزارش دریافتی ۳۴ هزار ۸۲۰ 
میلیارد تومان کارســازی شــده و ۳۵۰ میلیارد تومان هم در دســت 
کارسازی به صورت غیرنقد است که نشــان از ۹۳ درصد تحقق بودجه 
دارد.علیرضا زاکانی در نخســتین جلسه شورای شــهر در سال جدید 
افزود: در سال گذشته ۷۰ درصد بودجه شهرداری محقق شد که امسال 
این میزان بودجه در راستای ارائه خدمات مطلوب به شهروندان شکل 

گرفته است.
وی اظهار داشــت: گفتمان خدمت و پیشــرفت با مدیریت مشارکتی 
بر محور مردم و نخبگان در مدیریت شــهری پایتخت شکل گرفته که 
در نوع خود در سال های اخیر کم ســابقه بود.زاکانی خاطرنشان کرد: 
شهر تهران ظرفیت های بســیار زیادی دارد و اگر درست حرکت کنیم 

می توانیم کارسازی جدی برای شهر شکل دهیم.
به گفته وی، بودجه نهایی شــده سه ســقف ۵۰ هزار میلیارد، ۶۰ هزار 
میلیارد تومان و بالاتر از آن اســت و ما معتقدیم سقف بودجه ۶۰ هزار 
میلیاردی عبور خواهیم داشت و گشــایش های جدی برای شهر ایجاد 

خواهد شد.

وزیر علوم تأکید کرد
 امکان مهمانی و حذف درس برای دانشجویان 

با شرایط ویژه
وزیر علوم گفت: اگر به هر دلیلی امکان حضور دانشــجویان در دانشگاه 
مقدور نیست و یا امکان مهمانی برای آن ها وجود ندارد، نسبت به حذف 

درس این دانشجویان اقدام شود.
 

محمد علی زلفی گل در ویژه برنامه اســتقبال از دانشــجویان دانشگاه 
تهران همزمان با اولین روز از ازســرگیری آمــوزش حضوری در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: امروز شــاهد حضور دانشــجویان عزیزمان در 
دانشگاه ها به ویژه دانشــجویان کارشناســی خواهیم بود. باید توجه 
داشت که در این مدت هیچ موقع دانشگاه ها تعطیل نبوده و دانشجویان 
تحصیلات تکمیلی که طرح رســاله و پایان نامه هایشان تصویب شده 
بود، در آزمایشگاه ها و کارگاه ها حضور داشتند اما امروز قرار است شاهد 
حضور دانشجویان همه مقاطع در دانشگاه باشیم. چرا که دانشجو روح 
دانشگاه اســت و چنانچه در دانشگاه حضور نداشــته باشند، مثل این 
است که کالبدی روح نداشته باشد.وزیر علوم افزود: از جامعه فرهیخته 
دانشگاهی تقاضا داریم که هماهنگونه که در همه عرصه ها برای جامعه 
الگو هستند، در عرصه سلامت و رعایت دستورالعمل های بهداشتی هم 
الگو باشند که خدایی نکرده از این بابت آسیبی نبینیم؛ چرا که سلامت 
دانشجویان و دانشگاهیان برای ما بســیار مهم است و اصل اساسی در 

سرگیری آموزش حضوری است.
زلفی گل دربــاره تمهیدات دانشــگاه ها برای دانشــجویانی که به هر 
دلیلی امکان حضور در دانشــگاه را ندارند، توضیــح داد و گفت: امکان 
دارد دانشــجویانی به دلایل موجهی امکان حضورشان در کلاس درس 
وجود نداشته باشد، در این راستا باید دانشگاه ها تمهیدات لازم را برای 
رعایت حقوق این عزیزان بیاندیشــند. اگر امکان دارد در دانشگاه محل 
سکونتشان مهمان شوند و یا اگر به هر دلیلی امکان حضور دانشجویان 
در دانشــگاه مقدور نیســت و یا امکان مهمانی برای آنها وجود ندارد، 

نسبت به حذف درس این دانشجویان اقدام شود.
وی تصریح کرد: همچنین اگر در مواردی دانشــگاه تشخیص داد، این 
عزیزان می تواننــد از آموزش برون خط اســتفاده کنند. ما اعضای یک 
خانواده هســتیم و جامعه فرهیخته دانشــگاهی باید همدیگر را درک 
کند و بایــد شــرایطی را ایجاد کنیم کــه به مرور شــاهد حضور همه 

دانشجویان در دانشگاه ها باشیم.
وزیر علوم با اشــاره به روز فناوری ذخایر ژنتیکی اظهــار کرد: یکی از 
ذخایر ژنتیکی ارزشــمند کشور ما ژن های هوشــمندی است که آن را 
نخبگان ما دارند؛ به همین دلیل در درجه اول ما باید شــرایطی را ایجاد 
کنیم که شاهد حضور نخبگان در کشــور خودمان باشیم و یا شرایطی 
را ایجاد کنیم که مهاجرت معکوس را داشــته باشــیم. اما در خصوص 
سایر نمونه های گیاهی و حیوانی هم خوشبختانه دستاوردهای خوبی 
را در سال های گذشته در نهادهای مربوطه داشتیم، در دانشگاه تهران 
هم یک مرکزی در خصوص علوم شــناختی تاسیس شده است که بین 

دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران مشترک است.
زلفی گل با تاکید بر اینکه حفاظت و صیانت از ژن های گیاهی و حیوانی 
در کشــور ما باید مد نظر قرار گیرد، گفت: چرا که نمونه هایی را بخاطر 
اقلیم ۴ فصل داریم و اینها جزو وظایفی اســت که یک بخشــی از آن به 
وزارت علوم مربوط می شــود. حفاظت از ذخایر ژنتیکی ما نیاز به عزم 
فرابخشــی دارد و همه وزارتخانه های مرتبط باید درگیر باشــند و یک 

هدایت همه جانبه و فرابخشی برای صیانت از ذخایر ژنتیکی نیاز است.

شهر

خریدار   پــس از اینکــه وزیر کشــور و 
فرمانــده قــرارگاه عملیاتــی ســتاد ملی 
مقابله بــا کرونا در اواســط تعطیلات نوروز 
اعلام کردنــد همه مراکز آموزشــی باید از 
۱۴ فروردین با رعایت دســتورالعمل های 
بهداشتی، نســبت به برگزاری کلاس های 
حضوری اقدام کنند، برخی از دانشگاه های 
کشور از امروز بازگشایی شده و برخی دیگر 
نهایتاً تا چند روز آینده نســبت به پذیرش 

حضوری دانشجویان اقدام می کنند.
 پس از شــیوع ویروس کرونا، دانشگاه های 
کشــور شــرایط جدیدی را تجربه کردند 
و ناگزیر بــه ارائه آموزش مجازی شــدند. 
آمــوزش مجــازی در ابتــدا مشــکلات 
زیرساختی فراوانی داشــت و دانشگاه ها و 
دانشــجویان به دلیل جدید بودن این شیوه 
آموزش، شــرایط جدیدی را تجربه کردند و 

در ابتدای امر چالش های زیادی داشتند.
ولی پــس از گذشــت دو ســال از آموزش 
مجــازی شــرایط تقریبا برعکس شــد و 
کار تا جایی پیــش رفت کــه بازگرداندن 
دانشــجویان به دانشــگاه بــرای آموزش 
حضوری ســخت شــد. چراکــه از طرفی، 
دانشــجویان به نحوی به آمــوزش مجازی 
عــادت کــرده بودنــد و از طرفــی دیگر، 
دانشــگاه ها نیز به دلیل وجود مشــکلات 
اقتصادی، بحث بودجه و گرانی های این دو 
سال اخیر، شرایط سختی برای بازگشت به 

آموزش حضوری داشتند.
البته تا قبــل از آغاز ترم مهــر ۱۴۰۰ مانع 
اصلی بــرای بازگشــت دانشــجویان عدم 
واکسیناســیون همگانی جامعه دانشگاهی 
بود. به نحــوی که به دلیل تکمیل نشــدن 
فرایند واکسیناسیون دانشــگاهیان، سال 
تحصیلی جدید در مهر ۱۴۰۰ در بســیاری 
از دانشــگاه ها و مراکز آموزشــی کشور به 

صورت غیرحضوری آغاز شد.
شــرایط به همین منوال پیش رفت تا اینکه 
نیمسال دوم سال تحصیلی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ 
فرا رســید.در این دو سال هیچگاه شرایطی 
فراهم نشــد که مســئولان وزارت علوم و 
خــود دانشــگاه ها بتوانند بــرای آموزش 
حضوری برنامه قطعی داشته باشند. چراکه 
وضعیت شــیوع پیک های متوالی کرونا و از 
طرف دیگر واکسیناســیون، این اجازه را به 

دانشگاه ها نمی داد.
اما برای نیمسال دوم سال تحصیلی ۱۴۰۱-

۱۴۰۰، شرایط به نحوی فراهم شده بود که 
دانشجویان به صورت حداکثری به محیط 
دانشگاه بازگردند. چراکه هم واکسیناسیون 
عمومــی انجام شــد و هم وضعیــت کرونا 
کنترل شــده بود. امــا به یک باره شــیوع 
ســویه امُیکرون کرونا و به دنبــال آن آغاز 
پیک ششم کووید-۱۹، شرایط را مجددا با 
وخامــت رو به رو کرد و بازگشــت تهران به 
وضعیت قرمز سبب شد اغلب دانشگاه های 
پایتخت، تــرم جدیــد را با ارائــه آموزش 

مجازی آغاز کنند.
اواخر دی ماه ســال ۱۴۰۰ بود که آیت الله 
ســید ابراهیم رئیســی، رییس جمهور در 
جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا با صراحت 
بر بازگشایی آموزش حضوری دانشگاه ها و 
مدارس از نیم ســال دوم تحصیلی ۱۴۰۰-

۱۴۰۱ تاکیــد کرد و مســئولان مربوطه را 
موظف به فراهــم نمودن زمینــه های این 

بازگشایی آموزش حضوری کرد.
پس از صحبت های رئیس جمهور مبنی بر 
الزام دانشــگاه ها برای از سرگیری آموزش 
حضــوری دانشــجویان از نیم ســال دوم 
تحصیلی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ مسئولان آموزش 
عالی و روسای دانشــگاه ها در نشستی دور  
هم جمع شدند تا ســازوکارهای اجرای این 

دستور را مورد بررسی قرار دهند.

علاوه بر صحبت هــای رئیس جمهور، برای 
آغاز نیمســال دوم ســال تحصیلی جاری، 
دکتر محمد علی زلفــی گل وزیر علوم نیز 
با اشــاره به اینکه آموزش حضوری نسبت 
به آموزش مجــازی دارای مزایــای زیادی 
است و در میزان و اثربخشــی یادگیری نیز 
تاثیر زیادی دارد، گفت: این اجماع در میان 
روسای دانشگاه ها و مسئولان آموزش عالی 
وجود دارد که ازسرگیری آموزش حضوری 
یک ضــرورت و نیــاز مبرم امروز اســت و 
نکته ای که اکنون مورد تاکید اســت تلاش 
و برنامه ریزی برای از سرگیری شکوهمند و 

موفق آموزش عالی است.
پس از صحبت های رئیــس جمهور و وزیر 
علوم دانشــگاه ها تقریبا شــاهد بازگشت 
دانشجویان به دانشــگاه ها بودند و برخی از 
کلاس ها برای برخی از دانشجویان از جمله 
دانشــجویان تحصیلات تکمیلی به صورت 

حضور برگزار شد.
ســرانجام، ســال ۱۴۰۰ بــا تمــام بالا و 
پایین هایی کــه برای نظام آمــوزش عالی 
کشــور داشــت، تمام شــد  تا اینکه دکتر 
احمد وحیــدی وزیر کشــور در اواســط 
تعطیلات نــوروز اعلام کرد که بر اســاس 
تصمیم گیری هــای ســتاد ملــی مقابله با 
کرونا همــه مدارس و مراکز آموزشــی باید 
از ۱۴ فروردین با رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی، به برگزاری کلاس های حضوری 
برای همه دانش آموزان و دانشجویان اقدام 

کنند.
به این ترتیب، دانشــگاه های مختلف کشور 
بر اساس دســتورالعمل ابلاغ شده از سوی 
وزارت کشور و ســتاد ملی مبارزه با کرونا  از 
امروز به آموزش حضوری بازگشــته اند و یا 
حداکثر تا چند روز آتی کاملا برای آموزش 

حضوری بازگشایی می شوند.
بر این اســاس، وضعیت بازگشت به آموزش 
حضوری در دانشگاه های مختلف به کشور 

به شرح ذیل است:

دانشگاه تهران
با اعلام دانشــگاه تهران، تمامی کلاس های 
درس و برنامه های آموزشی در تمام مقاطع 
تحصیلــی ایــن دانشــگاه از ۱۴ فروردین 
۱۴۰۱ به صورت کاملا حضوری و بر اساس 
برنامه آموزشی نیم سال دوم ۱۴۰۰-۱۴۰۱ 
هر یــک از دانشــکده ها،  مرکز و مؤسســه 
دانشــگاه، در محل پیش بینی شده برگزار 

 شد.
این دانشــگاه تاکید کرده که شرکت منظم 
دانشــجویان در کلاس هــای درس الزامی 
است. همچنین دانشــجویان که به دلایل 
غیرموجه غیبت داشــته باشــند، مشمول 

ضوابط و مقررات مندرج در بخشــنامه ها، 
دســتورالعمل ها و آئین نامه های آموزشی 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و دانشگاه 

تهران خواهند بود.

دانشگاه صنعتی شریف
دانشگاه شــریف نیز بازگشــت به آموزش 
حضــوری را از تاریــخ ۲۰ فروردیــن آغاز 

خواهد کرد.
دکتر رسول جلیلی رئیس دانشگاه صنعتی 
شریف اولویت هیات رئیســه این دانشگاه 
را سلامتی دانشجویان شــریف اعلام کرد 
و گفــت : برنامه های ما برای از ســرگیری 
آموزش حضوری یک برنامه تدریجی است، 
چنانچه ابتدا دانشجویان مقطع کارشناسی 
که دانشگاه را ندیده اند در اولویت هستند، 
بعد از آن دانشــجویان کارشناسی ارشد در 
اولویت دوم قــرار دارند و تــلاش می کنیم 
در طول فصــل بهار با امید به اینکه ســویه 
جدیدی از کرونا نباشــد، آموزش حضوری 

را در این دانشگاه اجرا کنیم.

دانشگاه شهید بهشتی
در دانشگاه شــهید بهشــتی، کلاس های 
آموزشــی مقاطــع تحصیــلات تکمیلی  
از امــروز آغــاز می شــود و کلیــه دروس 
دانشجویان کارشناسی از ۲۰ فروردین ماه 
سال جاری برای نیمســال دوم تحصیلی به 

شکل حضوری برگزار می شود.
دانشــجویان  کلاس هــای  همچنیــن 
کارشناســی ارشــد ورودی ۱۴۰۰ پس از 
ماه مبارک رمضــان )از ۱۷ اردیبهشــت( 
بــه صــورت حضــوری برگزار می شــود. 
همانطــور که قبلا نیز اعلام شــده اســت، 
آزمون پایان ترم در کلیــه مقاطع به صورت 

حضوری برگزار خواهد شد.
با اعلام این دانشــگاه ، دانشجویان موظفند 
کارت الکترونیکــی تزریق دو دُز واکســن 
خود را در بدو ورود به دانشگاه به مسؤولین 
مربوط ارائه کنند و دانشــجویان متقاضی 
خوابــگاه ضمن تزریق ســه دُز واکســن، 
می توانند بر اساس زمان بندی اعلام شده از 
سوی دانشگاه شهید بهشتی نسبت به ارائه 

درخواست خوابگاه اقدام کنند.

دانشگاه صنعتی امیرکبیر
کلاس هــای مقاطع تحصیــلات تکمیلی 
) کارشناســی ارشــد و دکتری(  دانشگاه 
صنعتــی امیرکبیــر از امــروز بــه صورت 
حضوری برگزار شــده و کلاس های مقطع 
کارشناسی این دانشــگاه نیز بلافاصله پس 
از عید فطر و ماه مبــارک رمضان به صورت 

حضوری برگزار خواهد شد

البته دانشگاه صنعتی امیرکبیر اعلام کرده 
که در صورت تمایل اســاتید این دانشگاه، 
امکان تشــکیل ترکیبی کلاس دانشجویان 
ساکن تهران حضوری و دانشجویان ساکن 
شــهرهای دیگر الکترونیکــی( در مقطع 
کارشناسی از  تاریخ ۲۰ فروردین ماه وجود 

دارد.

دانشگاه تربیت مدرس
 دانشــگاه تربیت مدرس اعلام کرد که کلیه 
فعالیت های آموزشــی و پژوهشی دانشگاه 
تربیت مدرس تا روز سه شنبه ۳۰ فروردین 
۱۴۰۱ همچون روال گذشته و بدون تغییر 
ادامه خواهد یافت.البته هیات رئیســه این 
دانشگاه نتیجه نهایی در وضعیت بازگشت 
به آموزش حضوری را روز ســه شــنبه ۱۶ 

فروردین اعلام خواد کرد.

دانشگاه علم و صنعت
 با اعــلام دانشــگاه علم و صنعــت، تمامی 
کلاس هــای آموزشــی دانشــجویان این 
دانشــگاه از امروز یکشــنبه ۱۴ آغاز شده 
اما از آنجا که تاریخ ۱۳ تــا ۲۰ فروردین ماه 
بازه زمانی اســکان دانشــجویان متقاضی 
خوابگاه در نظر گرفته شده است، به همین 
جهت کلاس های آموزشــی دانشــجویان 
تا ۱۸ فروردین به شــکل مجــازی برگزار 
خواهد شــد.بر این اساس، کلیه کلاس های 
آموزشی مقاطع مختلف تحصیلی دانشگاه 
علم و صنعــت از تاریــخ ۲۴ فروردین ماه 
جاری به صورت حضوری برگزار می شــود 
و تمامی امتحانات پایان نیمسال تحصیلی 

نیز حضوری خواهد بود.

 دانشگاه صنعتی خواجه 
نصیرالدین طوسی

دانشــگاه خواجه نصیر نیز اعــلام کرد که 
کلیه کلاس هــای این دانشــگاه از امروز تا 
۱۷ فروردین ماه به صــورت مجازی برگزار 
می شــود. طبق برنامه ریزی های قبلی این 
دانشــگاه، آموزش برای تمام ورودی های 
۹۹ مقطع کارشناســی این دانشگاه از ۲۰ 

فروردین به صورت حضوری خواهد بود.
آزمایشــگاه ها، کارگاه ها و جلســات دفاع 
از پروژه ها این دانشــگاه در همــه مقاطع 
تحصیلــی از ۲۰ فروردیــن بــه صــورت 

حضوری برگزار خواهد شد.

دانشگاه عامه طباطبایی
بر اساس اعلام دانشــگاه علامه طباطبایی، 
کلیه کلاس هــای دانشــجویان دوره های 
دکتری و کارشناســی ارشــد این دانشگاه 
از تاریخ ۲۰ فروردین مــاه جاری به صورت 

حضوری برگزار خواهد شد. بدیهی است تا 
قبل از  این تاریخ کلاس های دانشــجویان 
ارشــد و دکتری در بســتر قبلی)مجازی( 

برگزار می شود.
همچنیــن کلاس های دانشــجویان دوره 
کارشناسی رشــته تربیت بدنی از تاریخ ۲۰ 
فروردین ماه جــاری نیز به صورت حضوری 
برگزار می شود و کلاس های سایر رشته های 
دوره هــای کارشناســی فعلا بــه صورت 
مجازی ادامه پیــدا می کنــد و در صورت 
فراهم شدن شرایط برای آموزش حضوری 

متعاقباً اعلام خواهد شد.

دانشگاه الزهرا
دانشــگاه الزهــرا نیــز اعلام کــرد تمامی 
کلاس های دانشــجویان مقطــع دکتری و 

کارشناسی حضوری برگزار می شود.
دانشــجویان  کلاس هــای  همچنیــن، 
کارشناســی ارشــد این دانشــگاه کما فی 
الســابق مجازی برگــزار خواهد شــد.  به 
استثنای دانشجویان کارشناسی ارشد ترم 
۴ و یا دانشــجویانی کــه واحدهای عملی و 

آزمایشگاهی دارند.  

دانشگاه آزاد اسامی
دکتــر محمدمهــدی طهرانچــی رئیس 
دانشگاه آزاد اســلامی در خصوص وضعیت 
این دانشگاه در بازگشت به آموزش حضوری 
پس از دســتورالعمل وزیر کشــور گفت: با 
توجــه بــه برنامه ریزی های انجام  شــده و 
تشکیل ستادهای اســتقبال از دانشجویان 
در واحدهــای دانشــگاه آزاد اســلامی و 
دریافــت دوز دوم واکســن کرونا توســط 
بیش از ۹۰ درصد دانشــجویان دانشــگاه 
آزاد اســلامی، آمادگی کامل داریم تا از روز 
چهاردهــم فروردین ماه، پذیــرای تمامی 
دانشــجویان در مقاطع مختلف تحصیلی 
در واحدهای سراسر کشــور باشیم.  به این 
ترتیب کلاس های این دانشــگاه از امروز به 

ضورت حضوری در حال برگزاری است.

دانشگاه فنی و حرفه ای
تمامی کلاس های عملــی و نظری- عملی 
برای دانشــجویان بومی دانشــگاه فنی و 
حرفه ای از امروز به صــورت حضوری ارائه 
می شود. همچنین تمامی کلاس های عملی 
و نظری- عملی برای دانشجویان غیربومی 
این دانشــگاه نیز از اول اردیبهشــت ماه به 
صورت حضــوری آغاز می شــود. علاوه بر 
این، تمامی کلاس  های نظری این دانشگاه 
تا اطلاع ثانــوی به صورت مجــازی برگزار 

خواهد شد.

دانشگاه علمی کاربردی
حســین بلندی سرپرست دانشــگاه علمی 
کاربردی در خصوص بازگشایی و از سرگیری 
حضور دانشــجویان در مراکز آموزش علمی 
کاربردی اظهار کرد: در دانشگاه جامع علمی 
کاربردی، مسئله نســبت به سایر دانشگاه ها 
متفاوت است، ۴۰ درصد برنامه های درسی 
ما تئوری و ۶۰ درصد عملی است که مبنای 
دروس تئــوری را طبق دســتورالعمل های 
ســتاد ملی کرونــا عملیاتی کردیــم، اما از 
آنجایی که باید بــه نیاز بازار کار پاســخگو 
باشــیم از ابتدا دروس کارگاهی و عملیاتی 
خودمان را به صورت حضوری برگزار کردیم.

وی با اشــاره به برنامه ریزی صــورت گرفته 
برای برگــزاری حضــوری کلاس های این 
دانشگاه افزود: این برنامه از قبل در دانشگاه 
جامع علمی کاربردی وجود داشــته است و 
هم اکنون با این تصمیم به صورت منسجم تر 
و جدی تر آمــوزش حضوری دانشــجویان 

دنبال خواهد شد.

 ۲۹5 شهر در مرز نارنجی

ونایی احتمال تغییر رنگ شهرهای کر
حبیب احسنی پور   تازه ترین رنگ بندی 
شهرهای کرونایی کشور نشان می دهد که 
۲۹۵ شــهر زرد رنگ در مرز نارنجی شدن 
قرار دارند و این می تواند زنگ خطری برای 

افزایش شهرهای قرمز باشد.
 تعداد شــهرهای قرمز کرونایی از ۲۴ شهر 
به ۳۶ شــهر افزایش یافت. تعداد شهرهای 
نارنجی به عدد ۵۹ رسیده است. همچنین، 
۲۹۵ شهر کرونایی کشور در وضعیت زرد و 
۵۸ شهر نیز در شرایط آبی قرار دارند. شهر 

تهران نیز در وضعیت زرد قرار دارد.
این رنگ بندی در شرایطی اعلام شده است 
که تعطیلات نوروزی هنوز به پایان نرسیده 
بود. بنابراین؛ این انتظار می رود که در پایان 
سفرهای نوروزی و بازگشــت مسافران به 

شهرهای مبدا، شرایط قدری تغییر کند.
تهران در حالی در شــرایط زرد قرار دارد که 
در دو هفته تعطیلات نــوروزی خلوت بود و 
کســب و کارها و ادارات تقریباً نیمه تعطیل 
بودند. امــا حالا با بازگشــایی مــدارس و 

دانشگاه ها و همچنین شــروع به کار ادارات 
و…، شاهد افزایش سفرهای درون شهری 
خواهیم بود و اگر قرار باشد که پروتکل های 
بهداشتی به درستی رعایت نشود، می تواند 
به گســترش زنجیره انتقال ویروس کمک 

کند.
یادمان باشــد که مهم تریــن تهدید برای 
افزایش مــوارد ابتلاء و گــردش ویروس در 
اماکن عمومی، عدم اســتفاده از ماســک و 
عادی انگاری شــرایط کرونایی خواهد بود. 
موضوعی که متخصصین ســلامت نسبت 
به آن نگران هســتند و این دغدغه را دارند 
که با برداشــتن ماســک ها از صورت و عدم 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی، شرایط 

کرونایی کشور دوباره خطرناک شود.
به گفته علیرضا زالی فرمانده ســتاد مقابله 
با کرونا در کلانشــهر تهران، در هفته های 
ســوم و چهــارم فروردین که مســافران 
نوروزی از ســفر باز می گردند، ممکن است 
شــرایط متفاوتی را تجربه کنیم. از این رو 

آمادگی کامل در هفته های بعد از تعطیلات 
بسیار ضروری و مســتلزم اجرای پکیج ها و 
برنامه های مدیریتی برای مقابله با بیماری 

است.
شــهر تهران به عنوان پایتخت و شلوغ ترین 
کلانشهر کشور، بیشترین حجم ترددهای 
درون شــهری را تجربه می کنــد و در این 
بین، شــاهد رفت و آمد هموطنان از ســایر 
استان ها و شهرســتان ها به تهران هستیم 

که هر کدام به دلایــل گوناگونی مجبور به 
سفر به تهران هستند.

در هفتــه اول فروردیــن ۱۴۰۱ مصادف با 
هفته ۱۱۰ همه گیری کرونــا، تعداد موارد 
ســرپایی مثبت شناسایی شــده جدید در 
کشور ۹۹۰۱ نفر بوده و تعداد موارد بستری 
جدید در کشــور ۲۰۴۳ نفــر و تعداد موارد 

فوتی های جدید ۴۰۱ نفر بوده است.
آمارهای مرتبط با موارد شناسایی، بستری 
و فوتی ناشی از کرونا در هفته اول فروردین 
در حالی کاهشــی بوده اســت که در هفته 
دوم فروردین، تحت تأثیــر کاهش رعایت 
پروتکل های بهداشتی، افزایش مسافرت ها 
و تجمعات و دید و بازدیدها در نوروز و طبق 
جدیدترین اعلام وزارت بهداشت، افزایش 

شمار شهرهای قرمز را شاهد هستیم.
بر اســاس آنچــه از تجربه شــیوع بیماری 
کرونا حاصل شــده اســت، مــوارد جدید 
کرونا حداقل ظرف یک هفتــه بعد از ابتلاء 
شناسایی می شــود که در این صورت، باید 

منتظر آمارهای وزارت بهداشت در روزهای 
آینده بــود.در همین حــال، حضور دانش 
آموزان در مــدارس، بــر نگرانی ها خواهد 
افزود. زیرا، سویه اومیکرون بیشتر از سویه 
های قبلی، کــودکان را درگیــر می کند و 
این موضــوع می تواند زنــگ خطری برای 
افزایش مــوارد ابتلاء باشــد. در صورتی که 
مدارس، ســختگیری های لازم در ارتباط با 
رعایت پروتکل ها را نداشته باشند. لذا، لازم 
است در آستانه بازگشــایی مجدد مدارس 
با حضور دانش آمــوزان، نظارت ها، قدری 
ســختگیرانه تر شــود تا در صورت ابتلای 
یک دانش آموز، سایر دانش آموزان از خطر 

بیماری مصون بمانند.
بنابراین، بــرای اینکه دوبــاره گرفتار موج 
جدید کرونا نشویم و شاهد تداوم روند نزولی 
بیماری در کشــور باشــیم، بهتر است که 
مسئولان وزارت بهداشت نسبت به رعایت 
سفت و ســخت پروتکل ها در سطح جامعه، 

بیش از پیش نظارت داشته باشند.



 با حضور نماینده مجلس  و سرپرست شرکت آبفا بوشهر؛

مشکلات حوزه آب شهرستان دشتستان بررسی شد

استان

بوشهر  - رضا حیدری در جلسه ای با حضور سرپرست شرکت 
آب و فاضلاب اســتان بوشهر و نماینده شهرســتان دشتستان در 
مجلس و مسئولان شورای اسلامی بخش های مختلف دشتستان 

مشکلات حوزه آبرسانی این شهرستان مورد بررسی قرار گرفت .
در این جلسه نماینده شهرستان دشتستان در مجلس بر پیگیری و 
رفع مشکلات آبرسانی تأکید کرد و اظهار داشت: راهکارهای اساسی 
برای تکمیل پروژه های در دست اجرا قبل از فصل گرما مورد توجه 

قرار بگیرد.
ابراهیم رضایی مشــارکت های مردمی خصوصاً شوراهای اسلامی 
با شرکت آب و فاضلاب در بخش ها و شــهرها برای حل مشکلات 
را مورد تأکید قــرار داد و گفت: خدمات قرارگاه جهاد ســازندگی 
و محرومیت زدایی ســپاه در اجرا پروژه های آبرســانی روستاهای 

محروم از جمله بخش ارم دهرود قابل ستایش و تقدیر است.
سرپرست شرکت آب و فاضلاب استان بوشــهر نیز با اشاره به اجرا 
طرح های آبرسانی در شهرستان دشتستان تصریح کرد: در این راستا 
طرح های نوسازی و توسعه شبکه آبرسانی، احداث مخازن تعادلی 
و ذخیره آب ، احداث آب شــیرین کن احداث خطــوط انتقال آب و 

افزایش سهمیه آب در دست اجرا است.
ابوالحسن عالی با اشــاره به اینکه  با تکمیل این پروژه ها، پایداری در 

تأمین و توزیع آب در شهرستان ارتقا می  یابد خاطر نشان کرد: حل 
مشکلات آبرسانی در شهرستان دشتستان در اولویت برنامه شرکت 
آب و فاضلاب استان قرار دارد و در راستا حل مشکلات شهر برازجان 
و روستاهای حوزه جنوب شهر ۲ هزار و ۵۰۰ مترمکعب در شبانه روز 
به سهمیه آب آنها افزوده شده است. وی بیان کرد: با افزودن این مقدار 
بر سهمیه و بهبود مدیریت توزیع در این منطقه، مشکلات این منطقه 
کمتر خواهد شد. سرپرست شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر از 
وارد مدار شدن دستگاه پمپ برداشت آب از سد رئیسعلی دلواری و 
دستگاه پمپ در خیرآباد و راه اندازی مجدد خط انتقال آب جتوط 
به سعدآباد خبر داد و بیان کرد: در این راستا سهمیه آب در شهرهای 
آبپخش و شبانکاره افزایش یافته است که این مهم از اقدامات کوتاه 
مدت برای عبور از تابستان پیش رو است. عالی با بیان اینکه مدیریت و 
صرفه جویی در مصرف آب و پرداخت به موقع قبوض آب بها می تواند 
یاری رسان شــرکت آب و فاضلاب در حل مشکلات حوزه آبرسانی 
شهرستان دشتستان باشد گفت: اکنون طرح های مهمی از جمله 
تأسیسات آب شیرین کن آب پخش- ســعدآباد و دالکی وحدتیه و 
خط انتقال آب آنها در حال اجرا اســت که با تکمیل و بهره برداری از 
پروژه ها نقش ویژه ای در حل مشکلات آبرسانی شهرها و روستاهای 

دشتستان دارد.

کرمانشاه  مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
کرمانشاه، در تعطیلات نوروز امســال بیش از هشت میلیون 
وســیله نقلیه در محورهای اســتان تردد کردند که این تعداد 

نسبت به نوروز سال قبل ۲۲ درصد بیشتر شده است.
فریبرز کرمی با بیان اینکه از ۲۹ اسفند ۱۴۰۰ تا ۱۳فروردین 
امســال تردد هشــت میلیون و ۷۵ هزار دســتگاه خودرو در 
محورهای کرمانشاه به ثبت رسیده، افزود: این میزان در مدت 
مشابه ســال قبل شــش میلیون و ۶۰۶ هزار مورد بود و رشد 

۲۲درصدی را نسبت به سال گذشته داشتیم.
وی بیشترین تردد ثبت شــده را مربوط به خودروهای سواری 
ســبک با هفت میلیون و ۳۷۹ هــزار مورد اعلام کــرد و ادامه 
داد: در تردد خودروهای سبک نســبت به سال قبل ۲۵ درصد 
افزایش داشتیم. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
کرمانشــاه از کاهش تردد خودروهای ســنگین در جاده های 
کرمانشاه نسبت به ســال قبل هم خبر داد و خاطرنشان کرد: 
در حالیکه امســال ترد ۶۹۵ هزار دستگاه خودرو سنگین را در 
محورهای کرمانشاه داشتیم که این عدد در سال گذشته ۷۰۴ 

هزار مورد با کاهش ۱ و نیم درصدی روبرو بوده است.

کرمی اظهار کرد: در تعطیلات نوروز امســال بیشترین تردد 
در محور کرمانشــاه به بیســتون و کمترین تــردد در محور 

قصرشیرین به سرپل ذهاب بوده است.
وی همچنین از ثبت بیش از یازده هزار تخلف سرعت غیرمجاز 
توسط دوربین های ثبت سرعت راهداری هم خبر داد و عنوان 
کرد: بیشترین سرعت ثبت شــده ۱۷۵ کیلومتر بر ساعت و در 

محور پاوه ثبت شده است.

ایلام- حسن بیگی        رئیس هیــات مدیره و مدیر عامل 
شــرکت آب و فاضلاب ایلام در هفتمین روز از سال جدید از 
واحدهای مختلف آبفای شهرســتان ایــلام بازدید و ضمن 
تبریک فرا رســیدن ســال جدید، از نزدیک در جریان روند 
فعالیت ها قرار گرفت و بر ارائه خدمات مطلوب به مردم تاکید 

نمودند.
پرویز ناصری در دیدار با کارکنان امور ابفای شهرستان ایلام 
با بیان اینکه بیش از پیش بایســتی به مردم خدمت کرد و به 
مشکلات آنان رســیدگی نمود گفت: دولت سیزدهم، دولت 
مردم و عدالت محور اســت و شــعار این دولــت کار و تلاش 
جهادی اســت و باید همه ما در جهت خدمت به مردم کوشا 
باشــیم. مدیرعامل آبفای اســتان ایلام با بیان اینکه کاهش 
هزینه، انضباط کاری، وقت شناســی و تکریم ارباب رجوع از 
جمله اولویت های شــرکت اســت افزودند: فرصت خدمت 
به مردم را باید غنیمت شــمرد و با اســتفاده از ظرفیت های 
مختلف نیروی انسانی و امکانات موجود برای رفع مشکلات 
بیش از پیش تلاش کرد. وی با ابراز رضایــت از عملکرد امور 
آبفای شهر ایلام بر تســریع روند خدمت جهادی به مردم به 

ویژه روستاییان تأکید کرد و اظهار داشت: باید مشکلات مردم 
در کوتاه ترین زمان ممکن بررسی و راهکارهای لازم برای رفع 
آنها ارائه گردد. فتح اله محمدی مدیرآبفای شهرستان ایلام 
در این دیدار ضمن تبریک سال نو گزارشی از فعالیتهای انجام 

شده ارائه نمودند.

ایلامکرمانشاه
  مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ؛

و در محورهای مواصلاتی کرمانشاه وزی بیش از هشت میلیون خودر بازدید مدیرعامل شرکت آبفا استان از امور آب و فاضلاب شهرستان ایلامتردد نور

غ در بازار همدان توزیع می شود وزانه ۱۰ تن تخم مر  ر

همدان -ذلیخا کرمی احمد قدیمی گرجای عنوان کرد: به منظور رفاه حال عموم 
و تامین مواد غذایی مورد نیاز مردم روزه دار در ماه رمضان گوشت، مرغ، تخم مرغ، برنج 
و روغن پیش بینی و تامین شده و از ابتدای ماه رمضان در فروشگاه های معتبر توزیع 

خواهد شد.
وی بیان کرد: روزانه به طور متوســط ۴۰ تن مرغ گرم و ۱۰ تن تخم مرغ در ســطح 
شهرستان همدان توزیع می شــود که با توجه به جوجه ریزی واحدهای تولیدی و 
میزان تولید مناسب مرغ پیش بینی می شود حدود یک هزار و ۷۰۰ تن مرغ طی یک 

ماه آینده تولید شودکه در این زمینه مشکلی وجود نخواهد داشت.
قدیمی گفت: مرغ منجمد نیز ذخیره شده اما به دلیل حمایت از تولید کنندگان توزیع 
آن متوقف شده اســت و توزیع مجدد آن در صورت نیاز و کمبود در بازار انجام خواهد 
شد. قدیمی نظارت، پایش و رصد بازار در ایام ماه رمضان را از اولویت های اساسی جهاد 
کشاورزی برشمرد و اعلام کرد: اکیپ های گشت مشــترک به منظور جلوگیری از 
افزایش بی دلیل قیمتها و جلوگیری از هدر رفت اقلام و کالاهای اساســی به صورت 

مرتب اقدام به کشت زنی خواهند کرد.

 

وز کوثر با 30 تا 45 درصد  وش ویژه بازارهای ر  فر
تخفیف در ماه رمضان

اصفهان -مریم مومنی همزمان با فرا رسیدن ماه مبارک رمضان، بازارهای روز 
کوثر شهرداری اصفهان نسبت به توزیع ۲۶ قلم کالای خوراکی مورد نیاز شهروندان با 

تخفیف ۳۰ تا ۴۵ درصد اقدام کرده است.
 مدیرعامل ســازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشــاغل شهری شهرداری 
اصفهان با اعلام این خبر گفت: فروش ویژه بازارهای روز کوثر به مناسبت فرارسیدن 
ماه مبارک رمضان از ۱۶ تا ۲۱ فروردین ماه انجام می شــود که شامل ۲۶ قلم کالای 
خوراکی مورد نیاز همچون ســبزی آش، برنج پاکســتانی، انواع خرما، نبات، انواع 
حلواشکری، انواع ارده شــیره، حلوا ارده، کشک، انواع پنیر، ســس مایونز، سویا، آرد 

سفید، رب گوجه فرنگی، خاکشیر، تن ماهی، چای، ماست، شیر، زعفران و... است.
»امیرحسین ماه آورپور« افزود: به جز اینها، سبد خانوار نیز در بازارهای روز کوثر عرضه 

خواهد شد که شامل برنج، روغن، شکر، مرغ و گوشت قرمز خواهد بود.
او با تاکید بر اینکه این کالاها با تخفیف ۳۰ تا ۴۵ درصدی به شــهروندان عرضه می 
شود، خاطرنشان کرد: بازارهای روز کوثر در ایام ماه رمضان از ساعت 8 صبح تا ۲۱ به 

صورت یکسره برای خدمت رسانی به شهروندان باز هستند.

 

معاون اداره کل راهداری خراسان رضوی خبر داد؛

وی شخصی  ورود ۵ میلیون مسافر با خودر
وز ۱۴۰۱    به مشهد در نور

مشهد  معاون اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای خراسان رضوی گفت: از ۲۵ 
اسفند ماه سال گذشته  تا پایان ۱۲ فروردین ماه سال جاری یک میلیون و ۲۵۰ هزار 

خودروی شخصی با پنج میلیون سرنشین وارد مشهد شده اند.
رضا صحراگرد  اظهار کرد: طی این مدت نزدیک به 8۵۰ هزار مســافر نیز به  وسیله 

ناوگان حمل ونقل عمومی جاده ای، ریلی و هوایی به مشهد سفر کرده اند.
معاون اداره  کل راهداری و حمل ونقل جاده ای خراســان رضوی خاطرنشــان کرد: 
میزان ورود مسافر از طریق خودروی شخصی و ناوگان حمل ونقل عمومی به مشهد 

طی نوروز ۱۴۰۱ در مقایسه با سال گذشته حدود ۴۰ درصد افزایش داشته است.  
صحراگرد ادامه داد: در جریان سفرهای نوروزی حدود ۳۰ درصد خودروهای ورودی 
به استان در سایر اســتان ها پلاک گذاری و ۷۰ درصد نیز با پلاک بومی وارد خراسان 

رضوی شده اند.

  

امداد رسانی آتش نشانان شهرداری گرگان در 
وشگاه لوازم کامپیوتر و موبایل حادثه  حریق فر

گرگان-میرزمانی مدیرعامل سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری 
گرگان از امدادرســانی در حادثه حریق یک فروشگاه لوازم کامپیوتر و موبایل خبر داد.

موسی الرضا صفری گفت: طی تماسی از سوی شهروندان با سامانه ۱۲۵ آتش نشانی 
مبنی بر آتش سوزی یک باب فروشگاه لوازم کامپیوتر و موبایل واقع در ابتدای پاساژ آریا 
عدالت پنجم بلافاصله آتشنشانان سازمان به محل حادثه اعزام شدند.صفری افزود:۲ 
اکیپ اعزامی از ایستگاه های شماره سه و دو آتش را در دقایق اولیه مهار کردند و از سرایت 
آن به مغازه های دیگر جلوگیری بعمل آمد.وی گفت: حریق از طبقه بالا مغازه که بعنوان 
انبار تجهیزات استفاده می شــده آغاز گردیده و علت آن توسط کارشناسان در دست 
بررسی است.صفری افزود: خوشــبختانه در این حادثه کسی آسیب ندیده و با سرعت 
العمل آتش نشانان خسارات آتش سوزی کم بوده و به تجهیزات داخلی فروشگاه آسیبی 
وارد نشده است.مدیرعامل سازمان آتشنشــانی و خدمات ایمنی شهرداری گرگان به 
شهروندان توصیه کرد در هنگام مواجهه با حادثه ابتدا خونسردی خود را حفظ کرده و 

سپس با شماره ۱۲۵ سازمان آتش نشانی تماس بگیرند

 

کشف  ۱۰۰ میلیارد  ریال زمین خواری در گلستان  
گرگان-میرزمانی فرمانده انتظامی گلســتان گفت: با اشــراف اطلاعاتی 
ماموران انتظامی، ۵۱ میلیارد ریال زمین خواری در مــراوه تپه و ۵۶ میلیارد ریال در 
علی آبادکتول کشف شد. سردار سعید دادگر اظهارداشت: با اشراف اطلاعاتی ماموران 
انتظامی شهرستان مراوه تپه مبنی بر تصرف اراضی ملی در یکی از روستا های اطراف 
شهر، مراتب به صورت ویژه در دســتور کار ماموران پلیس آگاهی قرار گرفت.کشف 
زمین خواری ۵۱ میلیارد ریالی در مراوه تپه وی افزود: در همین راستا با تشکیل تیمی 
ویژه، از عوامل پلیس آگاهی به همراه نماینده اداره منابع طبیعی و دستگاه قضائی به 
آدرس مورد نظر اعزام شدندســردار دادگر گفت: در پی نقشــه برداری و جانمایی از 
عرصه اراضی ملی مورد نظر و اســتعلام های صورت گرفته مشخص شد، بیش از ۵8 
هزار متر مربع از اراضی ملی از ســوی یکی از اهالی آن روستا تصرف غیرقانونی  شده 
است.وی گفت: کارشناسان منابع طبیعی، ارزش این اراضی ملی تصرف شده را بیش 

از ۵۱ میلیارد ریال برآورد کرده اند

قزوین    رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین گفت 
: نظام توزیع کالاهای اساســی دراین اســتان اصلاح می شود تا 

کالاهای اساسی بدون واسطه به مصرف کننده برسد.
 رضا افلاطونی در جلسه مشــترک کارگروه تنظیم بازار و امنیت 
غذایی استان که با حضور محمد مهدی اعلایی و پیله فروش معاون 
اقتصادی استانداری برگزارشــد، اظهار کرد : متاسفانه در حوزه 
حمل و نقل و توزیع کالاهای اساسی دچار مشکل هستیم که برای 
این مورد نیز بایستی با یک برنامه مدون روند حمل و نقل و توزیع 

کالاهای اساسی ساماندهی کرد.
به گفته وی در حوزه توزیع و حمل و نقل کالاهای اساســی حلقه 
مفقوده ای در زمینه توزیع سیستماتیک وجود دارد که امیدواریم 
ورود با قــدرت در این بخــش روندخدمت رســانی و همچنین 

بارگیری کالاهای اساسی از مراکز تولید تا عرضه بسهولت انجام 
شود.

به گفته افلاطونی سازمان تعاون روســتایی با وجود اتحادیه ها و  
تعاونی های فعال می توان در زمینه حمل و نقل و توزیع کالاهای 

اساسی ورود پیدا کرده و حلقه مفقوده این بخش را پر کند.
رئیس سازمان جهادکشاورزی اســتان قزوین در ادامه به برنامه 
های این سازمان در طرح ضیافت ماه مبارک رمضان اشاره کرد و 
گفت : در این طرح ۱۴۰۰ تن برنج و ۱۵۰۰ تن شکر خانوار و صنف 
توزیع می شود . وی افزود: همچنین در این طرح توزیع تخم مرغ 
و خرما هم از طریق فروش اینترنتــی و عرضه از طریق غرفه های 
سطح شهر انجام می شود. رئیس سازمان جهادکشاورزی استان 
قزوین هوشمند ســازی نظارت بر بازار و کالاهای اساسی را یکی 

از راههای کنترل بازار دانســت و گفت : با هوشمند سازی نظارت 
علاوه بر دقت در امر توزیع بسیاری از مشکلات نظارت بر کالاهای 

اساسی حل خواهد شد.
افلاطونی با اشــاره به این نکته که هم اکنون شبکه حمل و نقل 
کالاهای اساسی بصورت خرد انجام می شود یاد اور شد : کامیون 
داران زیادی در این زمینه فعال هســتند که درصدد ساماندهی 

شبکه حمل و نقل تامین و توزیع کالاهای اساسی هستیم.
وی اجرای طرح نظارت هوشمند بر فروش نانوایی ها توسط مرکز 
تحقیقات کشاورزی و منابع طبیعی استان با همکاری مرکز رشد 
و سازمان نظام مهندسی کشاورزی با محوریت و مسوولیت اداره 
کل غله و خدمات بازرگانی استان را یکی از راههای کنترل بر روند 

توزیع آرد دانست.

 ســنندج      مدیر امور برق شمال ســنندج گفت: به دنبال 
گزارشات مردمی ثبت شده مرتبط با خاموشی روشنایی معابر 
از طریق اپلیکیشن برق من و یا تماس با واحد عملیات اتفاقات 
)۱۲۱( در سال ۱۴۰۰، بیش از ۳ هزار دستگاه روشنایی معابر 
در سطح امور برق شمال شهرستان سنندج رفع خاموشی شد.

آزادحسینی  اظهار کرد: هدف بنیادین و اصلی ما ارائه خدمات 
درخور و شایسته به شهروندان در راســتای تامین برق پایدار 
است و برای رســیدن به آن از هیچ کوششی فروگذار نخواهیم 

کرد.
وی با اشــاره به اینکه ســال گذشــته اقدامــات مطلوبی در 
حوزه های مختلف در این مدیریت به اجرا درآمده است، افزود: 
طی گزارشات مردمی ثبت شده  از طریق اپلیکیشن برق من و 
یا تماس با واحد عملیات اتفاقات )۱۲۱( در سال ۱۴۰۰، بیش 

از ۳ هزار دستگاه روشــنایی معابر در ســطح امور برق شمال 
شهرستان سنندج رفع خاموشی شد.

حسینی با اشــاره به اینکه سال گذشــته بیش از ۷۶۰۰ متر 
شبکه روشنایی معابر مســروقه اصلاح و به کابل خودنگهدار 
تبدیل شد، عنوان کرد: سال گذشــته ۲۰۰ دستگاه چراغ ۵۰ 
وات بخار سدیم روشــنایی معابر در سطح شهرستان سنندج 

اصلاح و به لامپ های LED تبدیل شد.
مدیر امور برق شــمال ســنندج با اشــاره به اینکه لامپ های 
LED که قرار اســت برای روشــنایی معابر اســتفاده شود، 
۴۰ وات مصرف دارند در حالی که نــوع قدیمی آن ۱۲۵ وات 
مصرف دارد، اظهار کرد: زمان مســتهلک شدن این لامپ ها 

8 تا ۱۱ ماه است و بیش از ۳۰ تا ۵۰ هزار ساعت کار می کند.
 LED وی هدف از تبدیل چراغ های بخار سدیم به لامپ های

را بهسازی روشــنایی معابر، مدیریت و اصلاح مصرف برق در 
بخش روشنایی معابر و در نهایت کاهش هزینه های نگهداری 
  LED و تعمیرات باتوجه به پایین بودن نرخ خرابی چراغ های

عنوان کرد.
مدیر امور برق شــمال سنندج خاطرنشــان کرد: در مجموع 
سال گذشته بیش از یک میلیارد تومان برای اصلاح و بهسازی 
شبکه روشنایی معابر در امور برق شمال سنندج اعتبار صرف 

شد.
حسینی یادآور شــد: مشــترکان می توانند مشکلات مربوط 
به خاموشــی معابر، خرابی یا اختلال در شــبکه را از دو روش، 
ســامانه ۱۲۱  )مرکز فوریت های برق( و یا با نصب “اپلیکیشن 
برق من” به شــرکت توزیع نیروی برق استان کردستان اعلام 

کنند تا در سریع ترین زمان ممکن مشکل مربوطه رفع گردد.

وین قز

کردستان

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان :

وین اصلاح می شود نظام توزیع کالاهای اساسی در استان قز

وشنایی معابر در سنندج رفع خاموشی بیش از ۳ هزار دستگاه چراغ ر

سرزمین
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اصفهان    سرپرســت مدیریت عامل ذوب آهن 
اصفهان گفت: غنای دانش و توان فنی و کارشناسی 
در ذوب آهن اصفهان پشتوانه ای ستوندنی برای این 

صنعت و کشور می باشد
ایرج رخصتی ضمن بازدید عیدانه خود از دیسپاچر 
و هماهنگ کنندگان کل خطوط تولید شــرکت در 
جلسه ای به همراه مهرداد تولائیان معاون بهره برداری 
و محسن سلطانی مدیر امور فنی و برنامه ریزی تولید 
در جریان مراحــل اجرایی پروژه مهــم و تاثیرگذار 
جمــع آوری داده و کنترل نظارتی خطــوط تولید 

شرکت ) اسکادا( قرار گرفت.
وی در این دیــدار بر لزوم تســریع پــروژه تکمیل 
فرایند ثبت وهوشمندســازی داده های کنترلی در 
ذوب آهن اصفهان علی الخصــوص خطوط تولید با 
علم و تجهیزات مدرن و عملیاتــی کردن پروژه های 
زیرساختی و دانش بنیان در این شرکت بزرگ صنعتی 
تاکید کرد و گفت: ذوب آهــن اصفهان به عنوان مادر 
صنعت کشور با قدمتی بیش از نیم قرن از مدرن ترین 
و پیشرفته ترین دســتگاه ها و خطوط تولیدی دنیا 
اســتفاده می کند و بــا تکیه برتجربه مهندســان و 

متخصصان داخلی، خود را با علم روز دنیا به روزرسانی 
کرده است واین فرایند مستمر وادامه دارد.

رخصتی در ادامه افزود: سیســتم جمع آوری داده و 
کنترل نظارتی خطوط تولید شرکت ) اسکادا( از سال 
۱۳۹8 شروع شده و طبق گراف و زمانبندی، در حال 
تکمیل و پیاده سازی می باشد که با اجرای کامل آن 
امکان مدیریت بیشــتری برمنابع ومصارف مختلف 

برای ما فراهم خواهد شد.
این شرکت با پیشینه ای پنجاه ســاله با تکیه بر توان 

داخلی خود، تکنولوژی روز دنیا را در اختیار دارد.
فرهنگ فنی و صنعت کشــور مدیون مهندســان و 

متخصصان ذوب آهن اصفهان است.
معاون بهره برداری شرکت نیز ضمن توضیح شرایط 
موجود و تشــریح ضرورت اجرای پروژه اســکادا در 

خطوط تولیــد و بهره برداری جهت بــه روز نمودن 
تجهیزات قبلی و ایجاد یک سیستم جامع گردآوری 
داده های بخش های تولیدی و مدیریت دقیق و موثر 

آن گفت:
با توجه به ســرعت پایین و عدم شمول امکان انتقال 
اطلاعــات میدانی به منظــور کنتــرل و مدیریت 
پارامترهای موثر بر بهره برداری بهینه و تولید مستمر 
و اقتصادی ، این معاونت بر آن شــد تا با بهره گیری از 
دانش روز و تکنولوژی پیشــرفته اقــدام به تعریف 
پروژه هــای اســکادا در اغلب واحدهــای تولیدی و 

پشتیبانی نماید.
تولاییان افزود: علیرغم محدودیــت مالی و تحریم 
 های موجود و با تکیه بر توان تجربی و علمی کارکنان 
معاونــت بهره برداری، ایــن پروژه ها در حــال اجرا 
می باشــد که امید است با حمایت بیشــتر در آینده 

خیلی نزدیک بهره برداری و مورد استفاده قرار گیرد.
از مزایای اجرای پروژه های فوق امکان مدیریت منابع 
انرژی نظیــر آب، برق، گاز و بخــار و تولید اقتصادی 
واحدهای بهره برداری و امکان تهیه گزارشات مختلف 
روی فرآیندهای تولیدی به منظور تحلیل و مدیریت 

اقتصادی و فنی می باشد .
محسن سلطانی مدیر امور فنی و برنامه ریزی تولید 
شرکت نیز گفت: با توجه به گستردگی شرکت سهامی 
ذوب آهن اصفهــان و لزوم کنتــرل و نظارت بر کلیه 
اطلاعات و داده های بخش های مختلف بهره برداری و 
مدیریت موثر داده های فوق، نظر به اینکه این داده ها 
با سیســتم های آنالوگ قدیمی انجام می گردید و از 
طرفی با توجه به لزوم به روزرســانی تجهیزات فوق 
جهت بالا رفتن سرعت، دقت و ایمنی کار پروژه های 
اسکادا یا همان سامانه سرپرستی و گردآوری داده در 
بخش های مختلف تعریف و طراحی گردیده و در حال 
انجام می باشد که پس از اتمام کلیه پروژه ها و یکپارچه 
شــدن آن می توان به صورت جامع بــر پارامترهای 
کلیدی بخش هــای مهم تولیدی نظــارت و کنترل 

داشته و مدیریت دقیق تری اجرا نمود.
لازم به ذکر می باشــد که کلیه اقدامات انجام گرفته 
در این راستا با تکیه بر دانش و توانمندی های پرسنل 
ســختکوش بهره برداری ذوب آهن اصفهان در حال 
انجام می باشــد و ان شــالله در آینده نزدیک شاهد 

تکمیل پروژه های فوق خواهیم بود.

سرپرست مدیریت عامل ذوب آهن اصفهان:

غنای دانش و توان فنی و کارشناسی در ذوب آهن پشتوانه ای ستودنی برای صنعت کشور است



 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
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دبیر کانون سراسری انبوه سازان:

مالیات ساخت مسکن ۲۷ درصد تعیین شد

برهان محمودی  دبیر کانون سراســری انبوه 
ســازان گفت: نرخ مالیات بر ســاخت و ساز برای 
ســال جاری ۲۷ درصد تعیین شــده که اگرچه 
تأثیری در افزایش قیمت مســکن نــدارد ولی از 
میزان ســرمایه گذاری در ساخت و ساز مسکونی 

می کاهد.
فرشید پورحاجت درباره مالیات بر ساخت و ساز 
در قانون بودجه امســال اظهار کرد: سال ۱۳۹۴ 
ماده ۷۷ قانون مالیات های مســتقیم که درباره 
مالیات بر ساخت و ساز بود، در مجلس اصلاح شد 
اما این تغییرات شــرایط را برای بخش خصوصی 

شرایط را سخت تر کرده است.
 با این حال در قانون بودجه ۱۴۰۱، تبصره ای 
آمده که ماده ۷۷ مالیات های مستقیم را صرفاً 
برای ســال جاری دیگر اصــلاح می کند که بر 
این اســاس، نــرخ مقطوعی بــرای مالیات بر 
ساخت و ســاز تعیین شده اســت؛ مانند آنچه 
برای مســکن مهــر در قانون بودجه امســال 
مالیات مقطوع یک میلیون تومانی تعیین شــده 

است.
وی افزود: این اتفاق ســبب می شود تا دیگر مانند 
گذشــته که تعداد زیادی پرونــده مالیاتی برای 
سازنده ها انباشــته می شــد و روند بررسی آنها 
سخت بود، دیگر تکرار نشود هر چند که همچنان 
تعداد زیــادی پرونده مالیاتی برای ســازنده ها از 

سال های گذشته داریم.
دبیر کانون سراســری انبــوه ســازان ادامه داد: 
بر اســاس قانون بودجه امســال، دفترچه ارزش 
املاک، ملاک تصمیــم گیری بــرای مالیات بر 
ساخت و ساز تعیین شده اســت؛ دفترچه ارزش 
معاملات را کمیســیون تقویم املاک هر ســاله 
تنظیم و ابلاغ می کند و ایــن دفترچه ملاک همه 
مالیات ها و عوارض بخش مسکن و ساخت و ساز 
است؛ از جمله عوارض شهرداری و عوارض صدور 
پروانه. ســازمان های متعددی از ایــن دفترچه 

ارزش مالیاتی استفاده می کنند.
وی یادآور شد: اگرچه مصوبه قانون بودجه امسال 
سبب شــده تا از پیچیدگی های قانون قبلی برای 
تعیین مالیات بر ســاخت و ساز کاســته شود، اما 
اعداد و ارقامی که برای این پایه مالیاتی از ســوی 
کمیســیون تقویم املاک در نظر گرفته شده، با 
رکود فعلی بازار مسکن انطباق ندارد؛ اعداد و ارقام 
تعیین شده از سوی کمیســیون تقویم املاک در 
تهیه دفترچه ارزش معامــلات املاک به گونه ای 
است که ۲ تا ۳ برابر هزینه صدور پروانه ساخت را 

افزایش می دهد.
 به خصوص که شوراهای شــهر یک بار دفترچه 
ارزش املاک تدوین می کند و یک بار هم سازمان 
امور مالیاتی بــه عنوان دبیر کمیســیون تقویم 
املاک؛ حتی دفاتر اســناد رســمی هــم از این 
دفترچه اســتفاده کرده و هزینه صدور ســند را 

افزایش می دهند.
پورحاجــت تصریــح کــرد: کمیســیون تقویم 
املاک بر اســاس مــاده ۶۴ قانــون مالیات های 
مستقیم تشکیل می شــود که نمایندگانی از راه 
و شهرســازی، ثبت اســناد و املاک، وزارت راه و 
شهرســازی، وزارت صمت و وزارت کشور در آن 
حضور دراند و ســازمان امور مالیاتی دبیری این 

کمیسیون را بر عهده دارد.
وی خاطرنشــان کرد: این اصلاح موقت در قانون 
بودجه مؤثر نیســت و صرفاً کارآیی آن یک ساله 
است؛ لذا باید ماده ۷۷ قانون مالیات های مستقیم 
اصلاح شــود؛ همچنین یکی دیگر از نقایص این 
تبصره از قانون بودجه ۱۴۰۱، مشــخص نبودن 
تکلیف مالیات سازنده های حقوقی و شرکت های 
ساخت و ساز است؛ در حال حاضر بر اساس قانون 
بودجه امسال، اگر سازنده حقیقی اقدام به ساخت 
و ســاز کند، مالیات مقطوع باید در هنگام نقل و 
انتقال ملک پرداخت کند اما اگر سازنده حقوقی 
)شرکت انبوه ســاز( پروژه ای را بسازد، مشخص 

نیســت که آیا او هم شــامل مالیــات مقطوع بر 
ساخت و ساز می شودد یا خیر؟

این فعال صنعت ســاختمان با تأکیــد بر اینکه 
ســاخت و ســاز از پرداخت مالیات معاف نیست 
گفت: مالیات بر ساخت و ســاز در بودجه امسال 
رقم ثابتی اســت و هنــگام نقل و انتقــال گرفته 
می شود. ولی قبلًا کار ســخت و پیچیده ای بود و 
از محل سود و زیان و بررسی دفاتر سازنده گرفته 

می شد.
وی بیان کرد: بر اســاس تبصره ۳ ماده ۶۴ قانون 
مالیات هــای مســتقیم، دولــت می تواند برای 
کنترل تورم مســکن، ضرایبــی از ارزش املاک 
تدوین کند و در هر ســال آن را به تصویب دولت 
برســاند. این ضرایب برای سال جاری قرار است 
با ضرایب ســال گذشته محاسبه شــود؛ این در 
حالی اســت که تورم کاهش یافته و باید ضرایب 
جدیدی برای تدوین دفاتر ارزش املاک تدوین 

شود.
به گفته دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن، 
در ســال های ۱۳۹۶ و ۹۷ که تورم مسکن منفی 
بود و رشدی در قیمت مســکن داشتیم، ضرایب 
دفترچه ارزش امــلاک منفی بــود و نهایتاً برای 
سال گذشــته ۲۷ درصد به ضرایب قبلی افزوده 
شود و قرار است مالیات ســاخت و ساز با نرخ ۲۷ 
درصدی محاســبه و از سود ســاخت و ساز کسر 

شود.
پورحاجت تأکید کرد: این ضرایب و ارقام تأثیری 
در افزایش قیمت مســکن ندارد ولــی از میزان 
سرمایه گذاری در ساخت و ساز می کاهد. ۲۲ قلم 
انواع عوارض و مالیات بخش مســکن و ساخت و 
ســاز از ارقام مندرج در دفترچــه ارزش املاک 
مصوب کمیســیون تقویم املاک محاسبه و اخذ 
می شــود. لذا دولت باید ضرایــب دفترچه ارزش 
املاک برای سال جاری را کاهش دهد تا ساخت و 

ساز سودده باشد.

 پرداخت ۴۷۱ میلیارد ریال تسهیلات ازدواج 
در سال ۱۴۰۰

بانک کارآفرین در ســال۱۴۰۰، ۴۷۱ میلیارد ریال تســهیلات قرض 
الحسنه ازدواج پرداخت کرد.

به گزارش روابط عمومــی بانک کارآفرین،این بانــک به منظور ترویج 
سنت حســنه ازدواج، از ابتدای سال ۱۴۰۰ تا ۲۸ اســفند ماه ۱۴۰۰، 
۵۸۶ فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج معادل ۴۷۱ میلیارد ریال به 

متقاضیان پرداخت کرد.
این در شــرایطی اســت که تا پایان بهمن ماه ســال جاری ۵۲۵ فقره 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج پرداخت شــده بــود. از نظر حجم 
تسهیلات پیش از این و تا پایان بهمن ماه در بانک کارآفرین معادل ۴۶۲ 

میلیارد ریال به متقاضیان پرداخت شده بود.
بر اساس این گزارش، تا کنون کلیه متقاضیان تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج، جهت اخذ تســهیلات به شــعب عامل بانک معرفی  شدند و در 
حال حاضر تعــداد ۳۵ فرد متقاضی در حال طــی کردن مراحل جهت 
اخذ تسهیلات هستند.فرآیند دریافت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
در بانک کارآفرین به این شــرح اســت؛ هر یک از زوجیــن به صورت 
جداگانه باید در سامانه تســهیلات وام ازدواج بانک مرکزی، ثبت نام و 

کدرهگیری دریافت کنند.
سپس توسط سرپرســتی بانکی که در سامانه از طرف شخص متقاضی 
مشخص شده اســت، شــعبه پرداخت کننده تســهیلات مشخص و 
برای فرد ثبت نام کننده، پیامک ثبت اطلاعات و شــروع مرحله بعدی 

دریافت تسهیلات ارسال می شود.
در مرحله آخر فرد متقاضی باید به شــعبه مراجعه کرده با ارائه مدارک 

لازم پرونده خود را تکمیل و وام ازدواج خود را دریافت کند.
شایان ذکر است این فرآیند نباید بیشــتر از یک ماه زمان ببرد، در غیر 

این صورت فرد متقاضی باید مجددا ثبت نام کند.

دکتر فرزین:
شعب دانش بنیان در بانک ملی ایران راه اندازی 

می شوند
مدیر عامل بانک ملی ایران در بازدید نوروزی از شــعبه ملی پلاس فخر 
رازی اعلام کرد:به زودی شعب دانش بنیان در این بانک راه اندازی می 

شوند.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران،دکتــر محمد رضا فرزین در 
این بازدید که حسن مونسان عضو هیات عامل و معاون شعب و علیرضا 
ماهیار عضو هیات عامل و معاون فناوری اطلاعات و شــبکه ارتباطات 
حضور داشــتند با اعلام این خبــر گفت:برنامه منســجمی برای نظام 
تامین مالی شــرکت های دانش بنیان در این شــعب تدوین می شود و 
با توجه به آخرین دســتاوردهای بانکداری جهانی،خدمات مناسبی به 

این شرکت ها ارائه خواهد شد.
مدیر عامل بانک ملی ایران با اشــاره به تاکیدات مقام معظم رهبری در 
نامگذاری ســال »تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« افزود:با توجه به 
نقش پیشرو بانک ملی ایران،افتتاح این شــعب می تواند شرکت های 
دانش بنیان را در کانون توجه بانک های دیگر قرار دهد تا آنها نیز نسبت 

به ارائه خدمات به این شرکت ها  اقدام کنند. 
دکتر فرزین با تاکید بر اینکه ارزیابی شــرکت های دانش بنیان، دانش 
نوی اســت که باید در بانک ملی ایران ایجاد شود،گفت:شــرکت های 
دانش بنیان صاحــب برنامه های بزرگ هســتند و ارزیابی آنها نیز باید 
بر اساس این برنامه ها و آینده این شرکت ها صورت گیرد نه وثایقی که 

می توانند تامین کنند.
وی با تاکید بر اینکه تجربه بانک ملی ایران در این باره در اختیار ســایر 
بانک ها نیز قرار می گیرد افزود:با راه اندازی این شــعب و جذب جوانان 
خوش فکری که شــرکت های دانش بنیان را راه اندازی کرده اند،روند 

تولید دانش در کشور تقویت خواهد شد.
فرزین ادامه داد:علاوه بر شــعبی که در تهران راه اندازی می شوند، در 
سایر استان های کشــور تا پایان سال حداقل یک شــعبه دانش بنیان 

افتتاح خواهد شد.
وی در این بازدید از نزدیک در جریان مســائل شــعبه ملی پلاس فخر 
رازی قرار گرفت و ضمن شنیدن گزارش های کارکنان شعبه در بخش 
های مختلف، رهنمود های لازم برای رفع مسائل مطرح شده و ارتقای 

وضعیت این شعبه را ارائه کرد.

مدیرعامل بانك صنعت و معدن: 

حمایت از شرکت های دانش بنیان و اشتغال 
آفرین، اولویت این بانك در سال جدید است

دکتر علی خورسندیان اعلام داشت: بر اساس 
منویات مقام معظم رهبری و شــعار ســال« 
تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین«، حمایت 
از واحدهای تولیدی به خصوص شــرکت های 
دانش بنیــان و همکاری با مراکــز تولید علم و 
فنــاوری کشــور در بخش صنعــت و معدن، 

اولویت این بانک در سال ۱۴۰۱ است.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعــت و معدن، وی ضمن بیان مطلب 
فوق اظهار داشت: در سال گذشته  ۳۹۳  فقره تســهیلات به مبلغ  ۳۰ 
هزار و ۷۷۶ میلیارد ریال به شرکت های دانش بنیان در راستای افزایش 
تولید علم و ثروت در جامعه، گسترش اختراع و نوآوری و تجاری سازی 
نتایج تحقیقات و بکارگیــری آن در طراحی و تولیــد کالا و خدمات با 

کیفیت پرداخت شد.
دکتر خورسندیان تصریح کرد: در ســال جدید با استفاده از روش های 
نوین تأمیــن مالی تلاش خواهیم کــرد توجه ویــژه ای به بخش های 
تولیدی و اثرگذار کشور در بخش های مرتبط با صنعت و معدن داشته 

باشیم.
وی در ادامه تامین مالی زنجیره تولید را یکی از روش های نوین تامین 
مالی دانست که می تواند به تأمین مالی هدفمند و بهینه بخش تولید و 

حفظ و ایجاد اشتغال پایدار کمک قابل توجهی داشته باشد.
وی افزود: با روش های یاد شــده بدون تزریق بی رویــه پول و افزایش 
نقدینگی، چرخــه تولید به حرکــت در می آید و واحدهــای تولیدی 
مختلف زنجیــره تولید از تولیدکننــدگان مواد اولیه تــا کالای نهایی 
با تضمین بانک ها نیازهای خــود را برآورده می ســازند و البته هر جا 
که به پرداخت پول و تســهیلات نیاز باشــد، بانک ها و موسسات مالی 
با اعتبارســنجی دقیق و نظارت موثر به یاری واحدهــای تولیدی می 

شتابند.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن خاطرنشــان کرد: پشتیبانی از ایجاد و 
توسعه شرکت های دانش بنیان، وابســتگی کشور به واردات را کاهش 
می دهد که این امر در شــرایط تحریم اقتصادی یــک مزیت غیر قابل 
انکار اســت، مضافاً اینکه با افزایش کیفیت محصولات و خدمات بر پایه 
تحقیق و توســعه و همکاری صنعت و مراکز تولید علم و فناوری، امکان 

صادرات محصول و ارزآوری بیشتر خواهد بود.
دکتر خورسندیان بیان داشت: مقوله اشتغال و میزان اشتغالزایی طرح 
های تولیدی که از توجیه فنی، اقتصادی و مالــی برخوردارند با توجه 
به شعار سال و سیاســت های اعتباری دولت، اولویت دیگری است که 
همواره در پذیرش و بررســی درخواست تســهیلات در بانک صنعت و 
معدن مورد توجه قرار می گیرد و این امر بــه خصوص در مناطق کمتر 

برخوردار کشور حایز اهمیت بیشتری است.

بانک
وژه خط سوم انتقال برق  بررسی چالش های پر

ارمنستان به ایران
در نشست مشــترک هیات بلند پایه ارمنی با 
مدیرعامل و هیات مدیره بانک توسعه صادرات 
ایران، چالــش های موجود در مســیر تکمیل 
پروژه انتقال برق ارمنســتان به ایران بررسی 

شد.
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات 
ایران، دکتر ســید علی حســینی مدیرعامل 
این بانــک، ضمن تاکید بــر اهمیت تکمیــل پروژه یاد شــده، اظهار 
داشــت: انتظار می رود پیمانکاران خوب ایرانی و طرف ارمنی بتوانند 
اندک مشکلات موجود را با همکاری یکدیگر رفع کرده و آن را به پایان 
برسانند.وی با ذکر این نکته که ارمنســتان کشور مورد اعتماد ماست؛ 
گفت: اتمام موفقیت آمیز این پروژه ، مــی تواند زمینه را برای همکاری 

های آتی بین دو کشور، فراهم کند.
وی خاطر نشــان کرد: تکمیل سریع پروژه یادشــده از اهمیت ویژه ای 
برای دو کشــور برخوردار بوده و ضروری اســت دو طرف بر مشکلات 

موجود در مسیر اجرای این پروژه غلبه کنند.
در ادامه این نشســت، هاکوپ وارتانیــان معاون وزیر زیرســاختها و 
مدیریت ســرزمینی جمهوری ارمنستان، ضمن تشــکر از مدیر عامل 
بانک توســعه صادرات برای برگزاری این نشست گفت: امیدواریم پس 
از این نشست، مشکلات این پروژه، رفع شود و شاهد توسعه تعاملات و 

تداوم دوستی دو کشور، باشیم.
گفتنی اســت قرارداد تامین مالی پروژه احداث خط ســوم انتقال برق 
ارمنستان به ایران در سال ۲۰۱۱ فیمابین بانک توسعه صادرات ایران 
و طرف ارمنی به امضا رســید؛ بر اساس این قرارداد فاینانس، ۸۵ درصد 
ارزش پروژه توسط بانک توسعه صادرات ایران تامین مالی خواهد شد. 
بر این اســاس، مبلغ ۸۸ میلیون یورو توسط بانک توسعه صادرات برای 
اجرای این پروژه تخصیــص یافته که تا کنون ۶۵ میلیــون یورو از این 

مبلغ را پرداخت کرده است.
هم اکنون ظرفیت انتقال برق میان دو کشــور نزدیک به ۳۰۰ مگاوات 
اســت که با راه اندازی خط ســوم انتقال برق تا ۱۲۰۰ مگاوات افزایش 

خواهد یافت.

رتبه دوم بانک تجارت در پرداخت تسهیلات خرد 
بدون ضامن

بانک تجارت در دو ماه آخر ســال گذشته ۱۰ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال تسهیلات خرد بدون 

ضامن پرداخت کرده است.
به گــزارش روابــط عمومی بانک تجــارت، از 
مجمــوع ۶۱ هــزار میلیارد ریال تســهیلات 
خرد بدون ضامن پرداخت شــده به ۲۰۳ هزار 
متقاضی توسط بانک های عامل، بانک تجارت 
با پرداخت ۱۰ هزار و پانصد میلیارد ریال رتبه دوم را به خود اختصاص 

داده است.
بانک تجــارت در این طرح به افــرادی که در وزارتخانه ها، ســازمانها، 
شــرکتهای دولتی و شــرکتهای معتبر بخش خصوصی شاغل بوده و 
حســاب واریز حقوق آنها نزد بانک تجارت است بر اساس اعتبار سنجی 
با انعقاد قرارداد لازم الاجرا و بدون ضامن تا ســقف یــک میلیارد ریال 

تسهیلات در قالب کارت اعتباری پرداخت کرده است.

مدیرعامل بانک دی برنامه های عملیاتی سال 
۱۴۰۱ را ابلاغ کرد

مدیرعامل بانک دی در نشست خود با معاونان 
و مدیران ارشد این بانک در سال ۱۴۰۱ ضمن 
ابــلاغ برنامه های عملیاتی ســال جــاری، بر 
ضرورت برنامه محوری و حرکت بر مدار اهداف 

استراتژیک تعیین شده تأکید کرد.
به گــزارش روابط عمومی بانــک دی، در این 
نشســت که بــا حضــور مدیرعامــل، رییس 
هیئت مدیره، معاونان، مشــاوران و مدیران ارشــد بانک برگزار شــد، 
علیرضا قیطاسی با تشریح اهداف اســتراتژیک و برنامه های عملیاتی 
بانک در سال ۱۴۰۱ گفت: بر اساس جلسات کارشناسی برگزار شده با 
تمامی واحدها و آسیب شناسی موانع تحقق اهداف در سالیان گذشته، 
برنامه عملیاتی بانک در ســال جاری با رویکرد نوین تدوین شده است 

که از امروز ابلاغ و اجرایی می شود.  
مدیرعامــل بانــک دی بــا اشــاره بــه این کــه رهبــر معظــم 
انقلاب)مدظله العالی( ســال ۱۴۰۱ را ســال » تولیــد، دانش بنیان، 
اشــتغال آفرین« نامگذاری کرده اند، گفت: شــعار جدید امسال نشان 
از اهمیت اشــتغال و تولید مبتنی بــر دانش دارد و ضــرورت دارد که 
همکاران با عزمی راســخ برای اجرایی کردن برنامه های عملیاتی بانک 
در ســال ۱۴۰۱ و حرکت بر اساس نقشــه راه تولید و اشتغال کشور در 

شکوفایی اقتصادی و تحقق شعار سال نقش آفرین باشند.
وی افزود: مکانیسم های لازم برای پایش برنامه ها از سطح رصد روزانه، 
هفتگی، ماهانه تا رصد فصلی اندیشــیده شده اســت تا میزان تحقق 
اهداف ســتاد و شــعب و موانع تحقق برنامه به صــورت منظم، رصد و 
اندازه گیری شود تا تمامی واحدهای ستادی و شعب بر اساس برنامه ها و 

اهداف ابلاغی در مسیر تحقق استراتژی های بانک حرکت کنند.
مدیرعامل بانک دی با اشاره به اهداف اســتراتژیک کلان تعیین شده 
برای سال ۱۴۰۱ گفت: کاهش زیان انباشته، بهبود ترکیب دارایی ها و 
بدهی ها و افزایش سهم بازار، سه هدف استراتژیک کلان بانک در سال 
جاری اســت که تمامی برنامه های عملیاتی در مســیر تحقق این سه 

هدف طرح ریزی شده است.
وی افزود: فــروش املاک مازاد، وصــول مطالبات غیرجــاری، بهبود 
ترکیب ســپرده ها، توســعه محصولات و خدمات، توســعه بانکداری 
الکترونیــک، مدیریــت مؤثــر شــرکت های تابعــه، بهبود ســبد 
ســرمایه گذاری ها و افزایش بهره وری سرمایه انســانی، هشت برنامه 

اصلی بانک برای دستیابی به اهداف استراتژیک کلان است.
قیطاسی با اشــاره به لزوم جاری ســازی اثربخش برنامه ها در تمامی 
ارکان بانک تصریح کرد: ابلاغ دســتوری برنامه به واحدها کافی نیست 
بلکه انتقال جزییات برنامه  به همراه اهداف و شــاخص های مرتبط به 
تمامی همکاران واحدها و تعیین مسئول انجام هر فعالیت یک ضرورت 

اساسی در پیاده سازی برنامه ها است.
وی تصریح کرد: در ســال جاری آموزش تخصصی همکاران شــعب و 
ستاد و ارتقاء اســتانداردهای آموزشی بانک در دســتور کار مدیریت 
ســرمایه انســانی قرار دارد تا از این طریق زمینه افزایــش بهره وری 

کارکنان فراهم شود.
در ادامه این نشست، حسین بهروزی، مدیر امور طرح و برنامه به همراه 
احمد قدس الهی و محمدرضا مظلوم پور، رییس و معاون اداره مطالعات 
و برنامه ریزی به تشــریح چارچوب و جزییات برنامه های عملیاتی سال 
۱۴۰۱ پرداختند و همت اله حسین زاده، معاون شعب و محمد شرفی، 
معاون اداره امور شعب اســتان تهران و البرز نیز اهداف عملیاتی شعب 

بانک دی در سال ۱۴۰۱را تشریح کردند.
گفتنی است، در پایان این نشســت، مدیران حوزه های مختلف به بیان 
دیدگاه ها و نقطه نظرات خود دربــاره برنامه های عملیاتی بانک دی در 

سال ۱۴۰۱ پرداختند.

شعبه

آگهی تجدید مناقصه عمومی

یونسغفاری-شهرداررباطکریم

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره 00/971 مورخ 1400/10/19 شورای محترم اسلامی شهر اجرای پروژه ذیل 
را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت و رتبه بندی از سازمان برنامه و 

بودجه واگذار نماید .
مبلغ اعتبار مصوب موضوع  مناقصه ردیف

)ریال(
محل تامین 

اعتبار
مبنای قیمت 

پیشنهادی
مبلغ تضمین شرکت مدت اجرا

در مناقصه )ریال(
توضیحات

1
اجرای پروژه سنگ فرش 

20102006 بودجه 15.000.000.000بلوار نبوت آلارد
داخلی شهرداری

بر اساس فهرست 
داشتن حداقل صلاحیت 5750.000.000 ماهبهای ابنیه سال 1400

پیمانکاری در رشته انبیه رتبه 5

 شرایط : 
1- هزینه درج دو نوبت آگهی برعهده برنده مناقصه می باشد. 

2- به پیشنهادات مشروط ، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد.
3- سپرده شرکت در مناقصه میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب 
 )IR280170000000106625206008 0106625206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 ) شماره حساب شبا
تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده برندگان اول و دوم و سوم 
مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و در صورتی که حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط 

خواهد شد.
4- مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار آگهی )پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1400/12/28( و محل دریافت آن صرفا از 

طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد .
5- متقاضیان میبایست پاکت های پیشنهادی قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا 

ساعت 14 روز دوشنبه مورخ 1401/01/25 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند .
6- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره 0106624819004 نزد بانک ملی ایران 
شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 به مبلغ 1/000/000 ریال ) غیر قابل استرداد ( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم 

نماید.
7- زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت 14/30 روز یکشنبه مورخ 1401/01/28 می باشد.

8- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
9- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. /ص/00

 نوبت دوم


